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Michaël met draak

Zeer gewaardeerde lezer,

U hoeft geen Apokalyps Nu! te lezen om te beseffen 
dat we in een wereld leven waarin ‘het Boze’ zich in 
onze tijd in toenemende mate, in allerlei vormen 
en gedaanten en meer of minder openlijk, manifes-
teert. We hoeven de krant maar open te slaan en 
we worden met een hoeveelheid geweld geconfron-
teerd die ons de adem soms kan doen ontnemen. 
Nog afgezien van de beelden die ons via t.v. en 
sociale media kunnen overspoelen. Een vraag die 
me zeer gerechtvaardigd lijkt en die we ons vanuit 
ons antroposofisch bewustzijn kunnen stellen is het 
volgende: wat kan de antroposofie voor ons en de 
mensheid betekenen als het gaat om onze verhou-
ding tot het ‘Boze’ in de wereld? Nu weet u als lezer 
van Apokalyps Nu! uiteraard dat de geestesweten-
schap heel veel te vertellen heeft over het vraagstuk 
van ‘het Boze’. We proberen ook hier in dit blad 
daar vanuit verschillende invalshoeken mededelin-
gen over te doen.
Nu kreeg ik een paar dagen geleden, voordat ik deze 
inleiding schreef, weer eens dat kleine Zwitserse 
blaadje in de brievenbus waar mijn oog op een paar 
passages van Rudolf Steiner viel die ik toch in dit 
kader zeer vermeldenswaard vind (het betreft hier 
de Zwitserse uitgave juni-juli 2014: ‘Symptomato-
logische Illustrationen’; Lochmann-Verlag) en die 
ten zeerste samenhangen met de door mij opgeroe-
pen vraag naar de betekenis van de antroposofie.
“Het is van groot belang de resultaten van de geestes-
wetenschap te bestuderen, niet om onze nieuwsgierig-
heid met betrekking tot het helderziende te bevredigen. 
….want in het algemene cultuurproces van de mens-
heid is het van buitengewoon belang deze geesteswe-
tenschappelijke methode toe te passen op het uiterlijke 
leven en op het inzicht van de grote wereld, de bui-
tenmenselijke wereld” (Rudolf Steiner, 01-05-1920, 
GA 201)
“Als u (de geesteswetenschap) als een theorie beschouwd, 
dan kunt u beter kookboeken en dergelijke gaan lezen; 
want hetgeen zuivere inhoud is van de geestesweten-
schap, is eigenlijk niet het wezenlijke en het belang-
rijke. Want waarop het aankomt is de wijze waarop 
wij denken moeten….”
Het is duidelijk dat Steiner het hier over een gees-
teswetenschappelijke methode heeft die samen-
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Christushangt met een geheel andere denkwijze dan die in 

ons tijdsgewricht de bepalende is. En bovenstaande 
citaten maken ook duidelijk dat het van het groot-
ste belang is om een individuele antroposofische 
scholingsweg te gaan die onze denkwijze wezenlijk 
verandert. Hoe gaat dat in zijn werk? Men wordt “ 
een andere mens”, zo Steiner, 
“als men het logische denken op het fysieke plan als scho-
lingsweg, als oefening heeft doorgemaakt. Niet om met 
dit denken de hogere werelden te doorgronden maakt 
men deze weg door, maar om van zichzelf een andere 
mens te maken. Men beleeft aan het logische denken 
immers ook iets. Men beleeft aan het logische denken 
vooral een soort van geweten…. En wanneer men dit 
ontwikkelt, dan verkrijgt men in zijn ziel een bepaald 
verantwoordelijkheidsgevoel tegenover waarheid en 
onwaarheid”…. (29-03-2010, GA 119). Wanneer 
de individueel denkende mens het ‘logische gewe-
ten’ verkrijgt, zal hij zelf de toegang vinden tot het 
Goddelijke, want “deze spiegeling van de corrigerende 
Wereldgeest, die naast het Ik, wakend optreedt, ver-
schijnt aan de mens als het toezicht houdende geweten!”
Hier dus de noodzaak van de individuele scholings-
weg. Voor de mensheid als geheel wijst Steiner op 
de absolute noodzaak van de verbreiding van de 
geesteswetenschappelijke waarheden. Op de ach-
tergrond, zo Steiner, vindt er een gevecht plaats, 
hoewel niet zichtbaar in onze tijd, tussen hen die 
de mensen in een staat van onrijpheid willen laten 
en hen die de mensen in verbinding willen brengen 
met de waarheden uit de geesteswetenschap.
“Het is zeer belangrijk dat men op de hoogte is 
van deze dingen. Wat voor een onheil er aangericht 
wordt wanneer geesteswetenschappelijke waarhe-
den verborgen voor de wereld worden gehouden, 
dat kunt u vanzelf zien want de mens wordt hoe 
dan ook met het Boze geconfronteerd. Beschermd 
wordt de mens voor het Boze uitsluitend doordat 
hij zich in het spirituele leven van het Goede ver-
diept”. (28-09-1918; GA 273)
Ik wens u een mooie zomertijd toe en veel plezier 
met het bestuderen van dit zomernummer. (we-
gens langdurig ziekbed van ondergetekende ben ik 
genoodzaakt deel twee van het artikel 'van Jezus tot 
Christus’ helaas naar het najaar te verplaatsen. Mijn 
excuses!

Fredie de Mooy 

DE WEG VAN CHRISTUS DOOR DE 
EEUWEN HEEN

Rudolf Steiner; uit de G.A.152

Kopenhagen, 14 oktober 1913

In de voordracht die ik vanavond voor u ga houden, 
wil ik graag in het kort naar voren brengen, wat mij 
juist in deze tijd belangrijk lijkt om met vrienden te 
bespreken.
Wij hebben immers al vaker de geesteswetenschap-
pelijke beschouwingen in verband gebracht met de 
Christus impuls, met die impuls, die door de mens-
heidsevolutie gaat sinds het Mysterie van Golgotha 
heeft plaats gevonden.
En bij de Christusimpuls en zijn betekenis voor de 
mensheidsontwikkeling zou ik graag vanavond aan-
knopen.
Daarbij moeten wij tegelijk benadrukken dat er een 
moeilijkheid bestaat, ook in deze tijd, om de Christu-
simpuls op de juiste wijze op te vatten. 
En dat komt voort uit het feit dat men de Christu-
simpuls alleen enigszins kan begrijpen, als men zo 
veel mogelijk afziet van wat zich tot in onze tijd aan 
confessionele christelijke leren, de leren over Christus, 
heeft ontwikkeld.
Misschien zult u zeggen: ‘Ja, hoe kan men nu over 
de Christusimpuls iets weten als men de leren over 
Christus helemaal buiten beschouwing laat. Hebben 
wij dan een andere mogelijkheid om iets te weten te 
komen over de werkingen van de Christusimpuls dan 
door de confessionele leren van de afgelopen eeuwen?
En dan moet men antwoorden dat het toch vervelend 
zou zijn als men zou moeten wachten op de werkin-
gen van de zon op de afzonderlijke mensen op aarde, 
tot men een algemeen geaccepteerde leer over de zon 
verbreid had. De zon werkt, onverschillig welke hypo-
thesen de mensen op aarde over de zon opstellen. Ook 
al beweert de wetenschap dat zij nog niet precies weet 
wat elektriciteit is; toch gebruiken de mensen elektri-
citeit.
Zo kan men met zekerheid over de werking van de 
Christusimpuls spreken, zonder te geloven, dat het 
ook maar iets uitmaakt welke ideeën men over de 
Christusimpuls gehad heeft, wat men door de eeuwen 
heen over de Christus gedacht heeft.
Het Mysterie van Golgotha, het binnen treden van de 
Christusimpuls in onze aardesfeer, heeft zich immers 
op een bepaald tijdstip voltrokken en dat tijdstip staat 
op zijn minst bij benadering vast, want wij bepalen in 
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Christus
het Avondland onze tijdrekening ernaar.
Door het Mysterie van Golgotha is immers, zoals wij 
weten, de Christusimpuls in de mensheidsevolutie van 
de aarde binnengetrokken.
Wat was dat voor een tijd? Nu, we weten immers dat 
er in de mensheidsontwikkeling verschillende tijdper-
ken afgelopen zijn.
Als we alleen de na-atlantische tijd beschouwen, dan 
weten wij dat daarvan afgelopen zijn de Oerindi-
sche, de Oer-Persische, de Egyptisch-Chaldeïsche, de 
Grieks-Latijnse en de onze, waar wij zelf nog mid-
denin staan.
Deze verschillende tijdvakken zijn onder andere ge-
karakteriseerd, doordat ze ook verschillende soorten 
menselijk begrip, verschillende soorten menselijke 
wijsheid hebben gekend, en in zekere zin bestond er 
een hoog intensief menselijk begrip en een hoog men-
selijk inzicht betreffende bepaalde wereldgeheimen in 
het Oerindische tijdvak. Toen heeft in de mensen-
natuur voornamelijk datgene gewerkt wat men het 
etherlichaam van de mens noemt. Vervolgens trad dit 
etherlichaam meer op de achtergrond en in de Oer-
Perzische tijd werkte voornamelijk het astraallichaam; 
in de Egyptisch-Chaldeïsche tijd de gewaarwor-
dingsziel, in de Grieks-Latijnse tijd de verstands- of 
gemoedsziel, in onze tijd de bewustzijnsziel en in de 
toekomst zal het tijdvak van het geestzelf komen.
Doordat in verschillende tijdvakken zulke verschil-
lende wezensdelen van de mensennatuur in de mens 
op de voorgrond treden, heeft de mens ook steeds een 
verschillend begrip van de wereld.
Anders waren de verhoudingen in de Grieks-Latijn-
se, anders in de Egyptisch-Chaldeïsche, anders in de 
Perzische tijd en zo voorts. 
Nu is er een eigenaardig opvallend feit, een feit dat 
heel frapperend is en dat ongelooflijk veel licht op 
deze dingen kan werpen.
We kunnen de Grieks-Latijnse tijd, de tijd van de 
verstands-gemoedsziel rekenen vanaf ongeveer de 
achtste eeuw voor Christus, om en nabij de tijd van de 
stichting van Rome, tot in de 14de , 15de eeuw. 
Daarin wordt de verstands-gemoedsziel ontwikkeld; 
daarin laten in het bijzonder die krachten zich gelden, 
die aan de voornamelijk zielsmatige krachten van de 
mensennatuur gebonden zijn.
Wij zien dus dat er twee millennia gepasseerd zijn, 
waarin dit gebied van de ziel bijzonder sterk ontwik-
keld werd. Sinds de 15de eeuw staan we in de ontwik-
keling van de bewustzijnsziel. Wij zijn daarin nog niet 
ver gevorderd, want pas als onze eeuw afgelopen zal 
zijn en daarna nog een eeuw, zal er pas één derde van 
de tijd voorbij zijn die bestemd is voor de ontwikke-
ling van de bewustzijnsziel. 

Dan komen er andere tijdperken die heel andere ver-
mogens in de ziel zullen wakker roepen. 
Zeven van zulke tijdperken vormen de na-Atlantische 
tijd.
Nu vragen wij ons af: welk van die tijdvakken was het 
minst geschikt, om het wezen van de Christus op een 
ordentelijke manier te begrijpen?
Verschillend van aard was het begrip van de mensen-
natuur in deze verschillende tijdvakken. Welk was nu 
het minst geschikt om zich behoorlijke begrippen 
over de Christusnatuur te verschaffen? 
Dat was het tijdperk van de verstands-gemoedsziel 
van de 8ste eeuw voor Christus tot in de 15de na Chris-
tus. En juist in dit tijdperk viel het Mysterie van Gol-
gotha! Op zo’n merkwaardige manier voltrok zich dit 
feit in de mensheidsevolutie.
Laten we even hypothetisch aannemen dat de Chris-
tus werkelijk op aarde was verschenen, bijvoorbeeld 
ten tijde van de heilige Rishis van het oude Indië, 
dan zou er een breed begrip voor de natuur van het 
Christuswezen hebben bestaan, ook nog in het oude 
Perzië, waar omtrent het Zonnewezen werd onder-
wezen. Dan had men, als de Christus toentertijd in 
een mensenlichaam ingedaald was kunnen zien: deze 
Geest, die in een mensenlichaam op aarde rondgaat, is 
de Zonnegeest, die op aarde neergedaald is.
Ook nog in de tijd van de Egyptische tempelwijs-
heid had men iets dergelijks kunnen zien. Maar de 
tijd waarin de mensen het verst van enig begrip van de 
Christusnatuur verwijderd waren, die zag de Christus 
in hun midden verschijnen. 
Het is eigenlijk niet gemakkelijk aan dit merkwaardige 
feit nog iets toe te voegen dat het duidelijker maakt; 
men kan namelijk uit dit feit de belangrijke conclusie 
trekken dat er nauwelijks iets te vinden is over de leren 
die men zich over de Christus vormde in die tijd, en 
men zal inzien dat er pas in de komende eeuwen meer 
begrip zal zijn voor datgene wat Christus is.
Wij mensen van onze tijd, mensen vanaf de 15de eeuw, 
zouden al enigszins trots kunnen worden op onze 
geestkracht en menen dat er nu veel betere tijden voor 
het begrijpen van Christus gekomen zijn. Zulke tijden 
zijn er in zekere zin met onze vijfde na-Atlantische 
tijd aangebroken en anderszins toch nog niet aange-
broken. 
Hoe is het gesteld met de geestkracht van de mensen 
van deze tijd, dat wil zeggen, sinds de 15de eeuw? Over 
het algemeen is deze geestkracht niet echt groter ge-
worden dan ze in de voorgaande tijdperken was.
In zekere zin heeft de mens zich zielsmatig nog meer 
in de materie verstrikt en dat moest hij ook doen om 
zich de bewustzijnsziel te verwerven.
Zo zien we hoe de geesteswetenschap, die nog voor de 
15de, 16de eeuw in de herinnering bewaard was geble-
ven verdween en hoe het materialisme 
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Christussteeds meer toenam.

De geesteswetenschap, die wij in zekere zin bij enkele 
geesten in de Middeleeuwen zien bloeien, die als het 
ware vanuit het elementaire door enkele mystici nog 
een bepaalde hoogte bereikte, zien wij nu een terug-
gang beleven.
Daarentegen zien wij vanaf de 11de,12de eeuw zich iets 
anders voorbereiden. Een symptoom daarvan is dat 
men begint het bestaan van God te bewijzen.
Nu moet je wel echt bijzondere opvattingen over de 
wereld hebben, als je niet snel en helder inziet, wat dat 
betekent.
Wat bewijs je eigenlijk?
Gewoonlijk bewijst men alleen toch datgene wat men 
niet weet, wat men niet kent! Dat iemand gestolen 
heeft, probeert men te bewijzen, wanneer men hem 
niet gezien heeft tijdens de diefstal.
Men heeft de innerlijke belevenis van God verloren, 
men wist niet meer op welke zielenweg men God zoe-
ken moest, en dus begon men God te bewijzen. Dat is 
er een onweerlegbaar bewijs voor, dat men het weten 
van God begon te verliezen. 
Het 5de tijdvak moest het materialistische tijdvak zijn, 
want alleen doordat de mens sinds die tijd gedwongen 
is de natuur zo te aanschouwen, als zij zich vertoont 
aan de zintuigen en door verstand en zintuigen moet 
worden begrepen, kan het IK in al zijn kracht tot be-
wustzijn komen. 
Als wij willen begrijpen wat ik eigenlijk bedoel, zou-
den we nog een keer terug moeten grijpen naar de 
Oer-Perzische periode. In de Oerindische periode zou 
het nog duidelijker aan te tonen zijn, ook in de Egyp-
tische periode was dat nog op een bepaalde manier 
aanwezig. 
Het zou voor een mens in de Perzische cultuur heel 
merkwaardig zijn geweest als iemand het planetensys-
teem zou waarnemen en daaruit een wereldsysteem 
zou afleiden zoals Copernicus dat deed. En nu moet 
ik iets uitspreken wat zeer paradoxaal is. Een mens 
uit de oude Perzische cultuur zou waarschijnlijk grote 
ogen opgezet hebben, als iemand hem de astronomie 
had willen onderwijzen zoals men dat tegenwoordig 
doet.
Hij zou gezegd hebben; “Zou ik zo dwaas zijn dat als 
ik lopen wil, iemand mij moet laten zien hoe ik moet 
lopen? Als de zon zijn weg door het wereldruim gaat, 
gaat mijn ziel daar. Dat kan ik toch merken.-“ 
Hij wist dat, net zoals een mens vandaag de dag weet 
welke weg hij gaat wanneer zijn lichaam loopt.
Uit dit oude inzicht hebben de Oer-Perziërs een spi-
raal getekend, die werkelijk overeenkomt met de zon-
nebaan door de hemelruimte. 
Deze zonnebaan is door een innerlijk waarnemen 
gevonden. De mensenziel voelde zich in verbinding 
met de aardeziel en tekende door de Caduceus-

Mercurius-staf de weg van de aarde.
Dat de mens zo uit zijn spirituele omgeving geworpen 
is, dat hij de weg van de aarde moest uitkienen en be-
rekenen als de weg van een planeet, dat ontstond pas 
later.
Als de mens echter zo gebleven zou zijn met betrek-
king tot de uiterlijke wereld, dan had hij nooit tot vol-
ledig zelfbewustzijn kunnen komen.
Hij zou door de Grieks-Latijnse cultuurperiode ge-
gaan zijn, verstand en gemoed zouden op zichzelf 
aangewezen geweest zijn, als het ware in zich zelf 
woelend, er zou een toestand zijn ingetreden waarin 
de ziel niet onmiddellijk wist hoe zij zich tot de wereld 
verhield, maar slechts in zichzelf vooruitgang had ge-
boekt. Ook daar moest de mens bovenuit komen en in 
het tijdvak van de bewustzijnsziel binnengaan.
Daarin zou de mens leren in zijn IK en alleen in zijn 
IK te leven. Hij moest al het uiterlijke gescheiden zien 
van zijn Ik en alles moest door logica gekend worden. 
Zo wordt de mens uit zijn geestelijke inhoud gewor-
pen.
In de Grieks-Latijnse tijd had de ziel nog het onmid-
dellijk werkzame verstandsprincipe in zich en dat be-
leefde weliswaar niet meer onmiddellijk de gebeurte-
nissen in de buitenwereld, maar had de God in zich. 
In het nieuwe tijdperk verloor de mens ook de God in 
zich zelf. De Christus konden zij niet bewijzen, maar 
de God hadden zij toen nog in zich. 
Vervolgens ging vanaf de 15de, 16de eeuw ook dat ver-
loren. Als dat ook voorbij is, zal de mens door eigen 
kracht tot een onmiddellijk godsidee kunnen komen.
Zo hebben wij dus vanaf de 15de eeuw gedurende 400 
(inmiddels 500) jaar het op zichzelf gestelde mensen-
verstand, dat onmogelijk tot een godsidee kan door-
dringen.
Er is iets zeer merkwaardigs gebeurd en het is ons 
zeer kwalijk genomen dat wij dat gemerkt hebben. Er 
leefde in het ochtendgloren van dit tijdvak, in de 18de 
eeuw, de filosoof Immanuël Kant. Kant overkwam 
niets minder dan dat hij de natuur van de menselijke 
ziel sinds de 15de eeuw, verwisselde met de natuur van 
de menselijke ziel überhaupt.
En daardoor kwam hij tot de zonderlinge slotconclu-
sie, dat de mens onmogelijk vanuit zichzelf tot enige 
kennis van God kon komen, terwijl hij toch alleen 
maar had mogen zeggen dat dit pas sinds het begin 
van de 15de eeuw onmogelijk is. Maar omdat Lucifer 
hem stevig in zijn kraag had en hem tot een hoog-
moedig mens maakte, geloofde hij dat dat voor de hele 
mensheidsontwikkeling gold.
Nu zou men kunnen zeggen, dan moeten de voor-
uitzichten voor het kennen van het Christuswezen 
nog slechter zijn dan in de voorafgaande eeuwen. Dat 
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Christus
is toch niet het geval. Want de mensheid heeft nog 
andere vermogens dan die hij had in de 4de na-At-
lantische periode en die nu enkel en alleen gebruikt 
worden om het IK volledig te begrijpen. Deze andere 
kenniskrachten liggen meer in de ondergrond van de 
menselijke ziel en moeten eerst naar boven worden 
gehaald. Maar dat doet de huidige mens pas als hij 
ertoe gedwongen wordt.
Zolang de menselijke natuur nog aan de oppervlakte 
de mogelijkheid had om tot kennis van God te ko-
men, bekommerde de mens zich er verder niet om tot 
zijn diepere krachten door te dringen.
Nu echter, in ons tijdperk, nu de mens niet meer bij 
God kan komen, wordt hij als reactie hierop gedwon-
gen dieper in zichzelf te graven en andere krachten bij 
zichzelf omhoog te halen, dan die welke aan de op-
pervlakte van de menselijke natuur liggen. 
Daarmee hangt samen, dat wij een toekomst tegemoet 
gaan waarin kennis van het Christuswezen, ontstaan 
vanuit diepere krachten van de mensennatuur, zich 
gaat verwezenlijken.
Ik mocht enige dagen geleden in Kristiania over het 
vijfde evangelie spreken. Het gaat om mededelingen 
over het Christuswezen, die niet in de andere evan-
geliën staan.
Door het vijfde evangelie leert men nog andere din-
gen over het Christuswezen kennen dan door hetgeen 
in de andere evangeliën staat.
Dat voert ons nog meer in de natuur van het Chris-
tuswezen binnen.
Als men over zulke betrekkelijk nieuwe dingen, zoals 
over de natuur van het Christuswezen spreekt, kan er 
geen sprake van zijn dat men een onbescheidenheid 
begaat, want zulke dingen deelt men alleen mee als 
de tijd erom vraagt. Maar ook hetgeen bijvoorbeeld 
hier in Kopenhagen over het Christuswezen is gezegd, 
wat gedrukt is in het geschrift: “De geestelijke leiding 
van mens en mensheid,” en wat in verschillende cycli 
staat, behoort al tot dit vijfde evangelie. Zulke dingen 
worden nu eenmaal gezegd als de tijd ertoe dringt dat 
mensen zulke dingen vernemen.
Als we nu eens dit ene nemen van wat in de; “Gees-
telijke leiding van mens en mensheid”. besproken is: 
dat van de twee Jezus-kinderen, dan zult u moeten 
toegeven dat in onze tijd al wat zich aan begrip en 
aan krachten aan de oppervlakte van de mensenziel 
bevindt, niet alleen deze dingen niet begrijpt, maar dat 
men woedend wordt als deze uitgesproken worden.
We staan dus voor een tijd waarin op een nieuwe ma-
nier het Christuswezen begrepen kan worden; dat zal 
geen verstandelijke manier zijn.
Deze zal weliswaar begrepen kunnen worden, maar 
vinden kan men deze alleen door dieper liggende 

zielenkrachten. Als men zich met de helderziende 
onderzoeksblik een soort vooruitblik wil verschaffen 
van de toekomst van de mensheid in de komende eeu-
wen, ook in de volgende incarnaties van de nu levende 
mensen, dan moet gezegd worden, dat de aan de op-
pervlakte liggende zielenkrachten werkelijk steeds ge-
ringer worden. De mensheid zal zich steeds meer aan-
gewezen voelen op de openbaringen vanuit de dieper 
gelegen zielenkrachten. Van het Grieks-Latijnse tijd-
perk wordt met recht en waardering beweerd, dat de 
mensen die op de juiste wijze in die tijd leefden, een 
zekere innerlijke geslotenheid van hun wezen hadden. 
Dat kan in feite zelfs bij gezonde zielennaturen nu al 
niet meer het geval zijn en zal in de toekomst steeds 
minder het geval zijn.
Als men in de toekomst de mensheid alleen datgene 
zou willen leren, dat met de aan de oppervlakte ge-
legen krachten onderzocht kan worden dan zouden 
de mensen in hun ziel steeds meer verkillen, op een 
merkwaardige manier verdorren.
Tegenwoordig zijn we nog niet zo ver dat op school 
geen godsdienstige overleveringen meer onderwezen 
worden, maar hoe velen eisen nu al, dat alleen dat-
gene onderwezen wordt, wat de natuurwetenschap 
ons geeft.
Voor het uiterlijke leven zullen immers de eisen van 
die mensen zo machtig worden, dat in korte tijd de 
mensheid onvoorstelbaar veruiterlijkt zal zijn. Van-
daag de dag leert de mens nog schrijven. In een niet 
eens zo verre toekomst zal men zich slechts herin-
neren dat de mensen in vroegere eeuwen geschreven 
hebben. Er zal een soort mechanische stenografie ont-
staan, die bovendien nog op een machine geschreven 
zal worden.
Mechanisering van het leven! Ik wil het aanduiden 
door dat ene symptoom:
Stelt u zich voor; het niveau van een cultuur, waarin 
men opgravingen zal doen omdat er historische aan-
wijzingen zijn dat er ooit mensen waren die hand-
schriften hebben gehad, net zoals wij opgravingen 
doen naar wat er in de Egyptische tempels gevonden 
wordt. Handschriften zal men opgraven zoals wij 
doen met de monumenten van de Egyptenaren.
Maar er zal vanuit het zielenleven een reactie op ko-
men. 
En zo waar als het is dat ons handschrift in de toe-
komst zo iets zijn zal als voor ons de hiërogliefen van 
de Egyptenaren, iets dat verbazing zal wekken, zo 
waar is het ook dat daarnaast de mensenzielen zich 
gedrongen zullen voelen zich de onmiddellijke open-
baring van de geest opnieuw te verwerven. Het uiter-
lijke leven zal nog meer veruiterlijkt worden, maar het 
innerlijk leven zal zijn tol eisen.
Met hetgeen wij heden ten dage als geesteswetenschap 
bedrijven, kunnen de mensen nu wel de spot drijven, 
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Daar was Hij heengegaan. Maar Hij leefde daar op 
een eigenaardige manier. Als wij ingaan op deze mid-
deleeuwse mystiek, wat is dan de belangrijkste trek 
ervan?
Deze geesten; Eckhart, Tauler en anderen, maken er 
geen aanspraak op dat zij de God, de Christus zouden 
kunnen begrijpen, maar zij wilden, zoals zij zeiden, 
een leven in gelatenheid leiden, om zo de Christus in 
hun ziel te beleven.
En hoe meer zij de Christus in zichzelf beleefden, des 
te sterker beseften zij dat zij zich met het goddelijke, 
met de Christus, wilden laten doordringen zoals dat in 
die tijd mogelijk was. De kruisvaarders hadden slechts 
de boodschap gekregen: Degene die u zoekt is niet 
hier! Dat wat zij gezocht hebben, leefde weer op in de 
vorm van de Europese mystiek.
Wij leven opnieuw in een merkwaardige tijd. Bij het-
geen wij nu beleven zijn niet alleen de Europese, maar 
ook de Amerikaanse volken betrokken.
Het merkwaardige fenomeen dat je nu kunt beleven, 
is in duizenden en nog eens duizenden symptomen te 
herkennen. Laat u mij slecht één ervan- uit Berlijn- 
karakteriseren. 
Een beroemde theoloog uit de huidige tijd heeft op 1 
februari 1910, de volgende ‘geniale’ zin uitgesproken:
“Dames en Heren, ik verzoek u, toont u mij één zin 
die over de Christus gaat, waarvan ik u niet kan aan-
tonen, dat die niet al in het voorchristelijk geestesle-
ven leefde.” Dat is zo helemaal de manier waarop men 
tegenwoordig te werk gaat. Men bewijst dat datgene 
wat in ons Christendom aanwezig is er vroeger al was, 
zelfs het Onze Vader.
Deze theoloog spreekt dus iets uit wat helemaal in 
de zin van onze tijd is, en men zal meer en meer van 
zulke dingen te horen krijgen.
Wat kan men voor een indruk krijgen als men zo’n 
heerschap hoort beweren dat alle uitspraken van 
Christus er vroeger al waren?
Ik hoorde eens een zeer belezen mens een rede hou-
den en daar was een kind bij. Men vroeg aan het kind: 
wat heb je gehoord?
Het kind zei: “Er was voor mij niets nieuws bij, ik 
kende alle woorden al!” Zo verneemt ook de theoloog 
alle zinnen en hoort helemaal niets nieuws, niet iets 
dat door de zinnen heen zou kunnen klinken.
Deze dingen zouden eigenlijk vanzelfsprekend moe-
ten zijn, maar toch ontmoeten ze tegenwoordig slechts 
tegenspraak.
Want in onze tijd is van het idee, dat een gestudeerd 
mens nog iets zou kunnen leren, niet veel meer over; 
wel is het idee dat men alles vanuit zichzelf zou kun-
nen beoordelen wijd verbreid.
Door zo’n mentaliteit hebben wij juist iets merkwaar-

maar voor de kreet van heimwee van de mens naar de 
geestelijke wereld, zullen de materialisten zich moeten 
terugtrekken. En zo zal men beginnen de Christus te 
erkennen in tijden die een open zin voor spiritualiteit 
zullen hebben, maar dat zal dan ongetwijfeld een re-
actie op het uiterlijke leven zijn.
Laten wij, om dit nog beter te begrijpen de zaak nog 
eens van een andere kant bekijken. Misschien zullen 
uw zielen mee bewegen als ik probeer het volgende 
voor uw ziel te stellen. We kunnen ons de vrouwen 
voorstellen, die volgens het evangelie op weg gaan om 
het lichaam van Christus te zoeken, het geopende graf 
vinden, het lichaam niet vinden, maar wel de engel, 
die zegt: “Degene die u zoekt, is niet meer hier, Hij is 
opgestaan!”
Hij leeft in de geest. Want Degene die zij gezocht 
hebben in de materie, verschijnt later aan de apostelen 
en onderwijst hen gedurende enige tijd als mensen in 
een uitzonderingspositie, mensen die voor Hem ont-
vankelijk en begripvol waren. Zo verscheen Christus 
in geestelijke gestalte. En Hij trok in de geest door 
Griekenland, Rome, tot aan de Germanen toe, van het 
Oosten naar het Westen en van daaruit naar het Noor-
den. Een begrip, een idee, wetenschappelijke kennis 
over het Christuswezen, hoeven we niet te zoeken 
bij de grote Romeinse filosofen, die werkelijk van de 
Christus spreken als van iemand die ze niet begrijpen.
Maar ook niet bij de, om zo te zeggen, stamelende 
Germaanse volken zullen wij begrip vinden voor de 
Christus die wel in de zielen binnentreedt maar ab-
soluut niet begrepen wordt, die slechts in de harten 
woont.
En nu komen wij in de 11de, 12de, 13de eeuw, daar zijn 
het niet de vrouwen die naar het graf gaan, om het 
lichaam van Christus te zoeken, en hem niet vinden- 
het lichaam dat fysiek te begrijpen zou zijn- daar zijn 
het hele scharen Europese volken die naar het graf 
trekken.
Wij komen in de tijd van de kruistochten, die van west 
naar oost naar het graf zijn getrokken waarheen eens 
de vrouwen zich begeven hebben.
En wat vernemen deze scharen, die naar het graf trek-
ken ter bedevaart?
: “Wat u zoekt, dat is niet hier! “ Werkelijk, hetgeen 
zij zochten ontsprong aan hun gemoed, aan wat in 
hun ziel leefde, maar zij begrepen het zo weinig, dat 
ze naar het oosten trokken, om het fysieke graf te zoe-
ken, en pas na langdurige teleurstellingen, na veel leed 
ervoeren zij: Hij, die u zoekt, is niet hier!” Wat was het 
dan dat zij zochten?
Wij zien aan de ene kant de tochten naar het oosten 
en aan de andere kant de Europese mystiek die wordt 
voorbereid in Tauler, Meester Eckhart, en later in Ja-
cob Böhme een hoogtepunt bereikt. Daar was Degene 
die zij in het oosten zochten en niet vonden!
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digs beleefd.
Toen het materialisme in de laatste eeuwen opkwam, 
beviel het de mensen niet van Christus Jezus te spre-
ken, en toen ontstond een theologie die beetje bij beet-
je al het goddelijke van Christus Jezus eruit gooide en 
slechts van de mens, weliswaar van een hoogstaande 
mens, maar toch van de mens Jezus sprak.
Dat is in de 19de eeuw heel ver gegaan en is dan op 
een groteske manier uitgedrukt in het beroemde werk 
van Ernst Renan dat in 1863 verscheen: ‘Het Leven 
van Jezus’.
Hij heeft wondermooie dingen over Jezus gezegd en 
in een prachtige taal.
Maar het Lazarus wonder beschrijft hij meteen al 
zo, alsof Jezus geen dode heeft opgewekt, maar zou 
hebben toegelaten dat zijn aanhangers dit zo verteld 
en verbreid hebben. Alsof het een concessie aan zijn 
aanhangers geweest zou zijn, een soort hocus-pocus 
of bedrog, zodat zich hier, in een overigens werkelijk 
mooi werk, iets van een stuiversroman is binnen ge-
slopen.
Men vindt eigenlijk geen bepaalde reden, waarom 
Renan zulke vererende woorden gebruikt, want dege-
ne die hij beschrijft zou men moeilijk kunnen vereren. 
Maar gedurende een halve eeuw heeft men dit ge-
dachteloos geslikt. Dat is slechts één voorbeeld uit de 
literatuur, die de Christus Jezus slechts als een mens 
wil beschouwen.
Maar nu heeft men de merkwaardige ontdekking ge-
daan dat toch veel van wat verteld wordt over deze 
Christus Jezus onmogelijk geweest zou zijn als de 
Christus Jezus een eenvoudige mens zou zijn geweest, 
dat geldt in het bijzonder voor de uitspraak, dat Jezus 
zichzelf voor de Christus gehouden heeft, als voor ie-
mand die niet alleen maar een gewoon mens is. Men 
is op veel gestuit, wat toch niet bleek te kloppen. En 
dan vonden de mensen in de laatste tijd als oplossing, 
op de plaats van de mens toch maar weer de God te 
plaatsen, maar dan een God die alleen maar gedacht 
werd.
Zo verschijnt de Christus Jezus slechts als een scha-
duw, een schim, een 
fetisj, maar wel als een geestelijke fetisj. Een merk-
waardig schouwspel!
Eeuwenlang hebben de mensen uit de Christus Jezus 
de God weggedrongen en een mens van hem gemaakt, 
en nu beleven wij het dat de God de mens weer on-
mogelijk maakt. Zo zal het steeds verder en verder 
gaan en dat laat duidelijk zien, dat we een kant op 
gaan waarbij de aan de oppervlakte liggende krachten 
onmogelijk tot een juist begrip kunnen voeren.
Dat wil zeggen dat de mensen in de 20ste eeuw getracht 
hebben een soort kruistocht te houden op zoek naar 

de historische Christus. En weer zullen zij het ant-
woord horen: 'Hem die u zoekt vindt u niet hier' – 
want degenen die de historische mens Jezus op deze 
manier zoeken, zullen Hem evenmin kunnen vinden 
als de vrouwen bij het graf of als de kruisvaarders, die 
ter bedevaart gaan naar het graf.
Maar evenmin als de kruisvaarders de Christus kon-
den vinden, omdat zij hem niet in hun innerlijk zoch-
ten, kunnen de huidige kruisvaarders de Christus Jezus 
vinden, omdat zij hem niet zoeken met de krachten 
die in het binnenste van de mensenziel liggen, omdat 
zij zich niet tot die geesteskrachten wenden waarmee 
de Christus uitsluitend gevonden kan worden.

Er wordt in de schoot van de spirituele geestesstro-
ming een verdieping van de krachten van ziel en geest 
voorbereid.
En terwijl de Christus steeds meer verloochend zal 
worden door de aan de oppervlakte gelegen geest-
krachten, zullen er diepere zielenkrachten optreden, 
die de Christus steeds meer zullen zoeken. Er zullen 
steeds meer mensen komen, die de Christus, die de 
ethersfeer tot leven wekt, zullen schouwen en die ge-
vonden zal worden door degenen die ervoor ontvan-
kelijk zijn.
Daarom spreken wij van een etherisch bestaan van de 
Christus in de 20ste eeuw. 
Dan zullen wij uit eigen ervaring weten, dat bij het 
mysterie van Golgotha het wezen, dat Christus ge-
noemd wordt, werkelijk in de aardesfeer is binnen-
getreden en steeds meer mensen zullen weten wie de 
Christus is omdat zij hem zullen schouwen.
Bekendheid met de geesteswetenschap zal de zielen 
zo verdiepen, dat daardoor de blik van de mensen 
wakker zal worden voor de Christus.
Een wondermooi perspectief vertoont zich voor de 
helderziende profetische blik! De uiterlijke, aan de 
oppervlakte liggende zielenkrachten worden steeds 
ontoereikender en de mensen zullen gaandeweg zo 
geboren worden, dat ze met deze aan de oppervlakte 
liggende zielenkrachten in hun zielenleven verhou-
dingsgewijs spoedig klaar zullen zijn.
Maar er staat een tijdperk vlak voor de deur, dat op 
een merkwaardige manier aan het Christusgebeuren 
zal herinneren.
Op zijn dertigste jaar zag Jezus van Nazareth de 
Christus in zichzelf zijn intrek nemen. Een nieuw zie-
lenleven begon in het lichaam van Jezus van Nazareth, 
omdat Christus in hem zijn intrek genomen had en 
de plaats had ingenomen van het Zarathustra-Ik, dat 
hem verlaten had. Dat was aan het begin van onze 
tijdrekening. Er staat een tijd voor de deur waarin er 
steeds mensen zullen zijn bij wie vanaf het dertigste 
levensjaar doordat zij verlicht zijn, de Christus, welis-
waar niet in zijn volheid, maar wel als een helder be-
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Op hun dertigste zal bij veel mensen een nieuw, veel-
omvattend zielenleven beginnen, doordat zij de Chris-
tus in zijn etherische wezen zullen schouwen. 
Men begrijpt in geesteswetenschappelijke zin onze tijd 
pas echt, als men zich een begrip verwerft voor deze 
perspectieven. Voor de zielen die nu leven weer geïn-
carneerd zullen zijn- waarvan er velen eerder zullen 
incarneren dan de normale doorsnee regel aangeeft- 
voor velen zal dit nog vroeger plaatsvinden -, zal het 
mogelijk zijn dat zij vanaf een bepaalde leeftijd, door 
levendige ervaring, iets in zichzelf voelen binnentrek-
ken. Iets waarvan zij vroeger alleen iets konden weten 
doordat zij daarin onderwezen werden.
Zij zullen kunnen zeggen: “In mijn leven is het ver-
mogen tot schouwen ingetreden, en nu weet ik zelf 
wie de Christus is, ik heb dat begrepen doordat dat ik 
Hem schouwen kan.”
Dan zal men de Christus niet meer willen bewijzen, 
want het aantal mensen dat zal kunnen vertellen dat 
zij de Christus vinden als geestelijk wezen dat zich 
her en der over de aarde beweegt, zal steeds toenemen.
Men zal dan niet meer uitsluitend de historische 
Christus zoeken.

Dat zijn de beide zijden van het toekomstbeeld: aan 
de ene kant zal steeds meer een vervlakking optreden 
door de zielenkrachten die aan de oppervlakte lig-
gen, aan de andere kant zal juist door de reactie op die 
vervlakking het oproepen van dieper liggende zielen-
krachten plaats vinden.
Om daarvoor bewustzijn te wekken, daarom verbrei-
den wij de antroposofie.

De mensen mogen de indrukken die zij zullen ont-
vangen, die meestal vluchtig en teer zijn, niet achte-
loos voorbij laten gaan, want slechts zelden vinden er 
heftige indrukken plaats. Door de verbreiding van de 
ware antroposofie zullen de mensenzielen zo worden, 
dat zij de verlichting, als die komt, niet achteloos aan 
zich voorbij laten gaan, want anders zou men gedu-
rende meerdere incarnaties deze niet meer kunnen 
ontvangen.
Maar de anderen, die van de oppervlakkige zielen-
krachten uitgaan, zullen juist degenen die de verlich-
ting ten deel is gevallen, als dwazen, als waanzinnigen 
bestempelen.
Op een verschrikkelijke manier is daartoe al een begin 
gemaakt.
Psychiaters hebben zich al op het Christus Jezus on-
derzoek geworpen.
Men bestudeert de evangeliën aan de hand van symp-
tomen van waanzin.
Aan zulke verschijnselen moet men niet achteloos 
voorbijgaan, maar men moet daardoor tot het inzicht 

komen, dat de andere kant een intense verzorging no-
dig heeft; die andere kant die begrip vertegenwoordigt 
voor de Christus die in de mensheid is ingetreden juist 
in de tijd waarin Hij het minst begrepen kon worden 
en die doorwerkt om het begrip voor te bereiden dat 
in de toekomst zal komen.

De mens die in de toekomst kijkt, mag niet met een 
abstracte frase afdoen wat in de toekomst zichtbaar is.
De toekomst laat zich van twee kanten bekijken, van 
de kant van de verkilling, van het opgaan in het ma-
terialisme, maar ook van de geboorte van een nieuwe 
geestelijke wereld, niet alleen in gedachten of, laten 
wij zeggen, in het waarnemen, maar als realiteit in het 
menselijk bestaan.
Want de Christus zal de mensen ter zijde staan en zijn 
raadgever worden. Dit is niet alleen als beeld bedoeld, 
maar in werkelijkheid zullen de mensen de raadgevin-
gen die ze nodig hebben ontvangen van de levende 
Christus, die hun raadgever en vriend zal zijn, die 
tot de mensenziel zal spreken als een mens die fysiek 
naast hen loopt.
Heeft de mensheid een profetische voor-verkondiging 
nodig gehad toen de Christus in een fysiek mensenli-
chaam moest verschijnen, nog veel meer heeft hij die 
nodig nu hij in zijn etherische verschijning tot haar 
komen zal. 
Beschouwt u wat ik gezegd heb daarom als een voor-
bereidende verkondiging van hetgeen komen zal en 
komen moet.
Maakt u zich over de toekomst geen illusie. Maar we 
geven ons niet aan een illusie over, als wij ons voor 
ogen houden hoe het er uit zal zien in het materiële 
leven, rekening houdend met het feit dat men in de 
toekomst zo over ons handschrift zal spreken, als wij 
over de hiërogliefen van de Egyptenaren spreken.
De laatste resten van een geestelijke cultuur zijn nog 
aanwezig, nog steeds verschijnt in het handschrift het 
aangezicht van de ziel, maar spoedig zal ieder spoor 
van het zielsmatige uit de uiterlijke cultuur zo verdwe-
nen zijn als voor ons de Egyptische cultuur. Over veel 
van wat voor ons nog met de ziel te maken heeft, zal 
men spreken als van iets al lang voorbij is.
Dezelfde mond die zal verkondigen dat er eens zo-
iets als een menselijk handschrift was, zal vanuit het 
spirituele, vanuit het geestelijke verkondigen, dat de 
Christus in de geest weer levend tussen de mensen 
rondgaat. De geest die alleen bestaat uit gedachten, 
zullen de mensen moeten inwisselen voor de geest die 
onmiddellijk kan worden waargenomen en die men 
onmiddellijk kan meebeleven en meevoelen, de geest 
van de levende Christus die aan de zijde van alle men-
senzielen mee schrijdt. 
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Spiritisme
SPIRITISME EN ANTROPOSOFIE 

Hugo van der Zee

Brazilië, het land waar ik inmiddels elf jaar woon, kent 
veel religieuze stromingen. De meerderheid van de 
Brazilianen noemt zich katholiek, maar men ervaart 
dit meer als een traditie dan een religie. De Ameri-
kaanse evangelische kerken zijn sterk in opkomst. In 
TV shows staan schreeuwende predikanten in grote 
hel verlichte zalen. De shows sluiten vaak af met de 
verkoop van producten, bijvoorbeeld doorzichtige 
plastic kruisjes met fel gekleurd wijwater. Het is als 
Nederlander moeilijk te begrijpen dat het werkt. Het 
zijn vooral arme mensen die lid van deze kerk zijn, en 
die laten zich kennelijk makkelijker inpakken. In de 
buurt waar ik woon is ook een evangelische kerk. Voor 
de deur staat een enorme BMW, van de pastoor. De 
buurtjongetjes staan er vaak druk aan te poetsen. De 
gelovigen blijken hier geen probleem mee te hebben. 
Ook de mormonen zijn in opkomst. In heel Latijns 
Amerika kom je ze tegen, tot in de meest afgelegen 
dorpjes. Meestal zijn het twee jonge mannen, op de 
fiets of in de bus, gekleed in zwarte broek en nette 
witte overhemden. Ze hebben altijd een soort aktetas-
jes bij zich, waar ongetwijfeld foldertjes in zitten. Dan 
zijn er Afrikaanse afgeleide religies zoals de Umbanda 
en Candomblé. Op feesten en bijeenkomsten kleden 
de aanhangers zich in de bonte kleding van de goden, 
de ‘Orishas’. Via dans en muziek raken de mensen in 
trance en dalen de goden af in de mensen. Deze reli-
gies kennen ook offers. Op bepaalde dagen zie je overal 
in de stad op straathoeken bloemenkransen liggen met 
in het midden een dode kip, wat voedsel eromheen en 
foto’s en spiegeltjes, en een brandend kaarsje. Dan zijn 
er een aantal kleinere oriëntaals gerichte stromingen 
zoals het boeddhisme en enkele New Age bewegin-
gen. Een stroming die zeker genoemd moet worden is 
het spiritisme. Ongeveer 10% van de Braziliaanse be-
volking, bijna 20 miljoen mensen, bezoekt regelmatig 
spiritistische centra. 

Het beeld dat ik had van het spiritisme was niet erg 
positief. Ik kende de verhalen van de seances en medi-
ums, van zwevende tafels en klopgeesten. En ik kende 
de zeer kritische uitspraken van Steiner. Het viel mij 
echter op dat wanneer ik mensen ontmoet die zich ac-
tief inzetten voor andere mensen, of voor de gemeen-
schap, dit vaak spiritisten zijn. De spiritisten die ik heb 
leren kennen zijn over het algemeen nuchtere mensen. 
Ik besloot het spiritisme eens nader te onderzoeken 
door een spiritistisch centrum te bezoeken, en wat 

boeken over het spiritisme te lezen. Mijn conclusie is 
dat het spiritisme meer is dan een reliek van de ne-
gentiende eeuw. Het heeft zeker progressieve kanten, 
en het heeft een aantal overeenkomsten met de antro-
posofie. Christus speelt een centrale rol, men ziet de 
mens als geestelijk wezen en men spreekt over de wet 
van karma en reïncarnatie. Het spiritisme kent geen 
hiërarchie; er is geen doctrine, er zijn geen priesters, 
geen cultus, geen kerken (maar ‘centra’), er wordt nooit 
getracht mensen te bekeren, er wordt nooit om geld 
gevraagd, en niemand wordt geweigerd. Het Spiri-
tisme in Brazilië houdt zich voornamelijk bezig met 
naastenliefde. Men zet zich in voor sociale doelen. 
Genezingen staan echter centraal. Dit gaat via hand-
oplegging, magnetisme, licht en warmte therapie, en 
via gesprekken. Dan zijn er ook de seances waar men 
contact met de doden legt. Dit gaat via een medium 
en is niet veel anders dan zoals dit elders in de we-
reld gebeurd door sjamanen en medicijnmannen. Het 
spiritisme is echter Westers georiënteerd, en daardoor 
veel toegankelijker. In dit opzicht is de keuze voor het 
spiritisme begrijpelijk.

De opkomst van het spiritisme in Brazilië is voor een 
groot deel te danken aan de Braziliaan Chico (Fran-
cisco) Xavier. Het levensverhaal van Chico Xavier is 
bijzonder. Chico werd in 1910 in armoede geboren in 
een gezin van negen kinderen. Hij had een zeer har-
de jeugd. Zijn moeder overleed toen hij vijf jaar was 
waarna hij bij zijn peettante werd geplaatst die hem 
verwaarloosde en zelfs mishandelde. Vanaf zijn achtste 
werkte Chico lange dagen in een textiel fabriek. Het 
was een zwak kind en had een aantal ziektes, waar-
onder astma. De reden dat hij niet bezweek was dat 
hij contact met zijn overleden moeder had, die hem 
steeds troostte en raad gaf. Het was zijn moeder die 
hem aanraadde om zich in het spiritisme te verdie-
pen, wat hij deed. Hij las de werken van Allan Kardec 
(de grondlegger van het spiritisme) en ontwikkelde 
zijn aanleg om contact met de doden te leggen. Ge-
durende zijn leven schreef Chico tienduizenden brie-
ven die hij doorkreeg van overledenen. Ook schreef 
hij rond de vijfhonderd boeken via het ‘automatisch 
schrijven’. Chico had naast zijn werk als medium een 
baan. Hij werkte vele jaren als typist bij het ministerie 
van Landbouw. Nooit profileerde hij zich in zijn werk 
als een medium. Voor het geld had Chico geen baan 
nodig. Alleen al in Brazilië werden tientallen miljoe-
nen boeken van Chico verkocht. De opbrengsten van 
de verkoop van de boeken gingen volledig naar goede 
doelen. Chico werd in korte tijd populair. Het dorpje 
waar hij woonde werd een bedevaartsoord waar soms 
duizenden mensen per dag kwamen. Hij bracht films 
uit en sprak in televisie shows. Uiteraard was dit een 
doorn in het oog van de katholieke kerk en er volgden 
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campagnes tegen het spiritisme. Zo wees men op de 
zin uit het oude testament “Er mag bij u geen plaats 
zijn voor[..] hen die geesten raadplegen of doden oproepen. 
Want de Heer verafschuwt mensen die zulke dingen doen” 
(Deuteronomium 18). De campagne van de kerk had 
echter nauwelijks invloed. Geleidelijk aan werd het 
spiritisme in Brazilië aanvaard. Enkele keren werden 
er zelfs brieven van overledenen als rechtmatig bewijs-
materiaal gebruikt in rechtszaken. Een opmerkelijke 
zaak die wereldwijde aandacht kreeg was een proces 
waar een man ( José Divino Nunes) beschuldigd werd 
van moord op een vriend. De overleden vriend gaf 
een brief door aan Chico waar hij zei dat José niet de 
moordenaar was. Dankzij deze brief (en andere bewij-
zen) werd Jose vrijgesproken. Chico overleed in 2002 
op twee en negentig jarige leeftijd. Tot zijn dood heeft 
Chico zich ingezet voor zijn medemensen en voor 
het spiritisme. Het is een boeiend levensverhaal dat 
in 2010 is verfilmd. De film is zeker geromantiseerd, 
maar komt voor zover is na te gaan grotendeels met de 
historische feiten overeen. 

Zonder Chico Xavier zou het onwaarschijnlijk zijn dat 
het spiritisme in Brazilië zo groot zou zijn geworden. 
Maar er zijn ook andere factoren die hebben meege-
speeld. Er was veel onvrede met de katholieke kerk en 
veel Brazilianen zagen (en zien) in het spiritisme een 
alternatief. Men zoekt naar spiritualiteit of naar con-
tact en hulp die men in de traditionele kerk niet vindt. 
In Brazilië is het geloof niet zo geleidelijk aan verwa-
terd zoals dat in Nederland is gebeurd. Veel mensen 
hebben nog een sterke band met de kerk en uit de kerk 
stappen is een moeilijke keuze. Er zijn daarom een 
groot aantal mensen die officieel nog katholiek zijn, 
en zondags naar de kerk gaan, maar ook spiritistische 
centra bezoeken. Dan is het succes van het spiritisme 
ook toe te schrijven aan de toegankelijkheid. De tek-
sten die men leest zijn over het algemeen eenvoudig. 
Het toetreden tot het spiritisme vergt niet bijzonder 
veel geestelijke inspanning. Wanneer je je in het spi-
ritisme verdiept dan kan dit teleurstellend zijn. Er is 
niet zoiets als driegeleding; de geestelijke wereld deelt 
Kardec onder in een gradatie van ‘goede’ en ‘slechte’ 
(onvolmaakte) geesten. Wat je leest over de geeste-
lijke wereld is zeker vooruitstrevend en idealistisch, er 
spreekt een hoge moraal uit, maar de grondtoon is toch 
materialistisch. Dit is op zich niet verwonderlijk want 
het spiritisme bericht vanuit mediamieke ervaringen, 
en niet op directe ervaringen waarbij een mens als 
geestelijk wezen in een geestelijke wereld waarneemt. 
Kardec lijkt dit te beseffen. Hij schrijft dat een blinde 
nooit de kleuren van de fysieke wereld kan beschrijven. 
In ‘Het Boek der Geesten’ beschrijft Kardec dan ook 
eigenlijk niets, het zijn vragen en antwoorden die be-
staan uit losse stellingen. De meeste stellingen komen 

grotendeels overeen met wat Steiner over de geestelijk 
wereld schrijft. Maar de belerende en fragmentarische 
schrijfwijze kan bij mij maar moeilijk enthousiasme 
opwekken. Toen ik mij door de spiritistische literatuur 
worstelde besefte ik hoe bijzonder de antroposofie is. 
De benadering is niet materialistisch, en ook niet zwe-
verig zoals bij veel huidige esoterische stromingen. De 
benadering van de antroposofie is wetenschappelijk, 
maar ook zeer veelzijdig en rijk. De rol van de mens 
is heel hoog en groots, en toch niet afstandelijk of 
vreemd. De beschrijving van de mens kan gevoelens 
van eerbied, dankbaarheid en hoop opwekken. Als ik 
in één woord zou moeten samenvatten wat ik mis in 
het spiritisme dan zou ik een woord moeten gebruiken 
dat gemakkelijk slecht begrepen kan worden. Wat ik 
persoonlijk mis in het spiritisme is ‘heiligheid’.

Natuurlijk kun je niet een bepaalde leer of stroming 
als de juiste presenteren. Ieder mens heeft zijn of haar 
opvoeding genoten, en heeft zijn of haar persoonlijke 
voorkeuren en culturele achtergrond. Uiteindelijk zoe-
ken en streven de meeste religieuze stromingen naar 
hetzelfde, namelijk de hereniging met de goddelijke 
oorsprong. Wanneer ik Kardec lees dan heb ik geen 
enkele twijfel dat hij oprecht zocht, naar een mogelijk-
heid waarop de mens zich spiritueel kan ontwikkelen, 
en naar een betere en liefdevolle wereld. Hoewel ik mij 
niet kan vinden in de benadering van het spiritisme 
lijkt het wel uit de zelfde bron als de antroposofie te 
putten. Het valt niet te ontkennen dat veel van de eer-
ste theosofen uit de spiritistische beweging kwamen. 
En ook de antroposofie is in zekere zin ontstaan uit 
de theosofie. Het lijkt mij dan ook niet terecht het 
spiritisme als een dwaalleer af te wijzen. Bij de spiri-
tisten vind ik veel goede wil. Veel mensen in Brazilië 
vinden hulp en steun in het spiritisme. En toch, wan-
neer ik de video beelden van spiritistische seances zie 
dan bekruipt mij een ‘unheimlich’ gevoel. Er gaat iets 
dwingends van uit dat niet goed aanvoelt. Hoe goed de 
bedoelingen ook mogen zijn, men geeft zich over aan 
een medium. Hier ligt een afhankelijkheid die iemand 
die de vrije wil van de mens als een hoog goed ziet te-
gen de borst kan stuiten. De schrijver en filosoof Fre-
derick van Eeden, die uitgebreid onderzoek deed naar 
het spiritisme, en er een oprechte interesse voor had, 
schreef het volgende over het mediamieke contact: 
 

“Ik zie een onbegrensd domein van onbekende wetenschap 
voor ons liggen, dat zich tot hoogst belangrijke onderzoe-
kingen leent. Maar wat hierbij, meer dan in enige andere 
tak van wetenschap nodig is, zijn: geduld en voorzichtig-
heid. Nergens verkeren wij in zulk een groot gevaar voor 
algehele dwaling en verwarring. Wij kunnen hypothesen, 

Spiritisme
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gehele godsdienstige stelsels opwerpen, al naar onze ver-
beelding ons ingeeft, en het medium zal ons gedwee al onze 
hersenschimmige samenstellingen in volle werking en met 
verbijsterende schijn van werkelijkheid vertonen.”

Ook Steiner wees regelmatig op de risico's wanneer 
men met behulp van een medium contact met de do-
den zoekt. Hij zei dat het een terugvallen is op ‘atavis-
tische’ vermogens dat niet van deze tijd is. Wanneer 
men met dergelijke pogingen de geestelijke wereld 
benadert dan tracht men deze wereld in zekere zin te 
‘materialiseren’. Dit is echter niet mogelijk en hierdoor 
is de wereld waarmee men in contact treedt ‘onder 
materialistisch’. Zo denkt men bijvoorbeeld contact te 
hebben met een overlevende, maar in de meeste ge-
vallen heeft men contact met het astrale lijk van de 
overledene, dat aan de aarde verbonden is. Dergelijk 
contacten zijn volgens Steiner uiterst misleidend en 
gevaarlijk. Steiner zei overigens ook dat de wereld van 
de overledenen niet ver is, dat de gestorvenen werke-
lijk onze ‘medeburgers’ zijn. Hij benadrukte het belang 
van het contact met de doden. De gestorvenen zullen 
steeds meer onze raadgevers worden. Het boekje ‘het 
leven met de doden’ beschrijft hoe diep en innig dit 
contact kan zijn. De benadering van de antroposofie is 
echter zeer verschillend van die van de spiritisten. Bij 
de antroposofische benadering gaat het contact met de 
doden volledig bewust door het ik heen. Het contact 
komt via de eigen gedachten en gevoelens als persoon-
lijke inspiratie te voorschijn. Je bent hier volledig bij 
aanwezig, waardoor het veilig is en geen ongezonde 
werking kan hebben.

Nu is de mogelijke dwaling bij het mediamieke con-
tact met de doden iets waar veel spiritisten zelf ook 
mee worstelen. Het is een lastig onderwerp omdat het 
mediamieke contact een belangrijk aspect van het spi-
ritisme is. Ik heb hier over gesproken met een ken-
nis van mij die op een spiritistisch centrum werkt. 
Ze doet dit, zoals alle spiritisten, als vrijwilligerswerk. 
Twee keer peer maand ontvangt ze op een zaterdag 
mensen. Het heeft wat weg van een artsenpraktijk, 
maar dan een zeer vriendelijke en menselijke variant. 
De bezoekers zijn mensen met psychische of fysieke 
aandoeningen, en vaak zijn het mensen die persoon-
lijke problemen hebben waarmee ze bij niemand te-
recht kunnen. Een behandeling bestaat uit meerdere 
sessies. Er wordt eerst een vertrouwelijke band gelegd, 
er wordt veel gesproken, vaak gehuild, en gezamenlijk 
wordt aan een oplossing gewerkt. Voor veel mensen is 
het al heel verlossend om hun hart te kunnen luchten. 
De mensen met fysieke aandoeningen worden behan-
deld met handopleggingen en magnetisme. Slechts bij 

enkele gevallen werkt de persoon die ik ken als me-
dium. Het is iemand die zeer zorgvuldig te werk gaat 
en wanneer ze enige twijfel heeft dat iets niet juist is 
dan houdt ze zich terug. Ze vertelde mij wel dat er 
veel spiritisten zijn die zich makkelijk mee laten slepen 
wanneer zij als medium werken. En ze vertelde mij 
dat dit een probleem is dat veel spiritisten onderken-
nen. Er zijn zelfs spiritistische centra waar men niet 
met mediums werkt. De aanwezigheid van doden en 
geestelijke wezens vormt nog steeds de basis in deze 
centra, maar het contact gaat via inspiratie. 

Je zou zeggen dat er hier toch een bodem is voor een 
vruchtbare communicatie tussen het spiritisme en de 
antroposofie. De antroposofie is echter nauwelijks be-
kend in Brazilië. De stad waar ik woon, Porto Alegre 
met anderhalf miljoen inwoners, kent slechts enkele 
tientallen Antroposofen, en meer dan honderdduizend 
spiritisten. Natuurlijk kun je het succes van een bewe-
ging niet eenvoudig op aantallen baseren. Toch vraag 
ik mij wel eens af hoe het zou zijn wanneer er twintig 
miljoen Antroposofen in Brazilië zouden zijn. Wan-
neer ik alleen al aan de praktische werkgebieden denk: 
de biologisch dynamisch landbouw zou enig tegen-
wicht kunnen bieden tegen de massale monoculturen. 
Het onderwijs, zo problematisch in Brazilië, zou zo 
er veel bij geholpen kunnen zijn, en de ideeën van de 
antroposofie over duurzame lokale economie zijn bij 
uitstek geschikt voor een groot land als Brazilië. Zo 
zijn er tal van werkgebieden die goed toepasbaar zijn. 
Ik heb hier wel met Braziliaanse antroposofen over ge-
sproken. Ook zij vertelden mij dat het spiritisme veel 
toegankelijker is. Antroposofie vergt veel meer men-
tale inzet. Daarbij moet je ook van lezen houden, en 
een zekere intellectuele aanleg hebben om je echt in 
de Antroposofie te kunnen verdiepen. Nu kan je niet 
generaliseren, maar, met alle respect, de meeste Bra-
zilianen zijn geen lezers. Dit geldt vandaag de dag 
eigenlijk niet alleen voor Brazilië. Ook in Nederland 
lezen nog maar weinig mensen. Dit gaat veel sneller 
achteruit dan de meeste mensen denken. In de bundel 
interviews door Jan Marijnissen getiteld “Kijk op deze 
tijd” zegt de hoogleraar pedagogiek Micha de Win-
ter dat zijn studenten tegenwoordig nauwelijks meer 
lezen. De studenten lezen voornamelijk nog uittrek-
sels. Hij is van mening dat het steeds minder zin heeft 
om eenvoudig boekenlijsten op te geven. De Winter 
denkt dat het lezen van boeken zijn tijd gehad heeft 
en dat we moeten beginnen aan nieuwe vormen van 
kennisoverdracht. Je kunt je afvragen in hoeverre de 
antroposofie nog op de klassieke manier kan worden 
doorgegeven. Steiner zegt zelf dat het schrift over niet 
zo lange tijd zal verdwijnen. Uiteindelijk moet het wel 
anders. Wanneer we ‘Antroposofia’ als een wezen kun-
nen zien dat zich ontwikkelt, dan is het logisch dat de 
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Spiritismekennis van dit wezen zich ook verder zal ontwikkelen.

Vernieuwing ondervindt altijd weerstand, in welk ge-
bied dan ook. En dit is niet zonder reden, er zijn na-
tuurlijk risico’s. Bijvoorbeeld dat men onder het mom 
van ‘met de tijd mee te gaan’ de essentie van de an-
troposofie zou laten verwateren. Aan de andere kant, 
wanneer men niet vernieuwt, raakt men onherroepe-
lijk de essentie kwijt. Dit is nu in zekere mate al te 
zien. Juist omdat steeds minder vrije school leraren 
antroposofische boeken lezen verwatert de antroposo-
fie. Wanneer je de essentie wilt behouden dan moet 
je deze uiteraard wel kennen. Dat leidt tot de vraag; 
wat is de rol van de Antroposofie? Het is een vraag 
die binnen antroposofie vaak gesteld is en ik kan mij 
nauwelijks een belangrijker vraag voorstellen. Over de 
rol van de antroposofie is Steiner zelf heel duidelijk. 
Tijden zijn zeer kritiek, en worden steeds kritieker. 
Wanneer Steiner het heeft over de toekomst van de 
Antroposofie dan beschrijft hij deze vooral als een Mi-
chaëlbeweging. Michaël is strijdbaar, en naar buiten 
gericht. Het is waarschijnlijk geen toeval dat er in de 
huidige tijd juist tendensen zijn om zich naar binnen 
te richten. Ook bij de antroposofie. De interne con-
flicten zijn uiteraard naar binnen gericht en eisen veel 
energie op. Dan er is een tendens bij antroposofische 
schrijvers naar intellectualisering. De laatste twintig 
jaar zijn er heel wat indrukwekkende, maar ook zeer 
intellectuele artikelen en boeken geschreven en deze 
lijken de lat nog hoger te leggen. Wanneer ik boeken 
lees van eerdere generaties antroposofen zoals Ber-
nard Lievengoed en Willem Veltman dan valt mij op 
hoeveel zorg zij eraan besteden om de onderwerpen 
waarover ze schrijven leesbaar en toegankelijk te hou-
den, zonder daarbij de essentie te verliezen. Dit mis ik 
bij veel huidige antroposofische schrijvers. Ik ontmoet 
wel mensen die de antroposofie leren kennen en er en-
thousiast over zijn. Ze hebben bijvoorbeeld een vrije 
school te bezocht, of een biologisch dynamisch land-
bouw bedrijf. Maar bij nadere kennismaking haken ze 
af. Ik denk dat dat deels komt omdat je mensen niet 
eenvoudig meer boeken kan toestoppen. Ook cursus-
sen en lezingen hebben vandaag de dag hun beperkin-
gen. Een zaaltje met publiek waar een belezen spreker 
vertelt ‘hoe het allemaal zit’. Ik vraag mij sterk af of dit 
nog wel kan. 

Dit zijn wat kritische noten. Er zijn natuurlijk de vele 
werkgebieden van de antroposofie waar mensen geïn-
spireerd en vernieuwend werk doen. Groepen als Alert 
volgen kritisch de maatschappelijke ontwikkelingen. 
Men is niet bang om zich uit te spreken over zaken 
als vaccinaties. Daar moet je vandaag de dag heel sterk 
voor in je schoenen staan. Dit is voor mij een teken dat 
de Antroposofie leeft. In een Michaëlisch tijdperk zal 

meer dan in andere tijdperken (internationale) samen-
werking nodig zijn. Het delen van kennis is hierbij een 
belangrijk aspect. Kennisoverdracht is onderdeel van 
mijn werk en ik heb veel baat gehad bij antroposofische 
literatuur, bijvoorbeeld de boekjes van Lex Bos. 

Ik werk voor een (non prophit) organisatie en geef af 
en toe training aan groepjes mensen. Bij dergelijke 
projecten vinden naderhand evaluaties plaats om te 
kijken wat mensen precies hebben begrepen. De re-
den dat deze evaluaties vrij strikt verlopen is dat in 
het verleden ontwikkelingsorganisaties in landen ac-
tief waren, men zette bijvoorbeeld een eerste hulp post 
op, maar wanneer na een aantal jaren het geld op was 
en men vertrok dan hield de post ook op met bestaan, 
omdat er geen lokale kennis meer was. Dit is iets waar 
men vandaag de dag veel meer aandacht aan besteedt. 
Mijn collega’s en ik dachten dat de trainingen die wij 
gaven heel duidelijk waren. Maar na de evaluatie bleek 
men vrijwel niets begrepen te hebben. En dit terwijl 
het mensen waren met affiniteit en interesse voor het 
onderwerp. Het bleek dat je de mensen er veel directer 
bij moet betrekken. Wanneer je een verhaal afdraait 
dan gaan de mensen op zijn best met een goed gevoel 
weg. Wanneer er geen actieve deelname is dan kun-
nen de mensen net zo goed een artikel lezen of een 
YouTube filmpje bekijken, wat overigens praktisch kan 
zijn, maar het blijft eenrichtingsverkeer. Deelname 
betekent meer dan dat iedereen even aan het woord 
mag komen, het moet echt iets gezamenlijk zijn. Ik 
denk dat dit voor de meeste gebieden geldt waar ken-
nisoverdracht en communicatie belangrijk is. Ik denk 
hierbij aan de ontwikkeling van het Griekse theater. 
In het begin was er geen scheiding tussen acteurs en 
het publiek. Iedereen was deelnemer. Pas later kwam 
de scheiding van acteurs en toeschouwers, van het po-
dium en de zaal. Wellicht zal zich dit ooit weer ver-
enigen. Niet als herhaling of spiegeling, maar op een 
nieuwe manier. Ik heb het idee dat dit al een beetje 
van kracht is. Het podium of de spreekstoel, wat een 
praktische uitvinding is, is toch steeds meer belemme-
ring aan het worden. Natuurlijk is het altijd zo dat een 
bepaalde persoon meer kennis en ervaring over een 
bepaald onderwerp zal hebben en dit over zal willen 
dragen aan meerdere mensen. Hierbij is natuurlijk lei-
ding, of begeleiding, nodig. Dit maakt dat de rol en de 
instelling van de spreker des te belangrijker is. Het is 
een punt dat veel kritieker dan vroeger is. Maar aan de 
andere kant ook veel meer mogelijkheden schept. 

Steiner zei dat je de mening van ander op een gouden 
schaaltje zou moeten leggen. Dat je je moet inleven in 
de andere persoon, en je antwoorden zo moet vormen 
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dat het de persoon werkelijk verder helpt. Dit geldt na-
tuurlijk ook wanneer je voor meerdere mensen spreekt. 
Hoe vind je nu de juiste woorden? Dat is iets wat mij 
sterk interesseert. Als ik ergens spreek dan probeer ik 
in ieder geval de dingen die ik zelf van een spreker ver-
wacht ook na te komen. Bovenaan deze lijst staat de eis 
dat; ‘de mensen in de verste verte niet het gevoel mogen 
kunnen krijgen dat ze in een schoolklas zitten’. Dit is 
niet omdat ik bescheiden ben maar omdat het mijn er-
varing is dat dit het meest effectief is. Mijn ervaring is 
dat wanneer je spreekt met een zekere schoolmeesters 
houding je nooit tot echt resultaat komt. Natuurlijk 
zijn er mensen die het gemakkelijk vinden om passief 
toe te horen. Maar dit zijn vaak niet de mensen die je 
wilt bereiken. Een houding die constructief kan zijn is 
een voordracht te zien als een reisverslag. Je gaat spre-
ken met de instelling dat je op reis bent geweest. De 
mensen hadden geen tijd of mogelijkheden om zelf de 
reis te maken, en hebben daarom bijgedragen in de reis, 
zodat jij nu kunt vertellen wat je hebt leren kennen en 
hebt gezien. Jij maakt de keuzes wat je wilt vertellen en 
hoe, maar er steeds op lettend dat de mensen in jouw 
reis hebben bijgedragen omdat ze iets wilden weten. 
Onderbrekingen zijn dan niet storend, maar er vindt 
een gesprek plaats. Bij een reisverslag horen vragen: Wat 
zag je precies? Wat deed je toen? Waarom? Natuurlijk 
vraagt een dergelijke communicatie vakmanschap van 
de ‘gespreksbegeleider’, en tegenwoordigheid van geest 
van alle deelnemers. Mensen menen het maar al te snel 
beter te weten, en velen horen zichzelf eenvoudig graag 
praten. Het is niet eenvoudig een dergelijk gesprek te 
hebben. Ik ken veel meer teleurstellingen dan succes-
sen. Maar wanneer het werkt, wanneer iedereen zich 
verbonden voelt, zowel met het gespreksonderwerp als 
met elkaar, wanneer iedereen echt aanwezig is en bij-
draagt, dan is het alsof je met zijn allen even stijgt, je 
weet dat er iets is neergezet van waaruit weer verder 
gebouwd kan worden.

Dit is slechts een persoonlijke ervaring. Er zijn onge-
twijfeld meerdere personen die vanuit de antroposofie 
inspiratie hebben gekregen en dit in de praktijk hebben 
kunnen toepassen. Met de vele werkgebieden is er bin-
nen de antroposofie waarschijnlijk een schat aan kennis 
en ervaringen. Hoe zouden we dit kunnen delen? En 
waarom zouden we er ook niet andere stromingen bij 
betrekken? Hoe meer ik er over nadenk hoe meer ik 
denk dat dit een noodzaak is en dat we hier niet mee 
moeten wachten. De situatie in de wereld is uiterst kri-
tiek. Er moet samengewerkt worden, op alle gebieden 
en op alle fronten. Dit begint met toenadering en we-
derzijdse kennismaking. Het lijkt me dat de Antropo-
sofie hier een rol bij kan spelen. 

DANKBAARHEID

Jan Verduin

nieuwebroedershap.blogspot.com
Stichting.dehalm@outlook.com

Het gevoel van dankbaarheid onderschat men tegen-
woordig. Dit dankbaarheidsgevoel verbindt de mensen 
met de wereld, laat de mensen zichzelf als een deel van de 
wereld voelen. Leidt men het kind zo, dat het tegenover 
de geringste kleinigheden dankbaarheid kan ontwikke-
len, dan sluit het kind zich niet in egoïsme af, dan wordt 
het kind altruïstisch, dan verbindt het kind zich met de 
omgeving. […] En heeft men het kind het dankbaar-
heidsgevoel bijgebracht, dan zal men zien, dat men de ba-
sis voor de morele opvoeding geplant heeft. Want als men 
dit dankbaarheidsgevoel verzorgd heeft en deze dank-
baarheid verenigbaar met alle kennis blijkt, dan zal het 
gevoel van het kind gemakkelijk doordrongen zijn van 
de liefde, zoals de mens ze hebben moet voor alle andere 
mensen, uiteindelijk voor alle schepselen van de wereld. 
Men zal de liefde het zekerste vanuit het dankbaarheids-
gevoel kunnen ontwikkelen.

De Grote Rudolf Steiner Citatensite

Het bovenstaande artikel fascineerde mij en ik bedacht 
me hoe vaak we wel niet vergeten om dankbaar te zijn 
voor wat we wel hebben, voor wat er wel is.
Als we ons lot op de geestelijke weegschaal zouden leg-
gen en aan de andere kant het lot van de wereld dan zal 
die toch echt, in bijna alle gevallen, doorslaan naar het 
droeve lot van de wereld.
Iedere dag weer brengt het journaal de ellende van de 
anderen onze huiskamer in en iedere keer weer versterkt 
dat ons gevoel van machteloosheid, langzaam overgaand 
in onverschilligheid omdat we nog niet in staat zijn om 
dat met ons mededogen te dragen.
We hebben al genoeg aan onze eigen zorgen en onze 
westerse maatschappij heeft het ook zwaar.
In dit kader hoorde ik eens iemand min of meer wanho-
pig uitroepen: "Ja, we zitten in een crises, maar hoe komt 
dat? Omdat we elkaar aanpraten dat het slecht gaat en 
dat we niets meer kunnen kopen. Waarom vergeten we 
dat we in een prachtig land wonen, een van de mooiste 
en veiligste landen in de wereld met nog steeds, ondanks 
bezuinigingen, geweldige sociale voorzieningen?"
Als we collectief lopen te somberen dan kan het een-
voudigweg niet goed gaan, omdat alles immers energie 
is en onderhevig aan de gedachtenenergie van ons allen. 
Dat heeft onmiskenbaar uitwerking op ons individuele 
en collectieve bestaan.

Dankbaarheid
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DankbaarheidAngst is een slechte raadgever en staat haaks op het 

woord en de betekenis van dankbaarheid.
Ik besef maar al te goed dat we enorme kwetsbare we-
zens zijn en dat de gevaren overal op de loer liggen.
Dat ons leven van de een op de andere moment totaal 
kan omslaan door een noodlottig ongeluk, een ziekte of 
verlies van een dierbare, etc.
Alles kan ons overkomen, maar onze grootste tegen-
stander is de angst die een verlammende uitwerking 
heeft op het leven en het noodlot uitnodigt.
In deze tijd hebben veel mensen last van onverklaarbare 
angsten, en als de angst even wijkt blijft het duister, om-
dat nu de angst voor de angst zijn verlammende uitwer-
king blijft behouden.
Dat is ook het doel van fundamentalistische groeperin-
gen: angst zaaien, daarmee kunnen ze een hele maat-
schappij lam leggen.
Ik weet uit eigen ondervinding wat angst is, hoe het 
werkt en ik kom het voortdurend tegen bij steeds meer 
mensen.
Wij maken allen deel uit van het grote geheel en vooral 
het gevoel van afgescheiden zijn maakt angstig.
Zoals een dier dat van de groep wordt afgescheiden om-
dat het dan kwetsbaar is en makkelijk aangevallen kan 
worden. Zie hier de werking van het kwaad.
Het gevoel, het idee van afgescheiden zijn huist in ons 
denken. Er niet meer bij horen, geen deel meer uitma-
ken van de wereld, en die eenzaamheid is de voedings-
bron voor de angst.
Door het proces van de verdere ontwikkeling van het 
ik-bewustzijn, op zich noodzakelijk, komen we op ons 
zelf te staan. We zijn geen groepsmensen meer en zullen 
steeds meer de individuele vrijheid gaan koesteren en 
ook verdedigen.
Er is op diverse niveaus een strijd gaande om de mens 
de vrijheid te ontzeggen, zowel op politiek als op gees-
telijk niveau.
De eenzaamheid heeft niet alleen te maken met een 
gevoel van alleen zijn, door aardse perikelen maar ook 
door een fundamenteel gevoel van afgescheiden zijn.
We zijn uit de eenheid verdreven om vrije wezens te 
worden die in vrijheid hun eigen keuzes mogen maken.
Dat is blijkbaar een enorm leerproces en aan de wereld-
ontwikkeling te zien worden er vele verkeerde keuzes 
gemaakt en dwaalwegen bewandeld.
Iedereen komt overigens in zijn of haar ontwikkeling 
het gevoel van volkomen verlatenheid tegen, zelfs de 
Christus ontkwam er immers niet aan.
Het is onlosmakelijk verbonden aan het proces van 
menswording.
In zo'n fase kan het enorm helpen om je nu bewust weer 
te gaan verbinden met de wereld, daarvoor was er een 
min of meer onbewuste vanzelfsprekende verbinding. In 
die fase heb ik de angst bestreden door mij alsmaar voor 
te houden dat ik verbonden was met de wereld d.m.v. 
mijn kinderen, vrienden, werk, etc.

Ik probeerde een gevoel in mijzelf wakker te roepen van 
dankbaarheid voor al het schoons en dierbare in mijn 
omgeving. Bijna dagelijks ging ik ook grote wandelingen 
maken langs de zee en door de duinen en ook dan pro-
beerde ik dat gevoel van dankbaarheid te laten groeien. 
Dankbaar voor alle schoonheid om mij heen, dankbaar 
dat ik daar mocht zijn en dankbaar voor alle spanning 
die ik achter kon laten in de natuur.
In de zee ontdekte ik opeens drie zeehonden die mij op 
een koddige manier aan het opnemen waren, en daar-
boven zweefden de meeuwen en enkele prachtige aal-
scholvers en opeens overspoelde mij een diep gevoel van 
dankbaarheid, een verbondenheid met alles.
Dat is een groot geschenk en het gaat buiten onze ei-
gen wil om, het is een geestelijke impuls die hernieuwde 
kracht en vertrouwen schenkt. Door deze ervaring her-
kende ik het citaat zo overduidelijk.

Het gevoel van dankbaarheid onderschat men tegenwoordig. 
Dit dankbaarheidsgevoel verbindt de mensen met de wereld, 
laat de mensen zichzelf als een deel van de wereld voelen.

We kunnen ook eenzaam worden op een ander niveau, 
het niveau van het ego. Onbewust bouwen we een muur 
om ons heen om onszelf te beschermen, en vanuit dat 
bastion gaan we de wereld tegemoet, altijd op onze hoe-
de, en altijd het eigen belang voorop stellend.
Als de mens puur zijn eigen belang dient en zich niet 
meer ingebed weet in een samenleving van samenwer-
kende mensen, is hij tot een dienaar geworden van de 
grote Kilte.
Op jezelf gericht zijn veroorzaakt een koude en lege ruim-
te om je heen, waar niemand zich nog in kan verwarmen. 
Als men het begrip van wederzijdse afhankelijkheid niet 
meer begrijpt, brengt men alles om zich heen tot slaver-
nij en in slavernij dood je de geest van warmte en crea-
tiviteit. Het uiteindelijke gevolg is dat je alleen overblijft 
en zal sterven in diepe eenzaamheid.
Bewustzijn voor de mensen om ons heen die allemaal al 
in vrijheid voor ons bezig zijn, zoals de vuilnisman die 
iedere week ons vuil ophaalt, de stratenmaker die onze 
straat maakt, de bakker die ons brood bakt, de winkelier 
die er voor zorgt dat we de nodige levensmiddelen en 
goederen kunnen kopen, en in verre landen maken ze 
onze kleding voor spotprijzen, en de hele gezondheids-
zorg staat tot onze beschikking, etc., etc.
Stel je voor dat we bij iedere koopdaad een stukje dank-
baarheid kunnen teruggeven en dat we bewustzijn ont-
wikkelen dat ook ons eigen werk ten dienste staat van 
anderen.
Het werk zal een totaal andere impuls krijgen als we het 
idee omdraaien: ik werk voor mijzelf om er zelf beter van 
te worden, of ik werk voor anderen, opdat de ander zich 
beter gaat voelen. Dit bewustzijn kost niets, we gaan er 
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ook niet minder door verdienen, maar onze werkhouding 
en werkvreugde zullen er totaal door veranderen. Afhan-
kelijk durven zijn, dankbaar zijn voor de kwaliteiten van 
de ander, brengt een warme levende stroom op gang, die 
alles en iedereen kan voeden en verbinden. Daarom staat 
het gevoel van dankbaarheid ook zo heel dicht bij de 
Liefde, of sterker nog: het is de Liefde zelf.
De kracht van dankbaarheid is een groot en vredelievend 
wapen tegen het zich alsmaar verdiepende materialisme.
In het bovenstaande citaat wordt het belang aangehaald 
om vooral onze kinderen in die geest op te voeden.
Ik durf te beweren dat juist mijn generatie daar niet echt 
in geslaagd is. Het consumentisme heeft die kwaliteit 
verdrongen, omdat het er vanuit gaat dat alles binnen ons 
bereik ligt en dat we er bovenal recht op hebben.
Recht op het aanschaffen en op het bezit van alles wat de 
industrie en de techniek ons te bieden hebben.
Recht op kortstondig geluk dat altijd zal eindigen in ver-
veling en onverschilligheid, dat vervolgens weer bestre-
den wordt met een nieuw volledig overbodig hebbeding. 
Alleen het woord al.....hebbedingetjes.
Hoe kun je nu dankbaarheid ontwikkelen voor iets dat 
zo makkelijk verkregen kan worden en zo snel verveeld.

Lijden hoort bij de menselijke ontwikkeling, hoe treurig 
en moeilijk dan ook.
Want ook in dit kader leren we blijkbaar pas dankbaar te 
zijn als we weet hebben hoe het ook anders kan zijn.
Als je altijd gezond bent geweest is het niet zo eenvoudig 
om mededogen te voelen met de lijdende mensheid.
Als we zelf weten, door eigen ervaring, hoe het is om ziek 
en afhankelijk te zijn dan pas beseffen we meestal hoe 
dankbaar we moeten zijn als het ons goed gaat.
Dit gaat ook op voor oorlog en strijd, armoede, honger, 
etc., etc.
Het ligt vooral ook in de kleine ongemakken: iedereen 
heeft wel eens meegemaakt dat je een hand, een vinger of 
een teen niet kan gebruiken en wat een ongemak en een 
gedoe dat veroorzaakt, en hoe blij je dan bent als het weer 
naar behoren functioneert.
Het hoort ook bij de mens omdat weer heel snel te ver-
geten en te menen dat ook gezondheid een recht is en 
normaal.
Dankbaarheid ontwikkelen voor alles wat is, is de oefe-
ning voor onze tijd van overvloed. Dankbaar voor het 
kleine omdat het grootste daarin vervat is.

Want als men dit dankbaarheidsgevoel verzorgd heeft en deze 
dankbaarheid verenigbaar met alle kennis blijkt, dan zal het 
gevoel van het kind gemakkelijk doordrongen zijn van de 
liefde, zoals de mens ze hebben moet voor alle andere men-
sen, uiteindelijk voor alle schepselen van de wereld. Men zal 
de liefde het zekerste vanuit het dankbaarheidsgevoel kunnen 
ontwikkelen.

JUDITH VON HALLE BEHREND, 
GESTIGMATISEERD?   (deel 1)

Kees Kromme

  
2004-2014

 
Het is al weer 10 jaar geleden dat er binnen antro-
posofische gelederen heftige consternatie ontstond. 
Een van origine Joodse vrouw , Judith Behrend, 
(getrouwd von Halle, verderop afgekort met JvH) 
werkzaam bij een Berlijnse antroposofische in-
stelling zou de stigmata ontvangen hebben. 01) 
Ontdekker van dit "fenomeen" was Peter Tradowsky, 
die tot dat moment een niet onverdienstelijk spreker en 
schrijver over antroposofische esoterische thema's was. 02) 
In een bericht van de zogenaamde Urteils-Findungs-
Kommission 03) wordt het als volgt beschreven:

 

JvH beschrijft: “Peter Tradowsky was de eerste, die het [de 
stigmatisering] gezien” en als zodanig herkend heeft. “Ik 
had wat geschreven en hij zat recht tegenover mij en heeft 
toen iets op de rug van de hand gezien. Dat was aanvan-
kelijk zo iets als een soort bloeduitstorting. Hij zei: dat lijkt 
op een stigma. Dat ontwikkelde zich dan gedurende de vol-
gende twee weken op zo'n manier, dat men zeggen kon, hij 
heeft gelijk.” JvH had aanvankelijk gedacht, dat ze door het 
werken met een papegaaienbektang aan de tegels van haar 
nieuwe badkamer in de binnenkant van de rechterhand een 
bloeduitstorting had gekregen. Maar, “later” kwam hetzelf-
de in de linker hand en dan op de rugzijde en aan de voeten 
enz.. En toen was het natuurlijk duidelijk, dat het dat niet 
kon zijn.” 

Het gaat om een zogenaamde papegaaienbektang als 
boven afgebeeld. Volgens JvH zou ze zich hiermee 

Judith von Halle
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kunnen hebben. Vervolgens ziet Peter Tradowsky als 
eerste aan de buitenkant van haar hand iets als een wond 
en interpreteert het direct als een stigma. 

Kunt u zich voorstellen dat iemand die zegt van jongs 
af aan helderziend te zijn, die bovendien een gediplo-
meerde architecte is, zich ”onbewust” zo'n wond aan 
binnenkant van de hand kon toebrengen met dergelijk 
gereedschap? In haar boeken is het juist het bewustzijn 
(en de verfijnde zintuiglijke waarneming, zelfs op grote 
afstand) waar ze zo'n grote aandacht aan schenkt.  04) 
Bovendien zij opgemerkt dat deze gedachte bij haar 
opkomt nadat aan de buitenkant van haar hand iets 
wordt waargenomen, terwijl de verwonding aan de bin-
nenkant vermoed wordt door JvH zelf. Een klein wond-
je kan over het hoofd gezien worden, maar één die de 
hele hand doorboort? Elders wordt ook verteld dat de 
wonden zich van binnen naar buiten openbaren. 05) Hoe 
bewust is JvH? In het vervolg blijkt toch dat er aan het 
bezit van deze stigmata zo'n belang gehecht wordt, om-
dat dat de bron zou zijn van al haar schouwingen met 
betrekking tot het Christusgebeuren.

Hieraan moet nog worden toegevoegd dat er geen rap-
port bekend is van een objectieve arts dat aangeeft dat de 
stigmata daadwerkelijk op natuurlijke wijze zijn ontstaan 
(maar ook niet dat het tegendeel het geval is) en ook is 
er geen medisch rapport dat bevestigt dat JvH daadwer-
kelijk zonder voedsel zou kunnen leven (wederom ook 
niet het tegendeel). De aanname van stigmata en leven 
zonder voedsel stamt dus alleen van bronnen als Tra-
dowsky en haarzelf en wordt door de volgelingen zon-
dermeer voor waar aangenomen en verder verspreid. 06) 
 
De Urteils-Findungs-Kommission 01) uit wiens rap-
port boven geciteerd wordt was in het leven geroe-
pen omdat men de behoefte had om een objectief 
oordeel te kunnen vormen over de controverse die 
n.a.v. dit stigmata-fenomeen was gaan ontstaan. 07) 
 
Binnen katholieke samenhangen was het thema 
van de stigmata al langere tijd bekend. Therese Neu-
mann, Franciscus van Assisi, Anna Katharina Em-
merich en meer recent Padre Pio zijn enkele namen 
uit een langere reeks die met het fenomeen in ver-
band gebracht worden. 08) Maar het kan opvallen dat 
er vanuit katholiek standpunt geen echte (geesteswe-
tenschappelijke) verklaringen voor het fenomeen te 
vinden zijn. De tendens is dan ook dat het louter in 
het kader van het geloof aan wonderen aanvaard wordt. 
 
In de antroposofie zoals deze door Rudolf Steiner ge-
bracht is, is er echter wel degelijk een verklaringskader 
van het fenomeen stigmata gegeven. Een beschrijving 
die echter niet appelleert aan een geloof in wonderen 

of geloven op autoriteit. Over de geesteswetenschap-
pelijke achtergronden van het stigmata-fenomeen later 
meer in deze artikelen.
In de biografie over Anna Katharina Emmerich van de 
auteur 09) is e.e.a. geschreven over de plaats van stigma-
ta, die nu hier in dit artikel verder buiten beschouwing 
worden gelaten. Dit artikel is al in 1999 gepubliceerd, 
dus nog ruim voordat de perikelen rond von Halle in 
2004 in de openbaarheid kwamen.
 
Controverse 
Nu is de controverse binnen de antroposofische ge-
lederen niet begonnen omdat een fenomeen dat zich 
voorheen bijna alleen binnen katholieke kringen voor-
deed, zich nu ook binnen antroposofische samenhan-
gen manifesteerde. De eerste berichten daarover 11) wer-
den dan ook slechts ter kennis genomen en de reacties 
waren die van terughouding en behoedzaamheid. 11) 
De controverse is eigenlijk begonnen doordat zowel Pe-
ter Tradowsky als Judith von Halle zelf een verklaring 
begonnen te geven 12) van het fenomeen stigmata en zich 
daarbij bedienden van begrippen die ze aan de gees-
teswetenschap van Steiner zeiden te ontlenen. Op zich 
was ook dat nog geen probleem, maar er werd volgens 
sommige mensen geappelleerd aan het autoriteitsprin-
cipe en er werd zeer selectief uit het werk van Steiner 
geciteerd. Dat wil zeggen dat belangrijke gegevens ook 
weggelaten werden Daarnaast werden er conclusies 
getrokken m.b.t. het opstandingslichaam van Christus 
In de volgende citaten komt dit bijv. tot uiting: 10)

Sergej Prokofieff (10) schrijft : “Wat volgens mijn opinie 
tot een reëel probleem leidt, is dat JvH op basis van haar 
stigmatisatie en haar visioenen een ongehoorde geestelijke 
autoriteit claimt. Zo heeft ze, kort nadat haar stigmatisa-
tie heeft plaatsgevonden en haar “tijdreizen” aanvingen, in 
een circulaire van september 2004 aan de vertegenwoordi-
gers van de werkcentra van de antroposofische vereniging 
in Duitsland, het bestuur van de antroposofische vereniging 
in Duitsland en het bestuur en het hogeschoolcollege aan het 
Goetheanum het volgende medegedeeld:
Kijkt u alstublieft niet naar mij als naar een mens, aan wie 
zich een schier onverklaarbaar wonder voordoet. Alstublieft 
kijkt u naar de geestelijke feiten, die aan dit fenomeen ten 
grondslag liggen. Elke beschrijving van deze gebeurtenissen 
moet niet mijn persoon op de voorgrond plaatsen. Aange-
zien deze gebeurtenissen zich aan mij voltrekken, zijn ze 
met mijn wezen verbonden. Maar het is toch steeds Chris-
tus zelf, die U op heel persoonlijke wijze – in liefde – aan-
spreekt, wanneer U zich met deze stigmatisatie-gebeurtenis 
uiteenzet, die binnen de antroposofische vereniging opgetre-
den is, als Hij door Zijn genade, door de besturing en steun 
aan uw karma, u zelf tot getuigen laat worden van Zijn 
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doorgang door de aardewereld, van Zijn authenticiteit, 
van zijn alomtegenwoordigheid.”
En aan het boek van JvH Und waere Er nicht auferstan-
den 12) zijn de volgende passages ontleend met dezelfde 
strekking.
Blz. 35: Mijn grootste zorg is hierbij echter, dat men bij 
al deze beschrijvingen niet mijn persoon op de voorgrond 
stelt, maar het wezen, dat zich door de wondtekenen, door 
de fysieke transformatie openbaart.
Blz. 36; Er treedt weliswaar iets voor u op – en ik veroor-
loof me te zeggen, dat de geestelijke wereld een dergelijke, 
zichtbare demonstratie van zichzelf niet neerzet voor de 
afzonderlijke persoon , maar voor de omgeving van deze 
persoon,
Blz. 37: en alstublieft gelooft u mij, als ik u zeg dat het 
Christus wezen U zeer persoonlijk aanspreekt . Ik wil me 
daarom steeds moeite geven om Zijn werken aan mij U als 
Zijn liefdesimpuls voor alle mensen aan het hart te leggen.
Blz.57: Ziet u a.u.b. bij al deze uiteenzettingen niet mijn 
persoon op de voorgrond, maar het wezen, dat door de fe-
nomenen heen werkt. Ziet u me a,u,b, als een soort “studie-
medium”. Ten aanzien van het Christus wezen moet echter 
beslist een heilige eerbied gelden.
Dit kan heel verschillend geïnterpreteerd worden en dat 
gebeurt dus ook! Er is een soort tweedeling opgetreden. 
Er zijn mensen die door deze Selbstzeugnis (zelfgetui-
genis) aannemen dat Christus zelf Judith von Halle als 
eigentijds kanaal heeft uitgekozen en door haar heen 
spreekt en handelt. Niet alleen vanwege de stigmata, 
maar ook doordat ze, zoals ze beweert, zonder aards 
voedsel leeft sinds het ontvangen van de stigmata (ze 
zou zelfs geen voedsel meer kunnen verdragen). Daarbij 
komt nog het feit dat ze zegt helderziende vermogens 
te hebben (sinds haar vroegste jeugd) en een grote ken-
nis van antroposofische geschriften. Dit maakt het voor 
een groep mensen die je haar aanhangers zou kunnen 
noemen aannemelijk om geloof te hechten aan alles wat 
ze verder via voordrachten en talrijke boeken 13) open-
baart. Immers, ze lijkt toch eigenlijk immens beschei-
den te zijn door wat ze zegt. En als Christus door haar 
spreekt dan is er geen discussie meer mogelijk.
Hoe ze daarbij echter ook lijkt te leunen op de 
geschriften van Anna Katharina Emmerich 14) 

zal later in deze artikelen aan de orde komen. 
 
Er zijn ook mensen die bovengenoemde zelf-getuigenis 
(Selbstzeugnis) op een heel andere wijze opvatten. Een 
belangrijke vertegenwoordiger van deze idee is Sergej 
Prokofieff Hij verwoordt het aldus in een artikel in het 
tijdschrift en ledenblad ”das Goetheanum” 10) . In een re-
center boekwerkje (dat nu ook in Nederlandse vertaling 
beschikbaar is 16) wordt dit nog eens in context herhaald: 

De laatste zin van deze zelf-getuigenis spreekt voor zich. 

Een dergelijke eis is voor mij het einde van de antroposofie. 
In de hele spirituele geschiedenis hebben geen heiligen, 
gestigmatiseerden of pausen dergelijke pretenties gehad. 
De geciteerde woorden werden in een tweede circulaire, 
die JvH mee ondertekend heeft, door een volgende bewe-
ring nog versterkt: JvH is draagster van het fantoom van 
de opgestane Christus. Ook deze aanmatiging werkt op mij 
zodanig, dat daardoor elke vrije en onafhankelijke uiteen-
zetting over de inhouden van haar latere geschriften en 
voordrachten nauwelijks mogelijk is. Hierin ligt ook het 
antwoord op haar verdere kritiek. Vanzelfsprekend is onze 
antroposofische vereniging open en is er voor alle stromin-
gen, die met Michaël en zijn bovenzinnelijke school ver-
bonden zijn – maar niet voor pretenties van deze aard. 
Want door deze komt een element de antroposofie binnen, 
die een sterke suggestieve werking uitoefent, de vrijheid 
van de mensen beperkt en daarom wezensvreemd aan de 
antroposofie is,
 
In deze 10 jaar sinds 2004 is er natuurlijk veel meer 
gebeurd. Met name zijn er van de hand van Judith 
von Halle nu veel meer boeken verschenen, 13) die 
het ook mogelijk maken om te toetsen of de claims 
van haar geesteswetenschappelijk onderzoek zich la-
ten verenigen met de ideeën die Rudolf Steiner voor 
ogen stonden toen hij de antroposofie inaugureerde. 
Meerdere schrijvers hebben zich inmiddels uiteengezet 
met de inhoud van de lezingen en boeken die Judith aan 
de openbaarheid heeft prijsgegeven. Genoemd kun-
nen worden: Mieke Mosmuller 17), Thomas Meyer 18), 
Richard Ramsbotham 19), Sergej Prokofieff 20), Holger 
Niederhausen 21), Adam Michaelis 22) , Junko Althaus 
23) en recent Adriana Koulias 113) als zijnde criticasters. 
Maar ook in het kamp der sympathisanten laat men 
zich niet onbetuigd: Wolfgang Garvelmann 24), Peter 
Tradowsky 25), Helmut Kiene 26), Robert Powell, 27) Step-
han Geuljans 28), Rob Steinbuch 29) , Wolfgang Stadler 
30), Michael Heinen Anders 31) , Michael Kiske 32) etc. 
De laatsten niet zo zeer als auteurs van boeken, maar 
meer als schrijvers van lovende kritieken op het werk 
van JvH en meestal tegelijkertijd ook afbrekende kri-
tiek op boeken van Mosmuller en Prokofieff, bijv. bij 
Amazon. 33)

Een grote groep mensen heeft zelfs een petitie tegen 
Prokofieff 34) ondertekend en deze overal openbaar ge-
maakt. Ze eisen daarin dat hij zijn boek met kritische 
beschouwingen 34) uit de handel neemt bijvoorbeeld:

Er is nog een mogelijkheid tot correctie: zich verontschul-
digen bij mevrouw von Halle, distantieert U zich openlijk 
van het boek en vraag de uitgeverij het uit de handel te 
nemen.

Onder de ondertekenaars bevinden zich de namen van 
een aantal miljonairs, die ook o.a. geldschieters zijn van 
het werk van JvH 35), Sprekend over een tweedeling! 
(zie noot 15).
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Judith von HalleIntermezzo, persoonlijke noot auteur van dit ar-

tikel
 

De schrijver van dit artikel heeft zich naast een stu-
die van de antroposofie in de jaren 80-90 van de vorige 
eeuw en begin deze eeuw ook uitvoerig uiteengezet 
met de boeken van Anna Katharina Emmerich (ver-
der afgekort met AKE). Hij werd zeer geroerd door het 
door de dichter Clemens von Brentano opgetekende 
relaas van deze gestigmatiseerde katholieke non. Een 
weerslag hiervan is in een artikel in het tijdschrift IJs-
selaarde in 1999 verschenen en ook op de website van 
de auteur, 36) Voor dit artikel over AKE zie noot. 37) 
Toen 2004 bekend werd dat er binnen antroposofische 
samenhangen een vrouw werkzaam zou zijn, bij wie 
de stigmata zouden zijn opgetreden 38) en die zonder 
aards voedsel zou kunnen leven en die op grond van 
die fenomenen en een al reeds bestaande helderziend-
heid in staat zou zijn vanuit een schouwend meebele-
ven van gebeurtenissen rond Christus in de jaren 30-
33, daarvan belangrijke aspecten te kunnen onthullen, 
was de auteur daar in eerste instantie enthousiast over. 
Een eerste boek werd aangeschaft 12) en wat daar ge-
schreven werd over de twee uitspraken van Christus 
aan het kruis, leek een bevestiging en uitbreiding van 
datgene wat Steiner daarover ook al gezegd had. 39) 
 
Meer boeken volgden. Per email werd contact opgeno-
men en er werd e.e.a. uitgewisseld. Maar naarmate er 
meer boeken verschenen, kreeg de auteur steeds meer 
vragen, die dan ook aan Judith gesteld werden. De ant-
woorden werden echter steeds meer ontwijkend en er 
kwam steeds meer twijfel bij de auteur (enkele voor-
beelden daarvan volgen later). De mailwisseling stopte 
door (een eerste) ziekte van JvH en enkele prangende 
vragen bleven dus gewoon "hangen".
Intussen had auteur ook de intentie laten varen om JvH 
uit te nodigen voor een aantal voordrachten in Neder-
land. 40)

 
Deze werden echter wel door anderen georganiseerd 40). 
En auteur was aanwezig bij de eerste lezing van JvH 
in Nederland. 41) In de pauze tijdens deze lezing was er 
toen ook een ontmoeting en gesprek met JvH, die daarin 
aangaf op de hoogte te zijn van de eerdere mailwisseling 
met auteur van de afgelopen jaren. Ze sprak over diens 
”moeilijke” vragen! Ze gaf aan dat auteur nogmaals con-
tact met haar kon opnemen, nu ze niet meer ziek was. 
 
De auteur heeft dat toen nogmaals gedaan, heeft samen-
gevat wat er in voorgaande mails was blijven liggen en re-
den was van een steeds meer groeiende twijfel bij de au-
teur. Maar JvH heeft deze gelegenheid om gerede twijfel 
weg te nemen niet benut, ze liet niets meer van zich horen. 
Ondertussen verschenen er ook steeds weer nieuwe 
boeken van de hand van JvH en deze lezende kwamen 
er volgens auteur steeds meer discrepanties tussen de 

antroposofie van Rudolf Steiner en datgene wat JvH als 
antroposofie meende te willen presenteren te voorschijn. 
Later meer hierover, maar de mededeling van Judith 
over de rol die Johannes Zebedeus gespeeld zou heb-
ben in de opwekking van Lazarus door Christus, was 
de spreekwoordelijke druppel die de emmer van de 
ongeloofwaardigheid deed overlopen. Verdere bestu-
dering van ook de reeds eerder gelezen geschriften, 
die eerst nog met een zekere tolerante onbevangen-
heid gelezen waren, brachten meer aan het licht (zo-
als het plotseling opduiken van een doopeiland in de 
Jordaan, het vliegen van het grafdoek van Christus 
dwars door de rotsmassa's van het graf heen etc.), Toen 
Sergej Prokofieff later meer van deze merkwaardige 
feiten ook blootlegde (Zeitreisen) was er dan ook veel 
herkenning bij de auteur. (16 Nederlandse vertaling) 
 
Over dit thema was auteur ook een uitwisseling begon-
nen met diverse mensen. Iets daarvan was ook bekend 
bij Rob Steinbuch, die zich al langer inzet om het werk 
van JvH te promoten en in het Nederlands te vertalen. 29) 
Als aanloop tot een bijeenkomst in Driebergen, waar 
de auteur ook aanwezig was, vermeldde Rob in een 
uitnodigingsmail voor die bijeenkomst , dat er op de 
website van de auteur 42, 43) e.e.a. aan (kritische) arti-
kelen te vinden zou zijn. Dat was echter op dat mo-
ment geenszins het geval. Maar vanwege deze medede-
ling van Rob S. heeft auteur snel besloten alsnog een 
blog aangaande JvH te openen, met vooreerst daarop 
de artikelen die per mail al in omloop waren bij diverse 
mensen. Gemeld werd toen ook door auteur, dat de be-
doeling was om t.z.t. met een heel artikel te komen. 
Nu is het dus zover, dat dit artikel geschreven is. Het 
heeft niet de pretentie om alle feiten te noemen die 
in het blog ook al geschreven zijn (dat kunnen de le-
zers zelf nalezen 42,43)) ,maar uit het blog zoals ontstaan 
in 2012-2013 zal wel af en toe gerefereerd worden. 
Deze artikelen (en het mogelijke vervolg) 104) willen dus 
meer een soort inleiding zijn voor mensen die tot op he-
den weinig van deze zaak gehoord hebben. Het hoopt 
bij te dragen aan een eigen kritische oordeelsvorming. 
Want behalve dat er al een hele schare JvH volgelin-
gen is en een groep critici, zijn er ook veel mensen die 
bij wijze van spreken de "geit en de kool" willen spa-
ren. Deze zeggen, dat ze geen keuze willen of kunnen 
maken tussen de geesteswetenschap die Rudolf Steiner 
representeerde en de geesteswetenschap die JvH zegt te 
presenteren waarvan ze ook zegt, dat deze identiek is en 
zelfs een uitbreiding van het door RS gegevene.

Op een Nederlandstalig forum 44) verzuchtte een redac-
teur van een voormalig tijdschrift 44)

JH: De tegenstellingen tussen die twee mensen, de tegen-
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stellingen tussen het werk van Von Halle en Steiner zijn 
bijna niet uit te houden. Toch leef ik liever met die tegen-
stellingen, dan dat ik partij kies voor de een of de ander. 45) 
 
De schrijver Jostein Saether (bekend van zijn boeken 
waarin hij zijn vele vorige incarnaties tot in Atlanti-
sche tijden beschrijft) 46) is zo iemand, die aangeeft dat 
de geesteswetenschappelijke inzichten die hij in zijn 
leven verworven heeft niet toereikend zijn om te kun-
nen inschatten of de inzichten van JvH wel te combi-
neren zijn met die van Rudolf Steiner (RS in vervolg). 
Onderstaand opschrift van een artikel spreekt dan ook 
boekdelen:

Ich entscheide mich sowohl für Sergei O. Prokofieff als 
auch für Judith von Halle – eine geistige Wahl 47)

 
Auteur noemde dit de “kool en de geit sparen” ook wel 
“het moderne Pilatus syndroom”. Wat is waarheid?
Dit intermezzo om de positie van de auteur zelf even 
neer te zetten. Al aangegeven is, dat de auteur van aan-
vankelijk enthousiasme overgegaan is tot een kritische 
beschouwing en dat voortschrijdend inzicht nu een an-
dere kijk op de zaak heeft mogelijk gemaakt.
 
Het stigmatabegrip in de antroposofie
 

Heel uitvoerig kan hier niet op ingegaan worden in 
deze beperkte ruimte. Er zijn echter boeken en artike-
len van diverse auteurs verschenen die al of niet eenzij-
dig aandacht hieraan besteden.
Er zijn diverse boeken van Sergej Prokofieff o.a.: Das 
Mysterium der Auferstehung im Lichte der Anthroposophie, 
en die Erde wird zur Sonne, zum Mysterium der Aufer-
stehung, daarnaast nog het boek Tijdreizen. 20) (Neder-
landse vertaling) met een zeer uitvoerige uiteenzetting 
m.b.t. het thema.
Peter Tradowsky : Stigmatisation, Ein Schicksal als Er-
kenntnisfrage. 25)

Helmut Kiene: Phantomleib, Stigmatisation und Geis-
tesforschung - Judith von Halle und die anthroposophische 
Christologie 26)

Rob Steinbuch heeft diverse circulaires doen rondgaan 
29)

De 3 laatste auteurs voeren weliswaar ook diverse tekst-
gedeelten aan waar Steiner over stigmata spreekt, maar 
geven daar vervolgens in het kader van volgelingschap 
van JvH een heel eigen interpretatie aan.
Voor lezers die dit allemaal te veel leesstof vinden is ook 
reeds eerder opmerkzaam gemaakt op de blog in zake 
JvH van de auteur. 42) 43)

Terwille van het begrip van de zaak zal de auteur toch 
enkele thema's aan de orde moeten stellen zonder vol-

ledig te kunnen zijn en wel door diverse teksten uit het 
werk van Steiner te vertalen (in het weblog staan de 
citaten veelal nog in het Duits).

Somnambulisme en visionaire helderziendheid

Steiner heeft niet zo erg veel over historisch gestig-
matiseerde persoonlijkheden gesproken, maar wat 
hij wel gezegd heeft kan licht werpen op het feno-
meen zoals dat zich heden aangediend heeft door 
datgene wat Tradowsky en von Halle pretenderen. 
 
Er is een uitspraak van Steiner i.v.m. Anna Katharina 
Emmerich (AKE). In een vragenbeantwoording na 
een lezing 48) door de aanhangers van JvH wordt dat 
als een steen des aanstoots ervaren en er wordt zelfs 
ontkend dat Steiner dat gezegd zou kunnen heb-
ben. Het heeft er zelfs toe geleid dat JvH meende 
dat AKE gerehabiliteerd zou moeten worden, om-
dat Prokofieff onderstaande uitspraak van Steiner 
heeft geciteerd. 49) JvH wijdt er een heel boek aan. 50) 

Steiner: Katharina Emmerich van Clemens Brentano? – 
Daarin zijn gezichten van een buitengewoon goede som-
nambule weergegeven.. Het zijn vooral die delen, die be-
trekking hebben op het spiegelzien, daarin is ongetwijfeld 
buitengewoon veel correct. 48) 
 
Nu is bij dit citaat natuurlijk belangrijk wat Steiner nu 
eigenlijk verstaat onder somnambulisme en spiegelzien. 
Zeker als hij zegt dat AKE een buitengewoon goede 
somnambule was in zijn opinie. Daartoe de volgende 
citaten:

Datgene, wat een somnambule persoonlijkheid zien kan 
met uitschakeling van het heldere dagbewustzijn, is vaak 
hetzelfde, wat de helderziende met zijn volle dagbewust-
zijn ziet. Maar de somnambule daarentegen kan datgene , 
wat ze ziet, nooit controleren. Ze kan zelfs niet eens contro-
leren, of datgene wat ze waarneemt, werkelijk waarheid is, 
zoals ze het waarneemt. 54)

Het gevolg daarvan is, dat zulke wezens (somnambulen) 
eigenlijk minder rekening houden met hun fysieke lichaam, 
dan de normale burger rekening houdt met zijn fysieke li-
chaam. Door dit niet-vol-in bezitnemen van het fysieke 
lichaam beleven ze het geestelijke op de aarde, terwijl ze 
in de geestelijke wereld zelf het geestelijke niet voldoende 
beleefd hebben. 51)

Terwijl anders de mens in het normale leven slechts door 
zijn zintuigen met de wereld in verbinding staat, komt 
bij somnambulen en bij mediums de hele mens door zijn 
wilsmechanisme met de omgevende wereld in verbinding. 
Daardoor kunnen invloeden op afstand optreden, er kun-
nen ook ruimtelijke visioenen en visioenen uit ver verwij-
derde tijd optreden enzovoorts. 52)

Was AKE een buitengewoon goede somnambule, van 

Judith von Halle
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een andere visionair Emanuel Swedenborg zegt Steiner:

We hebben het bij Swedenborg te doen met een- op het pad, 
waarop hij zich eenmaal bevond- buitengewoon ontwik-
kelde en gevorderde helderziende. 53)

Dus Swedenborg neemt geestelijke objecten waar, die hem 
in de vorm van imaginaties gegeven worden, net zo alsof 
de geestelijke wereld niets anders zou zijn dan slechts een 
fijnere uitwerking van de fysieke wereld. Hij ziet de gees-
telijke wereld zo, zoals men in het normale leven de fysieke 
wereld ziet. 53)

Wat we herinneren, bedenken en combineren, treedt in 
somnambule toestand onmiddellijk op als een verschijning, 
welke wordt afgeleid van de uiterlijke natuur, van dat, wat 
buiten ons leeft. 54)

 
Het kenmerk van somnambules is toch dat hoe-
wel ze op helderziende wijze veel kunnen waar-
nemen, daarin zelfs zeer precies kunnen zijn, ze 
toch niet het vermogen hebben om te beoorde-
len of dat wat ze schouwen wel echt waar is. 48) 
Dit is een kenmerk van lichamelijk gebonden helder-
ziendheid. Als Steiner over visionaire helderziendheid 
spreekt waarschuwt hij ook voor de resultaten van der-
gelijk schouwen, vooral ook als dit een helderziendheid 
is die niet door scholing verworven is, maar als atavisti-
sche rest uit vorige incarnaties is meegenomen.

Als steeds weer de tendens optreedt om de vrije wil te bin-
den en te koppelen aan het gebied van de visionaire hel-
derziendheid, dan is dat een teken dat in principe weer-
stand geboden werd aan het heldere streven binnen onze 
beweging, dit gebeurde vanuit de liefde tot het binden van 
de vrije wil aan het visionaire helderzien. Hoe blij zou-
den sommigen zijn, als ze deze vrije wil zouden kunnen 
stoppen! Dat werd daardoor inzichtelijk, hoeveel van die 
bewegingen, die ik gekenschetst heb, van buiten binnenge-
bracht is in onze beweging. Niet door Blavatsky, en niet 
van buitenaf, maar door onze leden zelf werden steeds bres-
sen geslagen in datgene, wat moest worden bereikt. En dat 
gebeurde en gebeurt, daardoor, dat men steeds weer be-
wondert, wat door visionaire helderzienden wordt ge-
bracht! Dat men bewonderde , wat door visionaire hel-
derzienden gebracht werd, dat was zo'n slaan van een 
bres, en dan was dat een uiting van perverse liefde voor 
de achtste sfeer. 55)

 
RS verder over visioenen: 

Ook meester Eckhart laat er geen twijfel over bestaan dat hij 
het gezichtspunt verwerpt, dat binnen lichamelijk ruimte-
lijke structuren, in verschijningen, die men als zintuiglijk 
waarnemen kan, het geestelijke geschouwd kan worden 56)

-Neemt u het grofste geval: Iemand krijgt een visioen. 

I.p.v. nu kalm te blijven bij dit visioen en deze inner-
lijk te aanschouwen, past hij ze op de een of andere 
manier toe, terwijl ze slechts op de geestelijke wereld 
toe te passen is, past ze ook toe op de fysieke wereld 
en gedraagt zich ook daarnaar met zijn lichaam. Dat 
wil zeggen hij begint enthousiast te worden omdat het 
visioen zijn lichaam doordringt en versterkt, wat ze niet 
zou moeten doen. Daar heeft u het grofste geval. Het 
visioen moet blijven binnen het gebied waar het visioen 
leeft en dat doet ze niet als ze nu als atavistisch visioen 
niet verdragen wordt door het fysieke lichaam. Als het 
fysieke lichaam te zwak is om bestand te zijn tegen het 
visioen dan treedt zwakte op. Als het fysieke lichaam 
sterk genoeg is om er tegenin te gaan, dan wordt het 
visioen afgezwakt. Ze heeft dan niet het karakter waar-
door men voorgelogen wordt, dat ze dan zoiets als een 
ding of gebeurtenis in de zintuiglijke wereld was; want 
dat liegt het visioen diegenen voor, die daardoor ziek 
wordt. 57)

Men ziet, dat het hallucineren, het visionaire ervaren net 
zo goed als de andere toestanden over het algemeen aan het 
fysieke lichaam en aan het etherlichaam van de mens ge-
bonden is, dat ze dus slechts ervaringen kan vertegenwoor-
digen. 58) 
Hiermee hangt samen, dat bij het optreden van visionaire 
helderziendheid bij de vrouw juist dan het grote gevaar 
voorhanden is , wanneer dit visionaire helderzien in de 
vorm van imaginaties optreedt, juist dan loert zeer mak-
kelijk het gevaar, in de fout te vervallen 59)

Tegenwoordig moet de mens meer vrezen voor een te 
sterk optreden van een visionaire schouw bij het betre-
den van de geestelijke wereld, dan deze welkom te heten. 
Er kunnen, wanneer we onze oefeningen beginnen met 
het doel om op te stijgen in de hogere werelden, visionaire 
verschijningen, visionaire feiten op de mensen inwerken. 
En er is maar één mogelijkheid in de tegenwoordige tijd 
om tegenover de visionaire wereld de fout te vermijden. De 
enige mogelijkheid is de noodzaak, van zijn visioen te zeg-
gen, dat men door deze visioenen aanvankelijk niets anders 
dan zich zelf erkent. Wanneer een hele visionaire wereld om 
ons heen optreedt, zo hoeft deze niets anders te zijn dan een 
spiegeling van ons eigen wezen. Onze eigenschappen, onze 
eigen rijpheid, alles wat we denken en voelen, metamorfo-
seert zich in de visionaire wereld in feiten, die er voor ons 
uitzien als een objectieve wereld. Wanneer we bijvoorbeeld 
geloven, in de astrale wereld wezens of gebeurtenissen te 
zien, die ons volledig objectief verschijnen, dan hoeft dat 
niets anders te zijn als een spiegeling, zeg maar bijvoorbeeld 
van een van onze deugden of ondeugden of ook slechts van 
onze hoofdpijn. Diegene, die werkelijk wil opstijgen tot de 
initiatie, moet juist nu daartoe komen, dat, wat hem in de 
visionaire wereld tegemoetkomt, denkend te begrijpen, den-
kend te doordringen. De te initiëren persoon zal daarom 
niet eerder rusten, dan dat hij datgene, wat hem uit de vi-
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sionaire wereld tegemoet treedt, net zo begrepen heeft, zoals 
hij begrijpt wat hem in de fysieke wereld tegemoetkomt. 60)

Hiermee is geduid op het zogenaamde spiegelzien.

De mogelijkheid treedt in een bepaalde fase op om visioenen 
te hebben, gestalten voor zich te zien, die over het algemeen 
iets nieuws zijn tegenover datgene, wat men anders door 
de levenservaring heeft leren kennen. Dat kan optreden. 
Wanneer men echter de voorstelling zou hebben, dat dit 
reeds de dingen zouden zijn van de hogere werelden, dan 
zou men zich aan een grote illusie overgeven. Deze dingen 
tonen zich niet zo, zoals ze zich tonen aan het normale be-
wustzijn dat dingen van het innerlijke leven waarneemt. 
Wanneer men in de diepten, die wij de verborgen zielen-
diepten noemen, afdaalt, dan kan men alleen maar in zich-
zelf zijn, en toch kan dat, wat iemand daar tegemoetkomt, 
zich zo tonen, alsof het van buiten ons kwam. 61)

Beoordelings- criteria, gezond mensenverstand.

We komen nog wel eens de mening tegen: “we kunnen 
toch zonder zelf helderziend te zijn niet beoordelen of het 
klopt wat Judith ons te vertellen heeft, ze is toch veel hoger 
ontwikkeld dan wij?”
In de volgende citaten van Steiner wordt aangegeven 
dat dat geenszins het geval hoeft te zijn. Hij spreekt dan 
over het ontwikkelde gezonde mensenverstand:
De geesteswetenschappelijke onderzoeker...kan zo spreken, 
dat de mens vanuit zijn gezonde mensenverstand de ma-
nier en wijze kan vervolgen, hoe hij zijn gedachtegang op-
bouwt, die hij dan opbouwt vanuit de geestelijke aanschou-
wing, waarvan men kan zeggen, dat ze dezelfde innerlijke 
logica heeft, die we leren aan de uiterlijke zinnelijke wer-
kelijkheid. Daarom kan het gezonde mensenverstand..be-
oordelen of de geesteswetenschappelijke onderzoeker onzin 
spreekt of dat de geesteswetenschappelijke onderzoeker door 
de manier en wijze, hoe hij spreekt, laat blijken dat voor 
hem de geestelijke wereld werkelijk open is, zo dat hij daar-
in kan schouwen. 62)

Het gezonde mensenverstand, dat niet misleid is door fou-
tief natuurlijke of sociale ideeën van heden, die kan van 
zich uit onderscheiden, of er waarheidszin heerst in dat, 
wat iemand spreekt. Iemand spreekt van geestelijke werel-
den: men moet alleen alles samenvatten, de ernst waarmee 
gesproken wordt, de ernst, hoe de dingen opgevat worden, 
de logica die ontvouwd wordt enzovoorts, dan zal men zich 
een oordeel daarover kunnen vormen, of datgene wat als 
boodschap van de geestelijke wereld gebracht wordt, char-
latanerie is, of dat het gegrond is. Dit kan iedereen onder-
scheiden. 63)

Heden kan het immers zo gebeuren, dat de mens zegt: ach 
wat, gezond mensenverstand! – Die moet je echter minstens 
inspannen, wanneer je de geestelijke wereld veroveren wil. 
Van deze inspanning houden de mensen niet, ze houden er 

meer van op basis van autoriteitsgeloof het een en ander aan 
te nemen. Van gezond mensenverstand houden de mensen 
werkelijk veel minder dan ze geloven, en daarom zouden 
ze het liefst dit gebruik van het gezonde mensenverstand 
vermijden en zouden liever, wat hun makkelijker lijkt, ter-
wijl misschien ook het oordeel onbewust geveld wordt, door 
allerlei tobberij die ze dan meditatie noemen en dergelijke, 
direct in de geestelijke wereld binnendringen. 64)

We moeten in staat zijn , weliswaar de autoriteit te laten 
gelden, maar de autoriteit kunnen beoordelen. Dat leren 
we.. daardoor, dat wij ons vanuit iets, wat volledig ons 
verstand, onze oordeelskracht vormen kan, de mogelijk-
heid van een oordeel verwerven....De afwijking van de 
andere wetenschappelijke manier van begripsvorming, van 
het vormen van voorstellingen, die noodzakelijk is voor de 
geesteswetenschap, die stelt ons niet in staat een autoriteit 
op dit of dat gebied te worden....We kunnen niet datgene 
weten, wat de autoriteit kan weten, maar wanneer de au-
toriteit iets weet en in een enkel geval dit of dat doet, zullen 
we in staat zijn het te beoordelen. Dit moeten we in het bij-
zonder benadrukken als iets, wat door de geesteswetenschap 
moet worden gebracht, dat ze niet alleen de mensen beleert, 
maar de mensen wat dit betreft oordeelkundig maakt, hen 
juist de mogelijkheid van de gedachtevrijheid geeft, de on-
afhankelijkheid juist in hen bevordert. 65)

En alleen omdat de mens de gewoonte heeft, met zijn be-
grippen alleen aan de gewone zintuiglijke dingen aan te 
knopen, daarom gelooft hij, dat hem de gewone oordeels-
kracht ontglipt, als hem de bovenzinnelijke feiten worden 
voorgehouden. Wie echter zijn denkvermogens ontwikkelt, 
die kan dit zo omvormen, dat dat begrepen kan worden, 
wat door de geestelijk onderzoeker aan het licht gebracht 
wordt. 66)

 De basisvoorwaarde van het esoterische leven is waar-
achtigheid, toewijding en uithoudingsvermogen. Daarom 
moeten wij “waarachtig” zijn in elk ogenblik van ons leven. 
En daarbij hoort ook, dat we niet de waarheid onderdruk-
ken, omdat we er niets tegen inbrengen, als een persoonlijk-
heid een fout begaat, alleen omdat het juist deze persoon 
is. Ten aanzien van iets, wat we als vergissing herkennen 
kunnen, herkennen moeten, mogen we niet zwijgen. 67)

...moeten we als hoogste, heiligste bezit, dat we hebben, 
steeds de waarheid koesteren, nooit concessies doen die te-
gen de waarheid in gaan, want aan onwaarheid mag zich 
een beoefenaar van de esoterie nooit bezondigen. Het is 
verschrikkelijk en zwaarwegend, wanneer een esoterisch 
strevende de waarheid omwille van de broederlijkheid ver-
draait, als hij, om een mens niet te kwetsen, de waarheid 
ook maar in de kleinste mate vertroebelt, want hij bescha-
digt ook de betreffende mens daarmee. Als we al de daden 
van een mens moeten veroordelen, de mensen zelf moeten 
we niet bekritiseren, maar hen liefhebben. 68)

En omdat men op het ogenblik dat men van de zintuiglijke 
wereld afziet, en men ook van het verstand, dat aan de her-
senen gebonden is, afziet, deze imaginatieve wereld als iets 
werkelijks voor zich heeft, onverschillig, of deze iets reëels 
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uitdrukt of dat deze slechts een spiegelbeeld van het eigen 
wezen is van diegene, die deze heeft, zo zal, wie zich niet 
juist door oprechtheid voorbereid heeft, ook een “imagina-
tieve wereld” voor zich hebben, omdat ze hem voorspiegelt 
een realiteit te zijn en dan toch slechts het spiegelbeeld van 
de eigen ziel, zijn eigen innerlijk is. 69)

Iedereen kan dat, wat geesteswetenschap te bieden heeft, 
werkelijk verstaan en begrijpen. Diegenen die zeggen ,dat 
men moet geloven, men niet kan begrijpen, wat in de gees-
teswetenschap gegeven wordt, die spreken, zonder te weten, 
hoe de dingen werkelijk zijn. Als ons in onze tijd mensen 
tegemoet treden, die niet het pad van het geestelijk denkende 
verstand doorlopen hebben, maar die als vanzelf opkomend 
bepaalde psychische, zielevermogens tonen, dan moeten we 
ons niet laten verwarren door zulke feiten. Begrijpen we de 
hele missie van de geesteswetenschap, dan weten we, dat de 
zielen, die heden denken, daarom denken kunnen, omdat 
de helderziendheid van de vroegere tijden teruggedrongen 
is, Als zulke mensen optreden, die vanzelf het helderzien 
hebben, die het niet verworven hebben, dan zullen we in 
hen mensen zien, die op een vroeger stadium terug geble-
ven zijn, en die heden in zo'n vereniging eerder met liefde 
en zorg omringd moeten worden, dan dat men ze als bij-
zonder volkomen moet aanzien. Verkeerd is het oordeel, dat 
iemand zou hebben die zeggen zou: Daar is iemand waar 
de helderziende krachten opdoemen , dat is een bijzonder 
rijpe ziel, die heeft bijzonder hoge incarnaties doorgemaakt. 
-zo'n mens, die als door natuurkrachten helderziende krach-
ten heeft, die heeft veel minder doorgemaakt dan degene, die 
heden een denker is... 70a)

….dat onze vereniging de verzorgplaats kon zijn ook voor 
nog helderziend werkende psychische krachten, dat het lid 
juist daar het werkveld kon vinden, waar het direct kon 
werken als een profeet...... 70b)

….............omdat onze vereniging juist in het tegendeel 
van dat zou veranderen, wat ze moet zijn, als we niet met 
alle zorgvuldigheid steeds zouden wijzen op dit psychisme 
dat zich niet doordringen wil met ware geestkracht, die toch 
de ware kracht van Christus is. Niet het psychische, maar de 
Christus in mij moet werken, 70c)

Het loont de moeite om de genoemde citaten in de hele 
context te lezen. 70abc)

Rehabilitatie van Anna Katharina Emmerich?
 

In feite is alles wat boven gezegd is alleen betrok-
ken op AKE. Het is over haar somnambule ei-
genschappen dat Steiner opmerkingen maakte. 
In Steiners verdere oeuvre is echter nog veel meer 
over somnambulisme en visionaire helderziend-
heid te vinden zoals boven al menigmaal geciteerd is. 
 
Voor een kenner van de werken van AKE was het al met-
een duidelijk dat JvH voor haar boeken putte uit meer-
dere bronnen: uit het werk van AKE , uit het werk van 
Steiner en volgens haar eigen zeggen uit haar eigen bo-
venzinnelijk onderzoek. De onderzoeksmethode die ze 

volgens eigen zeggen niet verworven had door scholing in 
dit leven maar dat haar toekwam vanuit vorige levens. 71) 

JvH schrijft in de inleiding van haar boeken:
De boven geschilderde wijze van waarnemen is als gevolg 
van eerdere levens al in vroegere jaren aanwezig geweest, 
zonder dat in deze incarnatie de moeizame weg van een 
kluizenaar met allerlei pijnigingen en onthoudingen aan 
mijn spirituele mededelingen voorafgegaan zijn. 71)

Het moge duidelijk zijn wat JvH hier beschrijft weinig 
overeenkomst vertoont met de door Steiner geschilder-
de christelijke en rozenkruisers scholingsweg. 72)

Een van de zeven stadia van die scholingsweg is de 
bloedproef:
Dan treedt op, wat men de bloedproef noemt. Wat in vele 
gewone gevallen een ziekelijke toestand is, is nu een gevolg 
van de meditatie en niets ziekelijks, omdat ze door medita-
tie verkregen is. Aan de voeten, handen en rechterzijde van 
de borst vertonen zich nu stigmata; als innerlijk symptoom 
verschijnt een astraal visioen van de “kruisiging”. 110)

De stigmata die niet ziekelijk zijn treden dus op als ge-
volg van intensieve meditatieoefeningen (in dit geval de 
4e fase van de christelijke scholingsweg) en zijn slechts 
tijdelijk want ze verdwijnen weer bij de nog hogere 5e 
fase, de mystieke dood.
Het zal duidelijk zijn dat stigmata die onbewust ont-
staan (en dan aanwezig blijven) en waarvan zelfs de 
bezitster eerst dacht dat het een zelf toegebrachte ver-
wonding met een papegaaienbektang was, iets totaal 
anders is. Er is dan niet sprake van een in vrijheid zich 
scholende mens, het overkomt zo iemand en als dan het 
voedsel tot zich nemen als gif ervaren wordt, dan kun je 
je afvragen wat Steiner met ziekelijk bedoelde. 3)

Bij Anna Katharina Emmerich (AKE) treden de stig-
mata voor het eerst heel anders op, ook niet als gevolg 
van meditatie:
In 1798 als ze 24 jaar oud is heeft ze een cruciale ervaring. 
Terwijl ze in een kerk voor een kruis in gebed is, "ziet" ze 
vanuit het tabernakel Christus als een lichtende jongeling 
voor haar verschijnen. In Zíjn linkerhand een bloemen-
krans en in Zijn rechterhand een doornenkroon. Ze krijgt 
de keus en kiest uiteindelijk voor de doornenkroon. Als ze 
weer tot zich komt heeft ze hevige pijn rondom haar hoofd. 
Bloedvlekken aan haar hoofd die later beginnen op te treden 
moet ze maskeren door het dragen van een hoofdband. 9)

Vreemd genoeg dat in het hele boek dat JvH aan de 
rehabilitatie van AKE wijdt dit niet wordt genoemd. 50)

In het eerder genoemde Abschlussbericht staat: 73)

Vanaf haar kindertijd heeft Judith von Halle het vermogen 
met bewustzijn in beide werelden te leven, in de wereld 
van het gewone dagbewustzijn, als ook in de wereld, die 
Rudolf Steiner als de geestelijke wereld beschrijft 73)
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Dit wetend kan men zich afvragen waarom Judith er 
tijdens haar opleiding zelf bewust voor koos om de 
door Jezuïeten geleide Canisius College te bezoeken. 74) 
 
Toen Prokofieff Steiners uitspraak over somnambulisme 
citeerde 49) had JvH dat ook geheel naast zich neer kun-
nen leggen. 111) Immers AKE was een katholieke non, 
leefde 2 eeuwen geleden (nog in het duistere tijdperk 
= Kali Yuga) waar bepaalde geestelijke waarnemingen 
nog niet mogelijk waren 75) en had niets uitstaande met 
de antroposofie zoals we deze nu door Steiner kennen. 
Steiner refereerde wel aan Novalis als een voorloper van 
de antroposofie, 76) maar duidelijk niet aan AKE.
 
In haar ( JvH) reactie echter was te merken dat ze 
zich zeer vereenzelvigde met die andere gestigma-
tiseerde vrouw (AKE) van wie juist zoveel gedetail-
leerde uitspraken opgetekend zijn door de dichter 
Clemens Brentano (14). Er verscheen dus een heel 
boek waarin niet alleen Prokofieff verketterd wordt, 
maar ook een rehabilitatieproces ondernomen wordt 
om AKE te bevrijden van het predicaat somnam-
bule, welke beschrijving dus uiteindelijk van Steiner 
zelf stamde! 48) Daarnaast wordt in het boek gepoogd 
verbanden aan te tonen tussen Steiner, Edith Marion 
en een occulte orde met de naam Golden Dawn. 77) 
Dat deze uitspraak van Steiner over AKE als somnam-
bule zelf zou stammen wordt door JvH eigenlijk ook 
sterk in twijfel getrokken en er wordt het oordeel van 
een toenmalige arts bijgehaald die beweert dat AKE 
niet somnambule geweest zou zijn. De tekst op de flap 
van haar boek over AKE geeft het volgende weer: 50)

Uit deze getuigenissen valt te begrijpen waarom haar arts 
Dr. F.W. Wesener over Anna Katharina Emmerich zei: 
“”[haar] innerlijke visioenen hebben met het somnambu-
lisme en de magische helderziendheid niets gemeen”” en 
waarom de onbewezen en niet te bewijzen beweringen van 
de auteur Sergej O.Prokofieff een tragisch discrimineren en 
zwartmaken van zowel de antroposofische onderzoeksme-
thode als ook van deze grote individualiteit betekent, kan 
in het onderhavige boek alleen al door de weergave van de 
voor zichzelf sprekende originele getuigenis hun dringend 
noodzakelijke rehabilitatie hebben. 50)

Zonder verder in te gaan op wat ze bedoelt met 
”antroposofische onderzoeksmethode” blijkt ook hoe 
ver JvH daarin gaat bijvoorbeeld uit de volgende karak-
terisering van AKE.

Judith von Halle: "Zij was ongetwijfeld een ingewijde van 
hoge rang" (50 blz. 286)

Het lijkt erop dat JvH het verschil niet kent tussen hel-
derzienden en ingewijden. 78) 

Vanwaar die behoefte te rehabiliteren, wat in het ge-
heel geen rehabilitatie behoeft? Het lijkt erop dat JvH 
zich vereenzelvigt met deze vrouw (naar eigen zeggen 
ingewijde met hoge rang) en haar visioenen. In feite 
is de hele rehabilitatie bedoeld als zelfverdediging en 
rechtvaardiging van haar eigen wijze van schouwen. 
JvH ziet zichzelf niet als een reïncarnatie van AKE. 
Wel koketteert ze in verschillende van haar boeken met 
de idee dat ze in een vorige incarnatie Edith Marion 
geweest zou zijn, een naaste medewerkster van Steiner 
bij de schepping van de houten mensheidsrepresentant. 
In dit artikel ontbreekt de ruimte om hier nader op in 
te gaan, maar wellicht verschijnt er nog eens een tweede 
artikel. 104) In het eerder genoemde blog is echter e.e.a. 
wel terug te vinden. 42,43) In haar boeken die de hout-
sculptuur betreffen 13) zijn de talloze verwijzingen naar 
deze samenhang duidelijk te ontdekken.
Eén citaat verdient het echter om nu al genoemd te 
worden:
Rudolf Steiner die vanaf het geestelijke plan de gebeurte-
nis van het Christus Mysterie mee vervolgd had en zo met 
veelomvattend geestelijk overzicht daarmee verbonden was, 
combineerde zijn kennisonderzoek met de ambachtelijke 
vaardigheden van een individualiteit, die tijdens het Mys-
terie van Golgotha geïncarneerd was en daardoor fysiek in 
staat was , in de groep (beeld mensheidsrepresentant-aut.) 
met handen om te zetten wat haar ziel destijds gegrepen 
had door de zintuiglijke aanblik van de Verlosser. 70)

Dit inzicht is niet bij Steiner te vinden, maar is resultaat 
van het bovenzinnelijk schouwen dat JvH zelf zegt te 
beoefenen.

Het lijkt wel of er een geestelijk alibi gefabriceerd wordt, 
enerzijds een fysieke Christusschouw en karmische na-
bijheid als tijdgenoot en ten tweede een verbinding met 
Rudolf Steiner. Waarbij deze laatste slechts een boven-
zinnelijke schouw van de Christus zou hebben gehad, 
maar Edith Marion (EM) volgens JvH een tijdgetuige 
was. Ideaal natuurlijk om dit als vorige incarnaties op te 
kunnen voeren. De verschillende volgelingen schromen 
dan ook niet om in boekrecensies JvH neer te zetten als 
de reïncarnatie van EM. 80)

 
Het komt er dus op neer dat door JvH en haar schare 
volgelingen in alle toonaarden ontkend wordt, dat AKE 
en JvH op de een of andere manier ook maar iets met 
somnambulisme te maken zou hebben. Zoals gezegd er 
wordt zelfs gesuggereerd dat Steiner de uitspraak over 
AKE nooit gedaan zou hebben en dat het hem in de 
mond gelegd zou zijn door kwaadwillenden. 50)

-stel het geval, dat het bij de niet gepubliceerde, ongeveri-
fieerde notitie daadwerkelijk om een uitspraak van Rudolf 
Steiner gaat – waartoe juist deze groep van somnambulen 
behoort, waarop de van Sergej Prokofieff geciteerde definitie 
gaat niet van toepassing is. 81)
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Relevantie

Het klink nu misschien vreemd na alles wat voorheen 
over somnambulisme geschreven is m.b.t. AKE , maar 
het is eigenlijk helemaal niet relevant i.v.m. JvH, be-
halve dus het gewicht wat ze er zelf aan toekent. Zoals 
het spreekwoord luidt: wie de schoen past trekke hem aan. 
In het hele werk wat Steiner ons nagelaten heeft, heeft 
hij ons voldoende handvatten gegeven om zelf een oor-
deel te kunnen vormen over zijn geesteswetenschap en 
of andere mensen die zeggen geesteswetenschap te be-
drijven daarmee in overeenstemming handelen of niet. 
Ondertussen zijn er genoeg boeken van JvH versche-
nen, zodat er rijkelijk studiemateriaal is om dat werk te 
kunnen verrichten. Diverse citaten als boven geciteerd 
laten dat al zien. Toen Steiner destijds over Sweden-
borg sprak (maar heden dus nog steeds zeer actueel) 
zei hij o.a.:

Zeker, daarmee beschrijft Swedenborg de wereld van de 
imaginaties op een heel passende wijze; maar beoordelen 
kan hij ze niet, omdat hij over de hele geestelijke wereld 
eenmaal de sluier van zijn gewoontes van de fysieke wereld 
werpt. En zo komt het, dat alle wezens van de geestelijke 
wereld hem alleen dat tonen, wat ze ook kleden kunnen en 
willen in de vorm van imaginaties, die men meebrengt 
van de standpunten van de fysieke wereld. Dat betekent, 
Swedenborg ziet slechts zo veel van de geestelijke wereld, 
als deze voor hem in zijn door de gewoontes van de fysieke 
wereld ziekelijke imaginaties gekleed zijn. Zeker ziet hij 
daarin intelligente, belangrijke geestelijke wezens, maar 
echter steeds in het kleed, dat hun niet eigen is, maar hen 
omgeworpen wordt door hem zelf. 82)

Zo zien we juist aan een zo belangrijke persoonlijkheid als 
Swedenborg, dat het opstijgen in de geestelijke werelden 
zonder ervan doordrongen te zijn werkelijk het fysieke-
plan-bewustzijn verlaten te hebben, tot illusies voert. Men 
krijgt slechts een illusionaire wereld. En u kunt nu, mijn 
lieve vrienden, de hele bestaande literatuur van zieners 
doornemen en hun beschrijvingen van de geestelijke wereld 
lezen, dan zult u meestal louter zulke illusies lezen. Men 
mag zich niet laten misleiden door deze illusies; want zich 
laten misleiden door de illusies op de drempel naar de 
geestelijke wereld is veel erger, als zich te laten misleiden 
door de misleidingen van de fysieke wereld. 82)

De mogelijkheid om zich te vergissen in het schouwen 
van geestelijke dingen en deze te vermengen met aardse 
realiteit is dus heel groot! Zelfs bij een zo grote visio-
nair als Swedenborg. 82)

In een tweede artikel zal de auteur ingaan op de thema's:
•	 Spirituele economie
•	 Opstandingslichaam
•	 Onfeilbaarheid?
•	 Detailverlies

•	 Opwekking Lazarus en de rol van Johannes Zebe-
deus

•	 Voorlopig slot.

Verwijzingen en noten.

Als er onderstaand naar een boek van Rudolf Steiner verwezen 
wordt, gebeurt dat aldus:
GA177 14-10-1917, wat dan betekent: in de Gesamt Ausgabe van 
de Rudolf Steiner Verlag Dornach Schweiz, is dit nummer 177 en 
daaruit de voordracht van 14 oktober 1917.
Eventuele Nederlandse vertalingen zijn hier te vinden:
http://www.steinervertalingen.nl/rudolf-steiner-vertalingen/
werken-en-voordrachten

Alle schuin geplaatste tekst in dit artikel is citaat, als in een citaat 
vette tekst of onderstreepte tekst staat, dan is dat door de auteur 
gedaan.

Oudere artikelen uit Apokalyps Nu!, van deze auteur waarnaar 
verwezen wordt, zijn ook op de volgende website (blog) te vin-
den: http://antropocalypse.blogspot.nl/

In deze twee artikelen staan een aanzienlijk aantal vertaalde cita-
ten (Duits-Nederlands). Het is niet uit te sluiten dat deze citaten 
niet volledig uitdrukken wat in het Duitse origineel stond. Van-
daar dat via onderstaande link deze oorspronkelijk citaten ook te 
lezen zijn: 

http://antropocalypsearchief.blogspot.nl/2014/05/citaten-judith-
von-halle-behrend.html

1. Offizieller Abschlußbericht der Urteils-Findungs-Kommissi-
on : http://www.tiny-mundo.de/static/pdf/abschlussbericht.
pdf blz.23, 24 etc. Berlijn: http://antropocalypsearchief.
blogspot.nl/2006/05/offizieller-abschlubericht-der-urteils.
html , 

2. Auteur Peter Tradowsky overzicht boeken.: http://
www.denieuweboekerij.nl/catalogsearch/advanced/
result/?author%5B%5D=4953

3. Noot 01 blz.25
4. Beschreven in de voorwoorden van haar boeken
5. http://rudolfsteinerblog.wordpress.com/tag/judith-von-

halle/ hier beschreven door Gudrun Deterding Gundersen 
6. Op de website van John Wervenbos is e.e.a. inzake het voe-

dingspatroon van JvH aan de orde gesteld: 
http://johnwervenbos.blogspot.nl/2011/03/vermeende-
inwijding-judith-von-halle.html http://johnwervenbos.
blogspot.nl/2011/03/sign-of-times-judith-von-halle-for.
html http://johnwervenbos.blogspot.nl/2011/03/aftermath-
slotwoord-na-drieluik-over.html

7. Noot 01 blz. 1 e.v.
8. Gestigmatiseerden katholieke kerk ; http://www.heiligen.

net/wb/stigmata.php 
9. Biografie auteur AKE : http://antropocalypse.blogspot.

nl/1999/01/anna-katharina-emmerich.html
10. Das Goetheanum nr. 6 2009
11. Noot 1 blz. 34 „Die vorsichtige und behutsame Art[,] wie Sie 
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versuchen umzugehen mit dem, wovon Sie berichten, scheint 
uns allen richtig und angemessen in dieser Situation zu sein. 
Denn vor allem Frau von Halle braucht eine schützende Hülle, 
die sie vor jeglicher Art sensationslustiger Menschen bewahren 
kann. [...] P.S. Es kann sein, dass noch jemand vom Vorstand 
oder Hochschulkollegium Sie [PT] oder Frau von Halle persön-
lich anschreiben wird.“

12. JvH boek Und wäre Er nicht auferstanden: http://
www.amazon.de/Und-w%C3%A4re-Er-nicht-aufer-
standen/dp/3037690011 en http://www.v-f-a.ch/
Einzelansicht.971.0.html?&tx_ttnews%5Btt_news%5D=4&c
Hash=8ba632317bb279d99094845c8758b60f , Und wäre Er 
nicht auferstanden

13. JvH overzicht boeken: http://www.amazon.de/s/ref=ntt_
athr_dp_sr_1?_encoding=UTF8&field-author=Judith%20
von%20Halle&search-alias=books-de&sort=relevancerank 
en http://www.v-f-a.ch/Alle-Buecher.919.0.html 

14. Verzamelde werken AKE Engels en Duits: http://www.
amazon.com/Anna-Katharina-Emmerich/e/B001K0ZGUI en 
http://www.amazon.com/s/ref=nb_sb_noss?url=search-
alias%3Dstripbooks&field-keywords=Anna+Katharina+Em
merich+german duits

15. Er zijn mensen die het genoemde conflict willen reduceren 
tot slechts een polemiek (controverse) tussen JvH aanhan-
gers en veronderstelde Prokofieff aanhangers. Maar dan 
ontgaat ze de essentie namelijk dat het juist gaat om een 
goede interpretatie van de geesteswetenschap zoals deze 
door Rudolf Steiner bedoeld was.

16. Tijdreizen’ – een tegenbeeld van antroposofisch geestes-
onderzoek. http://home.kpn.nl/jansen-id8/tijdreizen.htm 
Nederlandse vertaling van Perun boeken, en Duitstalig: 
http://www.amazon.de/%C2%ABZeitreisen%C2%BB-an-
throposophischer-Geistesforschung-Anthroposophischen-
Gesellschaft/dp/3723515002 

17. Mieke Mosmuller:Stigmata und Geist-Erkenntnis http://
www.bol.com/nl/p/stigmata-und-geist-erkennt-
nis/1001004008292151/ en http://antropocalypsearchief.
blogspot.nl/2010/01/die-frage-nach-wundern-und-solchen-
die.html

18. Thomas Meyer:http://www.holger-niederhausen.de/
index.php?id=590 , http://www.perseus.ch/wp-content/
uploads/2012/03/Rudolf-Steiners-wahrer-Geburtstag.pdf 
, http://www.perseus.ch/wp-content/uploads/2012/03/
Rudolf-Steiner_Stockholm.pdf 

19. Richard Ramsbotham: Chinese whispers: http://antropoca-
lypsearchief.blogspot.nl/2011/02/chinese-whispers-richard-
ramsbotham.html

20. Diverse boeken van Sergej prokofieff inzake thema stigmata 
en JvH: a) http://www.amazon.com/Das-Mysterium-Aufer-
stehung-Lichte-Anthroposophie/dp/3772519113, b) http://
www.amazon.de/Und-die-Erde-wird-Sonne/dp/3905919435 
,c) http://www.amazon.de/%C2%ABZeitreisen%C2%BB-an-
throposophischer-Geistesforschung-Anthroposophischen-
Gesellschaft/dp/3723515002

21. Holger Niederhausen, diverse artikelen: http://www.holger-
niederhausen.de/index.php?id=507#c584 .

22. Adam Michaelis (pseudoniem): een hele serie (16 st.) artike-
len (Engels) te beginnen met: http://www.adammichaelis.
minisite.dk/1--Prokofieff-versus-von-Halle

23. Junko Althaus : serie artikelen ; http://philosophie-der-
freiheit.blogspot.nl/2012/02/das-hereinbrechen-des-zeital-
ters-des.html , http://philosophie-der-freiheit.blogspot.
nl/2013/05/zum-vorgang-der-auseinandersetzung.html ,

24. Wolfgang Garvelmann: Sie sehen Christus: Erlebnisberichte 
von der Passion und der Auferstehung Christi , http://www.
amazon.de/sehen-christus-wolfgang-garvelmann/s?ie=UT
F8&page=1&rh=i:aps,k:Sie+sehen+Christus+Wolfgang+Ga
rvelmann

25. Peter Tradowsky: Stigmatisation: Ein Schicksal als Erkennt-
nisfrage , http://www.amazon.de/Stigmatisation-Ein-Schick-
sal-als-Erkenntnisfrage/dp/3037690100

26. Helmut Kiene : boek en artikelen als exegeet van JvH: http://
www.rudolfsteinerbuchhandlung.de/Anthroposophie/
Christologie/Christologie/Phantomleib-Stigmatisation-
und-Geistesforschung::7287.html, vervaardiger strijdschrift 
tegen Prokofieff: http://antropocalypsearchief.blogspot.
nl/2013/04/wie-was-johannes-de-evangelist-van.html 
, http://www.aardespiegelforum.nl/wp-content/up-
loads/2013/05/open-brief-aan-Prokofjieff.pdf

27. Robert Powell: http://www.amazon.de/Christus-Mayakalen-
der-2012-Erscheinen-Antichrist/dp/395235211X hoofdstuk 
Die frohe Botschaft- daarin zegt hij o.a.: Bei einer persoenli-
chen Begegnung konnte ich das wunder erleben, das sie der 
Welt zeigt: die Uieberwindung der dritten Versuchung, die mit 
Christi Worten ausgedrueckt ist: “”Der Mensch lebt nicht vom 
Brot allein....” Verder verknoopt Powell e.e.a. wat van Valentin 
Tomberg stamt met JvH.

28. Stephan Geuljans : http://www.aardespiegel.nl/algemeen/
stigmata/ 

29. Rob Steinbuch diverse artikelen: http://antropocalypsear-
chief.blogspot.nl/2011/02/stigmata-in-het-licht-van-de.
html , http://antropocalypsearchief.blogspot.nl/2012/08/
stigmata-ter-discussie-art-van-rob.html , http://antropo-
calypsearchief.blogspot.nl/2012/10/stigmata-in-discussie-
verslag-van-de.html , http://antropocalypsearchief.blogs-
pot.nl/2013/09/ter-verduidelijking-artikel-rob.html , http://
antropocalypsearchief.blogspot.nl/2014/03/info-steinbuch-
nieuw-vertaald-boek-jvh.html , http://antropocalypsear-
chief.blogspot.nl/2014/03/mededeling-rob-steinbuch-
inzake-steiner.html , http://antropocalypsearchief.blogspot.
nl/2014/03/mededeling-robssteinbuch-inzake.html , http://
antropocalypsearchief.blogspot.nl/2014/03/melding-rob-
steinbuch-vertaling-boek.html , deze serie zal wel nog niet 
compleet zijn maar de laatste ontwikkelingen zijn hier te 
vinden: http://antropocalypse.blogspot.nl/2013/11/judith-
von-halle-behrend-2013.html 

30. Wolfgang Stadler diverse recensies; http://www.egoisten.
de/files/zeitreisende.html , http://www.amazon.de/
product-reviews/3037690437/ref=dp_top_cm_cr_acr_
txt?ie=UTF8&showViewpoints=1 , https://www.facebook.
com/goetzwerner/posts/594524497224696 ,

31. Michael Heinen Anders (MHA), diverse recensies http://
www.amazon.de/review/R2X5OK1Z7DOH3I/ref=cm_
cr_dp_title?ie=UTF8&ASIN=3723515002&channel=deta
il-glance&nodeID=299956&store=books , MHA is ook een 
schrijver die veel artikelen plaatst op antrowiki, het kan 
opvallen dat hij zijn grote sympathieën voor zowel JvH als 
Herman Keimeyer als Willy Seiss verwerkt in teksten die 
eigenlijk van Steiner zijn.

32. Michael Kiske : http://www.geisteskind.de/Ju-
dith%20von%20Halle , http://www.amazon.de/
product-reviews/3037690437/ref=dp_top_cm_cr_acr_
txt?ie=UTF8&showViewpoints=1 

33. Boekrecensies overwegend positief t.a.v. JvH en 
negatief t.a.v. SP: http://www.amazon.de/product-
reviews/3037690437/ref=dp_top_cm_cr_acr_
txt?ie=UTF8&showViewpoints=1 , http://www.amazon.
de/product-reviews/3723515002/ref=dp_top_cm_cr_acr_
txt?ie=UTF8&showViewpoints=1 
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34. http://www.aardespiegelforum.nl/wp-content/up-

loads/2013/05/open-brief-aan-Prokofjieff.pdf en voor het 
geval de link niet meer werkt: http://antropocalypsearchief.
blogspot.nl/2014/03/strijdschrift-tegen-prokofieff-ivm-jvh.
html , http://www.aardespiegelforum.nl/berichten/open-
brief-aan-s-prokofjieff/ 

35. Wolfgang Gutberlet (Tegut), Götz Rehn (Alnatura) and Goetz 
Werner (DM) , http://southerncrossreview.org/86/judith-
von-halle.html 

36. Blog auteur : http://antropocalypse.blogspot.nl/2012/11/
inhoudsopgave-artikelen.html 

37. Zie noot 9 
38. Zoot nr. 1 blz. 24
39.  Blz. 83 van genoemd boek (noot 12 Duitse uitgave) Steiner: 

GA 148 over de betekenis het woord sabachtani en sche-
wachtani in het Aramees.

40. Eerste contacten waren gelegd met Clemens van Bemme-
len

41. 24/25-4-2010 http://antroposofieindepers.blogspot.
nl/2010/04/niveau.html , JvH in Nederland, of er nog een 
tweede lezing is geweest op een later tijdstip weet de au-
teur niet meer, want soms gingen geplande evenementen 
door haar (frequent optredende) ziektes niet door

42. Blogartikelen auteur 2012 : http://antropocalypse.blogspot.
nl/2013/06/judith-von-halle-behrend-2012.html 

43. Blogartikelen auteur 2013-14 :http://antropocalypse.blogs-
pot.nl/2013/11/judith-von-halle-behrend-2013.html 

44. Aardespiegel en aardespiegelforum : http://www.aardespie-
gel.nl/ als tijdschrift en http://www.aardespiegelforum.nl/ 
als forum

45. 17-06-2013 uit noot 43 , http://www.aardespiegelforum.nl/
berichten/de-ander-ontmoeten-in-het-gemeenschappelij-
ke-streven-naar-waarheid/#comment-565 

46. Jostein Saether blogspot Update 17-06-2013 http://www.
amazon.de/Wandeln-unter-unsichtbaren-Menschen-Auto-
biographie/dp/3825172570 

47. Pilatus syndroom : http://gamamila.blogspot.nl/2013/06/
ich-entscheide-mich-sowohl-fur-sergei-o.html

48. Steiners uitspraak over AKE en somnambulisme ; (GA 106 
14-9-1908 Aegyptische Mythen und Mysterien, vragenbe-
antwoording archief ) . Aangezien de vragen niet aansloten 
bij de lezing is deze quote niet bij betreffende voordracht 
afgedrukt, echter wel in het archief met vragenbeantwoor-
dingen, daar is het voor iedereen toegankelijk en in te zien.

49. Das Mysterium der Auferstehung im Lichte der Anthropo-
sophie van Sergej Prokofieff: http://www.amazon.com/
Das-Mysterium-Auferstehung-Lichte-Anthroposophie/
dp/3772519113

50. Anna Katharina Emmerick: Eine Rehabilitation, van JvH , 
http://www.amazon.de/Anna-Katharina-Emmerick-Eine-
Rehabilitation/dp/3037690437/ref=sr_1_14?s=books&ie=U
TF8&qid=1394295450&sr=1-14

51. GA 225. 23. September 1923 Jakob Böhme, Paracelsus, 
Swedenborg. 

52. GA 67 ,21. März 1918
53. GA 253 een voordrachtenreeks die bijna geheel gewijd is 

aan Swedenborg en de gevaren van visionaire helderziend-
heid. Elders onthult Steiner dat Swedenborg een incarnatie 
van Ignatius van loyola is, de stichter van de jezuïetenorde. 
GA 240, 24-8-1924, ook GA 346, 9. September 1924, zie 
ook: http://www.perseus.ch/PDF-Europaer/JG_10/Euro-
paer_02_2005.pdf

54. GA 52. Theosophie und Somnambulismus , 7. März 1904
55. GA 254, 18-10-1915 , Het is hier niet de plaats om in te gaan 

op de door Steiner genoemde 8e sfeer. In een toekomstig 
artikel 9over singulariteit) zal daar aandacht aan geschon-

ken worden.
56. GA 7
57. GA170, 15. August 1916
58. GA 79, 29. November 1921
59. GA 272 , 16. August 1915
60. GA 140, 26. Oktober 1912
61. GA143 25. Februar 1912
62. GA 297, 25. November 1919
63. GA 194 14.12.1919
64. GA 188-10.1.1919.
65. GA 168-10.10.1916.
66. GA 62-6.3.1913, Irrtümer der Geistesforschung. 
67. GA 266b-20.9.1912, Gedächtnisnotiz einer Esoterischen 

Stunde.
68. GA 264-20.9.1912, Gedächtnisnotizen von Mathilde Scholl.
69. GA 62-3.4.1913, Die Moral im Lichte der Geistesforschung.
70. GA 154 5. Mai 1914, Ausschluß eines Mitgliedes und die 

Begründung dieses Vorgehens.
71. Deze mededeling over het feit dat ze in dit leven geen scho-

ling doorlopen heeft staat in bijna elke inleiding of voor-
woord van haar boeken.

72. Over de christelijke en de rozenkruisers scholingsweg heeft 
Steiner vele voordrachten gehouden o.a.: 
GA 97- 19-9-1906, 30-11-1906, 11-12-1906, 13-2-1906,- 3-2-
1907, 19-9-1906 , 22-2-1907 en Ga 99, 6-6-1907.

73. Noot 1 abschlussbericht blz. 32
74. Noot 1 blz. 23
75. Zie o.a. GA 118 in het Kali Yuga (duistere tijdperk) was het 

helderziende vermogen van de mensheid op een diepte-
punt gekomen, pas na 1899 werd het weer mogelijk om het 
geestelijk schouwen op een hoger plan te beoefenen. Zie 
bijv. over Kali Yuga ook de volgende artikelen van de auteur: 
http://antropocalypse.blogspot.nl/2012/11/mayas-en-het-
jaartal-2012-21-december.html , http://antropocalypse.
blogspot.nl/2012/12/de-mayas-en-het-nieuwe-tijdperk-2.
html 

76. Novalis. Zie bijv. Christussucher und Michaeldiener van 
Hans Peter van Manen, blz. 95 waar hij e.e.a. samenvat over 
Novalis als voorloper van de antroposofie : uit het hele 
oeuvre van Steiner.

77. Op de websites van Michael Eggert (Egoïsten) bevinden 
zich heel veel bijdragen, die gewijd zijn aan Judith von 
Halle. De auteur kan zich in veel van Eggerts ideeën niet vin-
den, maar vind het desondanks interessant om te volgen: 
http://www.egoisten.de/page63/index.html 

78. GA 56- 0. Oktober 1907 en GA 106- 3. September 1908
79.  In haar boek, die Holzplastik, blz.70
80. Zie noot 31: MHA in een recensie op Amazon: und seit ihrer 

Stigmatisation noch in verstärktem Maße aufgetretene Gabe 
einer karmischen Hellsichtigkeit, herrührend aus einer vergan-
genen Inkarnation als Edith Maryon (einer Mitarbeiterin Rudolf 
Steiners bei der Schaffung der Holzplastik des "Menschheitsre-
präsentanten Christus" zwischen Luzifer und Ahriman). 

81. Noot 50 blz. 31
82. Zie noot 53
113 Adriana Koulias, zie blog d.d. 4-4-2013, volgens noot 43
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HET MENSELIJK GEWETEN 

‘Het menselijk geweten is iets wat ons in 
het diepst van onze ziel moet beroeren’ 
(Rudolf Steiner) 

Renée Zeylmans (www.reneezeylmans.nl)

Kort geleden las ik een voordracht van Rudolf Steiner 
over het geweten. Dat heeft nog steeds een behoor-
lijke inpakt op me. Graag wil ik het met jullie delen 
Dringt dat nu pas tot mij door? Dat draag je toch 
je hele leven mee, je geweten! Maar..zijn we er ons 
van bewust? Wat is het toch een zeldzaam gebeu-
ren dat je het in feite nooit weet! Steeds zakt ‘het 
kwartje’ dieper in je bewustzijn. Wat een geschenk, 
ik voel mij dan ook op dat moment een ‘kruimel-
tje’ in de onmetelijke kosmos! Wat is weten? Waar 
is ons geweten? Het moet door zoveel lagen heen. 
Steiner: ‘O mensenziel ken jezelf in het weven van je we-
zen in geest, ziel en lichaam’.
Laten we nooit denken ‘nu weet ik het’, dan sluit je de 
deur, maar laat hem op een kier staan, dan kun je de 
geschenken van je beschermengel ontvangen.
Steiner: ‘Het menselijk geweten is iets wat ons tot in het 
diepst van onze ziel moet raken.
Het geweten behoort tot de zieleschatten van onze tijd. Het 
geweten is verbonden met wat wij uit de geestelijke, voor-
geboortelijke leven, omlaag brengen wanneer we naar de 
aarde afdalen (geboorte). Maar het bewustzijn dat het ge-
weten uit de geestelijke wereld stamt, is voor de aardemens 
verloren gegaan’.

Hoe verweeft het ‘geweten’ zich met het ‘weten’? 

Je gaat je er verder in verdiepen, maar met deze uit-
spraak van Steiner moest ik eerst een tijd ‘rondlopen’, 
laten bezinken.
Wat kunnen we weten, voorvoelen? Luisteren we 
naar ons geweten? Als er iets gebeurt, hebben we wel 
eens het onbestemde gevoel dat we het ‘geweten’ heb-
ben, zonder precies te weten hoe het zal gebeuren. 
Ik moet denken aan een gebeurtenis in 1973, we ver-
huisden naar de Bijlmermeer, een moeilijke maar goe-
de beslissing. Ik was bezig het kleine ‘bovenraampje 
’schoon te maken, het raakte los en viel met een reuze 
klap op mijn hoofd. Ik hoorde mij gillen: ‘O God, er gaat 
hier iets vreselijks gebeuren’! Krap een jaar later 30 april 
1974 stierf mijn man plotseling aan een hartstilstand.  

Dus in feite weten we schijnbaar veel meer dan wat tot 
bewustzijn komt.
Maar hoe is het met ons geweten? Ja, dan moeten we 
zeer zeker ons ook bewust zijn van de dubbelganger. 
Van Steiner weten we dat deze met ons geboren wordt. 
We zijn vaak in strijd met onze dubbelganger, maar dat 
is noodzakelijk, door confrontaties kunnen we groei-
en, ontwikkelen. Zeker in de fase van 42-49 jaar, de 
Mars periode, komen we in strijd met de dubbelganger. 
Maar….met 50 jaar begint de Jupiter periode, het Ik-
bewustzijn. Confrontatie, wie ben ik, wie wil ik wor-
den?

Godfried Bomans:
Vroeger was oud worden en sterven
belangrijk, want je was de mens
die er bijna was
Nu ben je onbelangrijk want je bent
een mens die er bijna geweest is.

In mijn komende boek (dat in juni verschijnt) ‘Ouder 
worden. Verleden – heden – toekomst’ schreef ik het 
hierna volgende: (een klein stukje eruit...)
"De dubbelganger en ik; ik en de dubbelganger"

Tijdens ons leven kunnen we een gevoel van onbeha-
gen, van gespletenheid hebben als we ons het goede 
voornemen, maar ten slotte toch het tegenovergestelde 
doen van wat we zouden willen doen – woorden die 
uit onze mond rollen, die wij eigenlijk niet wilden zeg-
gen; gewoontepatronen die we moeilijk kunnen door-
breken; een stemmetje dat iets in ons oor fluistert waar 
we eigenlijk niet naar willen luisteren, maar dat toch 
doen. Wat is daar aan het werk in mij dat me op een 
ander pad brengt? Wat in mij wenst het aldoor mis te 
laten lopen? Waar handel ik vrij en soeverein en waar 
handelt er iets in mij waardoor ik onvrij ben?

Dan beleven we dat we twee mensen lijken: ons goe-
de zelf en onze dubbelganger.

Wat onvrij in ons is, willen we het liefst verdoezelen, 
omdat het onze lastige, minder mooie kant laat zien. 
Maar hoe meer we onze schaduwkant willen on-
derdrukken, hoe meer die zich zal manifesteren. In-
nerlijk kunnen we daardoor in conflict raken. Het is 
alsof we de strijd met de dubbelganger in ons steeds 
weer verliezen. We kunnen in de knoop raken met 
ons geweten. Ons geweten geeft signalen af, roept 
ons op om ons te bezinnen. Wat hadden we kun-
nen weten? Wat hebben we ge-weten? Het Griekse 
woord voor geweten, ‘syn-eidesis’ samen weten, 
waarnemen en weten, wetend zien en ziende weten, 
duidt aan dat er een instantie in ons is die weegt en 
weet wat we doen en laten. Wellicht is dat ons ho-
ger Ik, dat beter en haarfijn aanvoelt waar de schoen 

Geweten



29
Zo

m
er 

2014
jaarg

an
g

     6
wringt en dat in ons geweten zich kenbaar maakt.  
Van Steiner mogen we weten dat: het menselijk ge-
weten iets is wat ons tot in het diepst van onze ziel moet 
beroeren. ‘Het geweten is verbonden met dat wat wij 
uit de geestelijke wereld naar het aardeleven hebben 
meegebracht. Daar spreekt de geest in het geweten. Dus 
dat nemen we mee bij de geboorte. En wanneer we ons 
lichaam hebben afgelegd, dan zal de ziel in het geweten 
na de dood verder spreken, echter niet machteloos maar 
ze zal een wil hebben en dat zal steeds meer actief moe-
ten zijn, om het steeds beter vorm te geven. Dat de mens 
ooit het geweten verworven heeft stelt hem in staat dat 
voortaan bewust in de geestelijke wereld te schouwen. 
Hoe spreekt het geweten? Het zegt: dat is waar!. Dat 
is onwaar! Zonder een theorie, zonder een leer, zo 
spreekt de drang het juiste te doen, om opwaarts te 
stijgen naar het hogere ik. Geweten is dat wat eeu-
wig is in de mens. En wanneer de mens het fysieke 
lichaam heeft afgelegd, dan merkt hij pas: ‘Jij bent 
toch zelf dat wat altijd in je geweten heeft gesproken 
Het geweten behoort tot de zieleschatten van onze tijd’.
Tot zover Rudolf Steiner (Zie: ‘Het geweten’ Uitg. 
Pentagon)

Pas als we onze schaduwzijde onderkennen, als we 
dat deel van onszelf durven aanvaarden, kunnen we 
het innerlijk conflict onder ogen zien en ermee aan 
de slag gaan, omdat we dan het wapen van het in-
zicht kunnen hanteren. ‘Mens ken uzelf.’
Zijn we ons werkelijk bewust geweest en hebben we 
het onderkent als ons geweten spreekt?
Ja, dan ga je terugkijken op je leven. Waar was ik 
gewetensvol, waar gewetenloos? Mens ken U zelve: 
weer licht ik voorzichtig hierover een stukje uit mijn 
komende boek!
Vroeger erkende en herkende de mens nog verschil-
lende dimensies van zichzelf.
Op de stenen dorpel in het voorportaal van de tem-
pel in Delphi, die nu tot ruïne vervallen tempel van 
Apollo, die door de Grieken uit de klassieke oudheid 
op de hellingen van de Parnassus werd gebouwd, 
hadden de priesters van de tempel een beroemde 
inscriptie uitgehouwen, die voor ons vandaag haar 
diepe zin nog niet verloren heeft: ‘Gnoothi se auton, 
‘ken uzelf ’ is zeer zeker ook op ons van toepassing.

‘Ken jezelf volkomen raadde de God van het licht 
aan, wat zoveel wil zeggen als: ken met name je 
duistere kant’.

Rudolf Steiner wijst ons op een wijd verspreid mis-
verstand wat betreft deze uitspraak, ‘Ken U zelve’ die 
voor alle tijden van belang is, maar in de loop van de 
mensheid steeds weer een andere opdracht inhoudt. 
‘Pas wanneer de mens begrepen heeft dat hij de hele 

wereld toebehoort, dat zijn zelf niet alleen binnen zijn 
huid ligt, maar over de hele wereld uitgebreid is, over de 
zon en de sterren, over alle wezens der aarde en dat dit 
zelf zich alleen binnen zijn huid een uitdrukkingsmoge-
lijkheid geschapen heeft, pas dan wanneer hij ingezien 
heeft dat hij met de hele wereld verweven is, kan hij 
de spreuk Ken U zelve ! ‘Ken U zelve – en u kent de 
wereld’ hanteren. Dan is zelfkennis universele kennis’.

De mens kent zichzelf slechts
in die mate waartin hij de wereld kent;
alleen binnen de wereld wordt
hij zich van zichzelf,
en alleen binnen zichzelf
van de wereld bewust.
Ieder object dat diepgaand
wordt beschouwd opent een
nieuw waarnemingsorgaan in ons.
( Johann Wolfgang von Goethe)

Steiner vervolgt: ‘Wanneer we deze spreuk vanuit de 
tekenen van onze tijd op de juiste wijze willen vernieu-
wen moeten we zeggen: ‘O mensenziel, ken jezelf in het 
weven van je wezen in geest, ziel en lichaam’

Deze uitspraak van Steiner o.a. in: GA. 59. Meta-
morfose van het Zieleleven)

‘Dat de mens ooit het geweten verworven heeft stelt 
hem in staat dat voortaan bewust in de geestelijke we-
reld te schouwen’

Vele keren heb ik mogen ervaren dat als je hoort dat 
je niet lang meer te leven hebt, in de terminale fase 
komt, de drang tot vergeven en vergeven worden 
boven komt. Is dat wellicht ons geweten dat gaat 
spreken? Er is geen later meer!
Bij een plotselinge dood ervaarde ik ook, dat wij on-
bewust ons sterf moment weten. Als ik dan vraag 
aan de nabestaande: hoe verliep de tijd vóór het on-
verwachte sterven? Dan hoor je bijvoorbeeld vaak 
dat diegene plotseling bepaalde mensen wilde op-
zoeken, dingen die zijn blijven liggen, afmaken. Fi-
nanciële zaken regelen, en zo meer. Uitspraken deed, 
die je pas na de dood in de juiste context kunt be-
grijpen. 
Een dochter die in een ontwikkelingsgebied werkte, 
belde plotseling haar moeder om te zeggen hoeveel 
ze van haar hield, een paar dagen later kreeg ze een 
dodelijk ongeluk. Zo mocht ik vele verhalen horen, 
belangrijk om het te herkennen, niet toeschrijven 
aan toeval.

Geweten
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Dan klopt ook zo precies het volgende van Steiner:
‘De metamorfose van het geweten in de toekomst zal 
zich bijvoorbeeld in een van de volgende verschijnselen 
voordoen: De mensen zullen leren dat als zij iets gedaan 
hebben, dan brengt dat een reactie teweeg in de ether-
wereld, hij zal dan in zijn innerlijk een beeld zien van 
de toekomstige daad die hij moet stellen om de vereffe-
ning of de vervulling tot stand te brengen. 
De mensen zullen bedachtzamer worden, aanvankelijk 
bij enkele, maar in de loop van de volgende twee tot drie 
millennia bij steeds meer mensen. Eerst zullen zij niet 
weten wat dat betekent. Maar diegenen die de geestes-
wetenschap hebben leren kennen zullen weten: hier heb 
ik een beeld ! Dat is geen droom, dit beeld toont mij de 
karmische vervulling van de daad die ik zoeven begaan 
heb. Dat zal in de 20e eeuw beginnen. Dan zal de mens 
het vermogen ontwikkelen om een beeld te zien van een 
in de verre toekomst liggende, nog niet voltrokken han-
deling. Dit als een innerlijk tegenbeeld van het gebeurde 
van zijn daad, als de karmische vervulling die ooit zal 
geschieden.
Dan zal karma geen pure theorie meer zijn, maar door 
dit gekarakteriseerde innerlijk beeld ervaren worden.
Het nieuwe vermogen dus, dat zich nu in de ziel ont-
wikkelt, is van dien aard, dat de mens de werking van 
zijn daden in beelden zal zien voor de toekomst. Dat is 
het nieuwe. 
Dit wordt een vooruitziend geweten, de kiem van een 
profetisch vermogen dat mettertijd in de etherische we-
reld – die door de glans van een nieuwe nabijheid van 
Christus wordt verlicht – zal kunnen lezen, net zoals 
wij nu in de wereld van de zintuiglijke waarneming 
lezen.
De ontwikkeling loopt altijd cyclisch, altijd kringvor-
mig, en het oude schouwen dat de mens vroeger had, dat 
verschijnt nu op een vernieuwde wijze’
(Rudolf Steiner. GA. 116 8-5-1910. Der Christusim-
puls und die Entwickelung des Ich-Bewustseins. Ook 
in ‘Het Geweten’  Uitg. Pentagon)
 
Als het sterven nadert opent reeds ons geestelijke 
zien. Ook in de ouderdom, mits ons achterliggen-
de leven zich reeds gericht heeft op onze toekomst 
nà het sterven, dan kan er een kiem ontstaan van 
het toekomstig geweten. Doch ook nog tijdens ons 
aardse leven kan veel goed worden gemaakt! Dit is 
heden in de periode van de bewustzijnsziel, waarin 
wij leven mogelijk. Een deel van het komende ka-
maloka reeds op aarde doorwerken
Steiner: Wanneer de mens het fysieke lichaam heeft afge-
legd, dan merkt hij pas: ‘jij bent het zelf dat wat altijd in 

je geweten heeft gesproken. Dat merk je niet gedurende de 
periode van je aardse leven. Nu ben je door de dood heen 
gegaan, nu ben je je eigen geweten geworden. Het gewe-
ten is nu jouw lichaam, daarmee leef je verder na de dood. 
 
Kunnen we het nog ‘behappen’? Dan tot slot nog 
een fragment van Emil Bock uit zijn boek ‘Paulus’ 
(uitg. Kamerling):
In zijn voordrachten over het geweten heeft Rudolf 
Steiner ook over de verdere ontwikkeling van het 
geweten gesproken. Hij beschrijft dat binnen het 
christelijke leven de rol van het geweten – die im-
mers al voor het christendom als een belangrijke 
voorbereidende stroming aanwezig was – niet op-
houdt maar eigenlijk pas nu haar vervulling vindt. 
De kracht van het geweten was oorspronkelijk als 
een knop die pas kon open bloeien, als de stra-
len van de Christuszon daar op vielen. Welke 
bloem kon zich vanuit deze knop ontvouwen? 
Het geweten ontstond toen de oude helderziend-
heid – die nog steeds de wrekende furiën zag – in 
de mensheid uitdoofde. Eens zal in de toekomst 
– en deze toekomst is in de 20e eeuw begonnen – 
onder de stralen van de Christuszon een nieuwe 
helderziendheid in de mens ontwaken. Dan zullen 
de ogen van ons innerlijk wezen, net zoals Paulus 
voor Damascus, zich openen voor het licht van het 
Christuswezen, en de hele sfeer van de moraliteit 
en de lotsbeschikking zal erdoor verlicht worden.  
Dat zal het open bloeien van de knop zijn, die zich 
eens had gevormd toen de oude helderziendheid 
zich in de kracht van het geweten concentreerde. 
Zo is de ervaring van Paulus bij Damascus tegelijk 
een vooruitlopen op de, voor alle mensen toeganke-
lijke ontplooiing van het geweten. Een directe erva-
ring van Christus staat voor dergelijke mensen open, 
in wie het geweten tot het orgaan van schouwen 
ontluikt. ‘We moeten leren inzien dat men Christus als 
historische Jezus ook zonder historische documenten kan 
herkennen, doordat zich de gebeurtenis bij Damascus 
voor elke mens door scholing, of zelfs in de naaste toekomst 
voor de hele mensheid kan vernieuwen. Dit belangrijke 
‘nieuwe vermogen’ kan in de mens ontwaken ‘omdat de 
ziel enige tijd in het licht van het geweten heeft gestaan’ 

Christus heeft zich verbonden met de aarde.

Paulus: ‘Het ‘Christus’ in mij is de gedaante die het 
geweten nu aanneemt’.
(…) ‘Christus is in u, hij is uw hoop op Goddelijke 
luister.’ (Kol. 1,26 en 27).

Geweten
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OEKRAÏNE, STRATEGIE VAN DE 
SPANNING

De Staatsgreep in Kiev en het verzet in 
Oost-Oekraïne

Prof. Dr. Peter Bachmaier

Prof. Dr. Peter Bachmaier, Oost-Europa-expert, van 
1972-2005 werkzaam aan het Zuid- en Oost Europa 

Instituut en hoogleraar aan de universiteit van Wenen. 
Nu vrij publicist

De Oekraïne, in haar huidige vorm en met haar hui-
dige naam, (“Ukraina” betekent Grensland en was oor-
spronkelijk geen etnisch begrip), werd pas in de 20e 
eeuw als eigen staat gevormd. De vorming van de natie 
verliep vol tegenstrijdigheden. Kiev was ‘de moeder van 
de Russische steden’, omdat grootvorst Vladimir daar 
in de 10e eeuw een onafhankelijke staat had gegrond-
vest, de ‘Kiever Rus’ en in het jaar 988 hijzelf, inclusief 
zijn volk zich tot de oost-Byzantische vorm van het 
Christendom had bekeerd. Na eeuwen van overheer-
sing door het Pools-Litouwse Gemenebest richtten de 
Kozakken, d.w.z. vrije boeren en soldaten, in het hui-
dige Zuiden van de Oekraïne een quasi-staatkundig 
verband op die het opnamen tegen de Poolse adel. In 
het jaar 1654 vroeg de Kozakken-hetman Bogdan 
Chmelnizki aan de Russische tsaar om opname in het 
Russische Rijk. In het verlengde van de Poolse deling 
tegen het einde van de 18e eeuw, werd het grootste deel 
van het huidige Oekraïne in het Russische Rijk opge-
nomen. Galicië en Boekovina werden aan Oostenrijk 
(Habsburger monarchie) toebedeeld. In het Oosten-
rijkse deel werd de cultuur en taal van de Ruthenen 
(een Oost-Slavisch bergvolk) gepleegd terwijl Rusland 
het Russisch als enige taal invoerde.

De Oekraïne als kind van de nationaliteiten politiek 
van de Sovjet-Unie

In het kader van de Sovjet-nationaliteiten politiek 

werd in 1918 de Oekraïense Socialistische Sovjetrepu-
bliek gecreëerd die tot aan 1991 standhield. De repu-
bliek onderging weliswaar de verschrikkingen van een 
burgeroorlog, de collectivisatie en de daaruit voort-
vloeiende hongersnood, de politieke zuiveringen en de 
Tweede Wereldoorlog, aan het end was zij echter ook 
een centrum van hoogontwikkelde industrie en weten-
schap.

Oekraïne: één land, twee talen

De Dnjepr deelt het land in twee delen: het oosten en 
zuiden met de tweede stad van de Oekraïne, Charkov, 
Dnjepropetrovsk, Donetsk, de Krim en de havenstad 
aan de Zwarte Zee, Odessa, is pro- Russisch ingesteld, 
terwijl het westen met Lemberg (Lviv) dat op 80 km 
ligt van de Poolse grens, anti-Russisch is ingesteld. De 
enige ambtstaal sinds 1991 is officieel Oekraïens. (1) 
In het jaar 2012 werd, nadat er langdurige debatten 
in het parlement waren gevoerd, Russisch als regionale 
ambtstaal in de zuidelijke en oostelijke gebieden van 
Oekraïne weer toegestaan. Dit werd door de nieuwe 
regering eind februari 2014 weer teruggedraaid. Het 
schiereiland de Krim werd van de 16e tot aan de 18e 
eeuw door de Ottomanen bezet en werd in 1762 
deel van Rusland dat de havenstad Sebastopol aan de 
Zwarte Zee als oorlogshaven instelde. De bevolking 
van de Krim is in meerderheid Russisch. In het jaar 
1954 werd de Krim door Nikita Chroesjtsjov ingeruild 
voor het gebied Taganrog en zo bij de Oekraïne inge-
voegd. Na 1991 besloot de bevolking van de Krim tot 
instelling van een autonome republiek met een eigen 
president, een regering en een parlement binnen de 
Oekraïne. 
In december 1991 verklaarde de Opperste Sovjet van 
de Oekraïense Republiek, na een volksraadpleging, de 
onafhankelijkheid van het land, die na het uiteenval-
len van de Sovjet-Unie doorgevoerd werd. In 1994 zag 
Oekraïne af van haar atoomwapens en in ruil daarvoor 
verklaarden Rusland, de V.S., Groot-Brittannië in het 
memorandum van Boedapest de bescherming van Oe-
kraïne.

Oekraïne valt ten offer aan de globalisering

De elite van de Sovjet-bureaucratie in Oekraïne wilde 
zich onafhankelijk van Moskou opstellen en richt-
te haar blik op het Westen. De Oekraïense regering 
besloot in 1992 tot aansluiting bij het Internationaal 
Monetair Fonds (IMF) en in 2004 bij de Wereld Han-
dels Organisatie (WTO). Voorwaarde voor aanslui-
ting was dat de prijzen en de wisselkoersen vrijgegeven 
werden. Tevens moesten de grenzen voor buitenlands 
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kapitaal worden opengezet en werden de bekende 
voorwaarden: liberalisering, privatisering en deregule-
ring doorgevoerd. Feitelijk werd de hele economie van 
het land ter veiling aangeboden. Van de ca 500.000 
bedrijven werd 50% gesloten en de andere 50% wer-
den door buitenlandse bedrijven en door een aantal 
binnenlandse oligarchen in bezit genomen. De nieuw 
ontstane oligarchie werd een allesbepalende factor en 
tot het grootste probleem van de Oekraïne omdat ze 
greep kreeg op de politiek en de media. De kloof tus-
sen de oligarchie en de massa is de grootste in Europa. 
Het resultaat van de opname van Oekraïne in het pro-
ces van globalisering nam catastrofale vormen aan: het 
bruto binnenlands product (BBP, de totale geldwaarde 
van alle in een land geproduceerde goederen en dien-
sten) daalde tussen 1991 en 2013 met 70%, de stroom-
productie daalde met 65%, de staalproductie daalde 
met 43% en het aantal wetenschappers die betrokken 
waren bij industrieel onderzoek nam met 30% af. Het 
minimumloon bedraagt volgens officiële berichten 200 
euro per maand (feitelijk lager) en het minimale pen-
sioen 160 euro per maand (nu 80 euro) en 80% van 
de bevolking leeft onder de armoedegrens.. De totale 
omvang van de bevolking daalde van 52 miljoen naar 
46 miljoen, en wanneer men de Oekraïners die in het 
buitenland wonen hiervan aftrekt, blijven er 38 miljoen 
mensen over. Symptomen van de neergang zijn ook de 
afnemende technologie, het wegblijven van alle oor-
spronkelijk minder ontwikkelde buurlandbewoners en 
het vertrek van een kwart van de beroepsbevolking van 
het land. Het neoliberale model zoals dat nu werkt in 
de Oekraïne drijft de economie in een globale perife-
rie en maakt haar tot een van het Westen afhankelijke, 
half koloniale status. Op de ranglijst van landen waar 
de economische ontwikkeling zichtbaar wordt ge-
maakt is de Oekraïne ver teruggevallen. Uitgaande van 
het BBP neemt de Oekraïne (volgens mededelingen 
van de CIA), met 7500 Amerikaanse dollars per hoofd 
van de bevolking tegenwoordig de 140e positie in. Op 
141 staat het huidige Irak.

De Oranje revolutie van 2004

Bovenstaande ontwikkelingen leidden tot grote en 
diepgewortelde ontevredenheid onder de bevolking en 
vormde de basis voor de zogeheten ‘Oranje Revolu-
tie’ van 2004. De VS financierde door middel van haar 
hulporganisaties, vooral de stichting ‘Widroschdennja’ 
(wedergeboorte) van Georg Soros, een massaopstand 
die geheel volgens de richtlijnen van de Amerikaanse 
politicoloog Gene Sharp (zijn boek: Van dictatuur naar 
democratie) werd doorgevoerd. De ‘Oranje Revolutie’ 
bleek een nieuwe methode om een staatsgreep op basis 

van ‘zacht geweld’, met behulp van Niet-Gouvermen-
tele Organisaties (NGO’s) door te voeren. (2) Een or-
ganisatie die bij de planning en scholing van activisten 
een belangrijke rol speelde was de Servische organi-
satie ‘Otpor’ (weerstand) in Belgrado die door Srdja 
Popovi werd geleid. Het Oostenrijkse televisiestation 
ORF liet in haar uitzending ‘Weltjournal’ van 1 mei 
2011, een uitgebreide reportage zien over de ‘Oranje 
Revolutie’. In een interview sprak een lid van de Oe-
kraïense beweging ‘Pora’, Dmitro Potechin, dat de om-
wenteling in Egypte, ‘ook in onze regio’ mogelijk zou 
zijn: “ik denk dan aan Wit-Rusland of aan een nieuwe 
beweging in Oekraïne. En dan is Rusland aan de beurt! 
“ Viktor Joesjtsjenko werd president en benoemde in 
2005 de regering onder leiding van premier Julia Ti-
mosjenko die het gepresteerd had om tijdens de om-
wentelingsjaren tot de rijkste vrouw van Oekraïne uit 
te groeien. In maart 2007 verbleef Julia Timosjenko in 
Washington waar zij de Amerikanen het aanbod deed 
de aardgasleidingen die door de Oekraïne lopen aan 
hen over te dragen.

De omcirkeling van Rusland

Vanuit geopolitiek standpunt was het doel van de 
omwenteling van 2004 de insluiting van Rusland en 
het brengen van Oekraïne in de invloedssfeer van 
de NAVO. In zijn grondleggend werk, ‘The Grand 
Chessboard’ (1997) verklaarde Zbigniew Brzezinski: 
“De Oekraïne is de spil. Zonder de Oekraïne is Rusland 
geen Eer-Aziatische grootmacht meer”. In Malta had Mi-
chael Gorbatsjov in 1989 Oost-Europa ‘weggegeven’ 
onder de voorwaarde dat de NAVO en de EU haar 
macht niet naar het Oosten zou uitbreiden. In 1997 
echter werd het door de NAVO gesteunde veiligheids-
verbond GUAM (Georgië, Oekraïne, Azerbeidzjan, 
Armenië en Moldavië) gevormd en in 2004 werden 
de Oost-Europese landen, de Baltische staten alsmede 
Bulgarije en Roemenië in de NAVO opgenomen. De 
VS installeerden militaire basis in Georgië, Azerbei-
dzjan, Kirgizië en Tadzjikistan en besloten het raket-
afweersysteem in Polen en Roemenië te bouwen. De 
Oekraïne onderhield sinds het begin van haar onaf-
hankelijkheid betrekkingen met de NAVO en ging 
in 1994 een zogeheten ‘NAVO-partnerschap voor de 
Vrede’ aan. In 1999 opende de NAVO een bureau in 
Kiev. Sinds 1997 nam Oekraïne regelmatig deel aan 
NAVO-oefeningen die in de Zwarte Zee werden ge-
houden. Oekraïense eenheden namen ook deel aan 
NAVO-operaties in Kosovo en Afghanistan waar ze 
aan de zijde van soldaten uit Polen en Litouwen ope-
reerden. Sinds 2007 maakt Oekraïne deel uit van de 
NAVO-operatie ‘Active Endeaver’ ter controle van 
de Middellandse Zee. Op 20 mei 2008 onderteken-
de Viktor Joesjtsjenko een decreet die een einde zou 
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moeten maken aan de stationering van de Russische 
Zwarte Zee vloot in Sebastopol in het jaar 2017. Dit 
decreet maakte onderdeel uit van een grootscheepse 
informatie- en politieke campagne tegen de Zwarte 
Zee vloot van Rusland en tegelijkertijd voor opname 
van Oekraïne binnen de NAVO. In het jaar 2008 be-
sloot Oekraïne onder president Joesjtsjenko om toe te 
treden tot de NAVO (een bereidheid die door de hui-
dige NAVO al in april 2008 werd begroet maar nog 
steeds geen voldongen feit is).
De ‘Oranje Revolutie’ bracht niet wat de teleurgestelde 
bevolking gehoopt had. Joesjtsjenko en Timosjenko 
vochten onderling persoonlijke kwesties uit. In fe-
bruari 2010 werd de voorzitter van de ‘Partij van de 
Regio’s’, Viktor Janoekovitsj, die door de Oost-Oe-
kraïense oligarchie werd ondersteund, tot president 
verkozen. De partij verkreeg ook een meerderheid in 
het parlement. Janoekovitsj kon echter de situatie in 
zijn land niet fundamenteel veranderen. Na jarenlang 
onderhandelen met de EU verklaarde de Oekraïense 
regering op 21 november 2013, dat zij het zogeheten 
‘associatieverdrag’ met de EU niet zou ondertekenen. 
Vrijwel meteen vonden in Kiev en in de grote steden in 
het westen van Oekraïne protestbijeenkomsten plaats 
die aan de ‘Oranje Revolutie’ van 2004 deden herin-
neren. De terugtrekking van Oekraïne uit het asso-
ciatieverdrag betekende een flinke tegenslag voor het 
‘Oosters Partnerschap’ van de EU en de NAVO. Het 
‘Oosters Partnerschap’ was in 2009 op initiatief van 
Polen en Zweden opgericht met het doel om de voor-
malige Sovjet-landen (Oekraïne, Wit-Rusland, Mol-
davië, Georgië, Armenië en Azerbeidzjan) met de EU 
te associëren. Op 29 november 2013 ondertekenden 
op de EU-top in Wilna alleen Georgië en Moldavië 
het associatieverdrag. De Oekraïense regering verde-
digde haar besluit door te wijzen op haar ‘nationale 
veiligheid’. Het was inderdaad zo dat er in het verdrag 
sprake was van ‘zeer hechte militaire coöperatie en in-
tegratie van de Oekraïense strijdkrachten binnen de 
tactische EU-gevechtstroepen’. Economisch stelde de 
EU de eis dat er een einde zou komen aan de prijspoli-
tiek van de overheid, een snellere privatisering van het 
overgebleven staatsbezit, forse kortingen op de pensi-
oenen en in het bestuur alsmede het openzetten van de 
Oekraïense markt voor westerse bedrijven. De Oekra-
iense ondernemingen zouden hier zeker niet opgewas-
sen tegen zijn. Oekraïne is vanuit economisch oogpunt 
voor de EU geen aanwinst. Het zou eerder een belas-
ting vormen. Maar het EU-verdrag zou ook voor Oe-
kraïne economisch fataal zijn waardoor de beslissing 
van de regering om niet te ondertekenen voor beide 
partijen het beste zou zijn. Tijdens de bijeenkomst 
van 17 december 2013 tussen Poetin en Janoekovitsj 
in Moskou, dat een strategisch karakter had, werden 
forse kortingen op de gasprijs en een miljardenkrediet 

overeengekomen. Rusland had Oekraïne een krediet 
van 15 miljard dollar aangeboden en verlaging van de 
gasprijs met een derde.

De invloed van de Westerse NGO-s

De VS konden het beleid van Janoekovitsj, die ban-
den met Moskou onderhield van het begin af aan niet 
ondersteunen en namen maatregelen die moesten lei-
den tot de val van Janoekovitsj. Janoekovitsj was te-
gen de opname van Oekraïne binnen de NAVO en 
had het verdrag met Rusland over de stationering van 
de Zwarte Zee vloot in Sewastopol met 20 jaar ver-
lengd. De stichting ‘Wedergeboorte’ organiseerde in 
2011 een bijeenkomst met de leiders van de NGO-
s in Oekraïne waar tot verdubbeling van het budget 
van de NGO-s werd besloten. In de Oekraïne zijn op 
dit moment 2200 Amerikaanse en Europese NGO-s 
actief. Aan het hoofd staat het ‘National Endowment 
for Democracy’ waarvan de plaatsvervangend voorzit-
ter, Nadia Diuk, in 2013 en 2014 in Kiev de leiding 
had over de activiteiten van de oppositie. De coördina-
tie werd door het agentschap USAID uitgevoerd dat 
onder de Amerikaanse ambassade valt. De contacten 
met de oppositiepartijen werden in 2012 gelegd. Een 
grote rol was weggelegd voor het ‘Oost-Europees De-
mocratisch Centrum’ in Warschau, dat gefinancierd 
wordt door de ‘Charles Stewart Mott Stichting’ van 
Zbigniew Brzezinski. Met behulp van de NGO-s 
wordt er door de VS een ‘vijfde kolonne’ geschapen 
die het maatschappelijk bewustzijn en de cultuur, de 
denkwijze en de traditionele waarden omvormen. 
Westerse media zoals Radio Liberty, de Stem van 
Amerika, BBC, Deutsche Welle en sociale netwerken 
zenden vanuit het Westen al sinds de Koude Oorlog 
in de Oekraïense en Russische taal uit. Mediaconcerns 
als Murdoch, Springer en Bertelsmann richtten eigen 
mediastations in de Oekraïne op die gericht zijn op 
culturele beïnvloeding. Westerse universiteiten gingen 
hechte verbindingen met Oekraïense universiteiten 
aan, financierden onderzoeksprojecten en deelden sti-
pendia aan Oekraïense studenten die in het Westen 
wilden studeren uit. In 2006 werd op initiatief van 
president Joesjtsjenko het ‘Kunstarsenal’, een groot 
museumcomplex in Kiev geopend, dat zich ten doel 
stelde de Oekraïne als deel van de Europese cultuur te 
laten verschijnen en de Westerse kunst van deze tijd te 
verbreiden. In het jaar 2012 vond daar, geleid door de 
curator David Elliot, de internationale ‘Biennale’ voor 
moderne kunst plaats, waar meer dan 100 kunstenaars 
uit meer dan 30 landen aan deelnamen. Het ‘Kunst-
arsenal’ heeft ook de opgave om hedendaagse Oekra-
iense kunst in het Westen te verbreiden. In april 2014 
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organiseerde het in Wenen, door bemiddeling van de 
Amerikaanse kunstmanager van Oekraïense afkomst, 
Konstantin Akinsha, de tentoonstelling ‘Ik ben slechts 
een druppel in de oceaan’, over de kunst van de revo-
lutie op Maidan. Hiermee moesten de gebeurtenissen 
op Maidan door de bril van de prowesterse demon-
stranten via de kunstwerken, die door de revolutie 
voortgebracht waren (zoals plakkaten), tentoongesteld 
worden.

De staatsgreep in Kiev was gepland

De ontevredenheid onder de bevolking over de misera-
bele economische situatie en de corruptie in de regering 
was goed te begrijpen. De protestbeweging op Maidan 
bestond uit diverse groeperingen waaronder ook linkse 
en anarchistische groepen. De drijvende kracht achter 
de protesten waren echter de Verenigde Staten die de 
protesten vanwege het niet ondertekenen van het asso-
ciatieverdrag met de EU na de 21e november stuurden. 
Om dit te bereiken werden door de Amerikaanse am-
bassade in Kiev al maanden van tevoren, door het op-
leiden van activisten en het organiseren van een con-
ferentie over informatiestrategie en beïnvloeding van 
politici, de nodige voorbereidingen getroffen. Een hele 
reeks van Amerikaanse en pro-Amerikaanse politici 
kwamen naar Oekraïne en hielden toespraken op Mai-
dan. Politici als John McCain, Joseph Murphy, Victo-
ria Nuland, maar ook Jaroslaw Kaczynski (oud premier 
Polen), Michail Saakashvili, Guido Westerwelle, El-
mar Brok (voorzitter van het Europese parlement) en 
vele anderen. Ook Polen had een flink aandeel bij de 
omwenteling zoals het linkse Poolse weekblad ‘Nie’ op 
18 april 2014 kon melden: “op kosten van het Poolse 
ministerie van Buitenlandse Zaken werden 86 leden 
van de ‘Rechtse Sektor’ in een opleidingscentrum van 
de politie in de buurt van Warschau in september 2013, 
vier weken lang voor de opstand klaargestoomd. Het 
Oekraïense parlement nam een aantal repressieve wet-
ten aan om te protesten in te dammen. Daarop volgden 
in de nacht van 19 op 20 januari gewelddadige pro-
testen van de oppositie, die barricaden in het centrum 
oprichtten en werd het gebouw van het ministerie 
van Justitie alsmede andere regeringsgebouwen bezet. 
Het centrum van Kiev werd verwoest. Een extremis-
tisch, gewelddadige groepering genaamd ‘de Rechtse 
Sector’, plaatste zich aan het hoofd van de revolutie. 
Klitschko en de leiders van de parlementaire oppositie 
verloren de controle over de demonstranten. In 11 van 
de 24 bestuur gebieden nam de prowesterse oppositie 
de macht over, werden de gouverneurs afgezet, werd 
de regering in Kiev niet meer erkend en werden een 
reeks van besluiten genomen. De rood-zwarte vlag van 

de ‘Rechtse Sector’ en de EU-vlag werden tot officiële 
symbolen op hun grondgebied verklaard en de ‘Partij 
van de Regio’s’ als volksvijandig verklaard en derhalve 
verboden. De Amerikaanse minister van Buitenlandse 
Zaken Kerry, verklaarde in februari op de veiligheids-
conferentie in München: “nergens is vandaag de dag het 
gevecht om de democratie belangrijker dan in Oekraïne!” 
Het geweld escaleerde pas echt toen Janoekovitsj be-
reid was op alle eisen van de parlementaire oppositie in 
te gaan. De eigenlijke escalatie werd door professionele 
scherpschutters uitgevoerd die op beide schoten om de 
woede van de mensen aan te wakkeren en een algehele 
chaos te creëren. (zie artikel Apokalyps Nu! over Oe-
kraïne in het voorjaarsnummer 2014). Zoals de Arts 
Olga Bogomolz bevestigde, hadden de demonstranten 
en de politie dezelfde verwondingen. Op 21 februari 
2014 kwam er een overeenkomst tot stand door een 
bemiddeling spoging van de EU onder leiding van de 
Duitse, Franse en Poolse minister van Buitenlandse 
Zaken en met deelname van een vertegenwoordiger 
van de Russische regering. De overeenkomst voorzag 
in het herstel van de grondwet van 2004, het installeren 
van een regering van nationale eenheid, de terugtrek-
king van demonstranten en de politie en het versnellen 
van nieuwe verkiezingen. Hierdoor zou gezichtsverlies 
voor beide partijen voorkomen kunnen worden en zou 
rekening gehouden zijn met hun belangen. 

De regering van Jatsenjoek is niet legaal

Eén dag na de ondertekening van de overeenkomst 
was de situatie radicaal veranderd. Op 22 februari, een 
dag na de overeenkomst tussen Janoekovitsj en de par-
lementaire oppositie werd in Kiev een coup gepleegd. 
De ‘Rechtse Sector’ bezette het parlement en nam de 
controle in Kiev over. Een afgevaardigde werd in el-
kaar geslagen en een aantal de toegang ontzegd. Bij een 
stemming werd president Janoekovitsj afgezet, hoewel 
daar volgens de grondwet een twee derde meerderheid 
voor nodig was. De afgevaardigde Toertsjynov werd tot 
interim-president gekozen waarbij de afgevaardigden 
tot twee keer toe moesten stemmen en waarbij afge-
vaardigden van de ‘Partij van de Regio’s’ die door oligar-
chen betaald werden van positie wisselden en voor de 
nieuwe machthebbers stemden. Het parlement koos de 
voorzitter van de ‘Vaderlandspartij’, Arseni Jatsenjoek 
tot premier die de gewenste kandidaat van het Ame-
rikaanse ministerie van Buitenlandse Zaken was. Op 
de inmiddels vervallen internetsite van zijn stichting 
‘Open Oekraïne’ stonden de volgende partners van zijn 
stichting: Scientology Church, The German Marshall 
Fund, Chatham House-Royal Intitute of Foreign Af-
fairs, Rockefeller Foundation, Konrad Adenauer Stif-
tung, Stichting ‘Wedergeboorte’, Renaissance Founda-
tion en het National Endowment for Democracy.
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Interim-president Toertsjynov, VS minister John F. Kerry en 
premier Jatsenjoek 

 
De nieuwe regering is illegaal omdat zij niet door al-
gemene verkiezingen maar door een gemanipuleerde 
stemming in de ‘Werchowna Rada’ aan de macht was 
gekomen. De oude regering en de ambtenaren van het 
ministerie werden ontslagen. Julia Tymoshenko werd 
uit de gevangeniskliniek ontslagen en kwam naar Kiev 
waar zij op Maidan haar terugkeer aan de macht aan-
kondigde. Oekraïne staat aan de vooravond van een 
algeheel bankroet dat voorkomen had kunnen worden 
door de overeenkomst van december 2013. Nu wordt 
alles lastiger. Rusland voerde de oude regeling weer in 
waardoor Oekraïne de oude wereldgasprijs weer moet 
betalen. Het IMF heeft Oekraïne een krediet van 15 
miljard dollar aangeboden waaraan echter de beken-
de voorwaarden verbonden zijn: flinke korting op de 
staatsuitgaven, loslaten van prijsregulering, openen van 
de grenzen en het loslaten van de beperkingen voor de 
verkoop van landbouwgrond. De EU stelde dezelfde 
voorwaarden als het IMF. De kredieten van de EU 
zullen door de belastingbetaler betaald moeten wor-
den. En in het geval van ondertekening van het associ-
atieverdrag zal de EU vermoedelijk, zoals bij Grieken-
land het geval was, meerdere ‘hulppakketten’ moeten 
aaneenrijgen. Al op 27 maart stemde de ‘Werchowna 
Rada’ voor de door het IMF gedicteerde korting op de 
staatsuitgaven die de levensstandaard van de Oekraï-
ners fors zal doen dalen. Belastingen worden verhoogd 
en ook de gasprijs nam met 50% toe. Prijzen werden 
vrijgegeven. De regering kondigde het plan aan om de 
minimumlonen te bevriezen, subsidies en sociale uit-
keringen te korten. Massaontslagen, waaronder die van 
80.000 agenten, staan voor de deur ondanks de voort-
durende spanningen op straat.

De opstand in de Krim en in Oost-Oekraïne

Oekraïne en Rusland hadden op 28 mei 1997 een 
overeenkomst gesloten voor de 20-jarige aanwezigheid 

van de Russische vloot en de automatische verlenging 
hiervan. Nadat de nieuwe regering Jatsenjoek de op-
zegging van de overeenkomst en de toetreding tot de 
NAVO had aangekondigd, besloot het parlement van 
de autonome republiek van de Krim tot hereniging 
met Rusland. Dit werd later door het referendum van 
16 maart 2014 bevestigd. In het Handvest van de Ver-
enigde Naties van 1948 staat het zelfbeschikkingsrecht 
van de volkeren centraal. Daarom kan men de afschei-
ding van de Krim als legaal beschouwen en bestaat er 
geen twijfel dat de overgrote meerderheid van de be-
volking van de Krim voor aaneensluiting bij Rusland 
was. Vanaf dat moment mobiliseerde de NAVO haar 
strijdkrachten: gevechtsvliegtuigen werden naar Polen 
verplaatst en patrouilleerden boven Polen, Roemenië 
en de Baltische staten. De NAVO voert manoeuvres 
uit met Amerikaanse, Bulgaarse en Roemeense oor-
logsschepen in de Zwarte Zee. De opstand in Oost-
Oekraïne bestaat uit zelfverdedigingskrachten van de 
Russisch sprekende bevolking. De Russische regering 
verklaarde niet uit te zijn op annexatie van de gebieden 
in Oost-Oekraïne, echter zich voorstander verklaarde 
voor de onafhankelijkheid van een federaal Oekraïne. 
Rusland stemde, tijdens de gesprekken in Geneve van 
16 april, in met ontwapening van de opstandelingen, 
echter onder voorwaarde dat ook de gewapende groe-
pen zoals de ‘Rechtse Sector’ in Kiev en West-Oekra-
ine hun wapens zouden neerleggen. De opstand in 
Oost-Oekraïne, die zich sinds de omwenteling in Kiev 
in februari ontwikkelde, is niet alleen te verklaren van-
uit de culturele verschillen tussen Oost en West en de 
veronachtzaming van de belangen van het Oosten. De 
algehele economische verslechtering en de hopeloos-
heid van de bevolking die met een geldontwaarding 
van 50% moet leven, ligt aan deze opstand mede ten 
grondslag. De bevolking levert weerstand tegen de il-
legale regering in Kiev en tegen de anti-Russische 
krachten die hiermee samenhangen, alsmede de toe-
nemende invloed van de VS. Uiteindelijk kan de rust 
in Oekraïne pas wederkeren als de VS zich terugtrekt 
uit Oekraïne dat uiteindelijk ook verantwoordelijk is 
voor de nieuw geïnstalleerde illegale regering.

1. Jörg Baberowski. Zwischen den Imperien: Warum hat der 
Westen beim Konflikt mit Rusland derartig versagt? Weil er 
nicht im Ansatz die Geschichte de Oekraïne begreift. Die 
Zeit, nr. 12 13.03.2014

2. Natalja Narotschnizkaja. Oranschewye seti ot Belgrada do 
Bischkeka (De Oranje netwerken van Belgrado tot Bisch-
kek, St. Petersburg 2008

Vertaling uit het Duits, Zeitfragen, 06-05-2014, Fredie de Mooy
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Mission Statement Apokalyps nu!

Een kleine westerse machtselite is bezig de we-
reld naar haar hand te zetten. Zij gebruikt daartoe 
diverse instrumenten. Zij houdt geen rekening 
met de individuele wil en vrijheid van mensen. 
Zij veracht de menselijke vrijheid en waardig-
heid door het voeren van geënsceneerde oorlo-
gen, het beheersen van de belangrijkste geld– en 
energiestromen in de wereld, het manipuleren 
van het bewustzijn van mensen door de media tot 
haar spreekbuis te maken, het naar eigen belie-
ven omverwerpen van al dan niet democratisch 
gekozen regimes, het opzetten van volkeren en 
culturen tegen elkaar, etc. etc. Haar stromannen 
en trawanten zitten op belangrijke posten in de 
wereld van politiek, industrie en cultuur. Daar-
bij wordt een tendens zichtbaar om alle gebieden 
van de samenleving centralistisch aan te sturen 
en een nieuwe Wereldorde te creëren, ongeacht 
of zij zich openbaart als ‘traditionele dictatuur’ of 
moderne parlementaire democratie naar westers 
model. De eenheidsstaat kent vele gedaanten.

De kern van deze westerse elite, maakt deel uit 
of staat onder invloed van zogenaamde in het 
verborgen opererende ‘occulte loges’ en stelt de 
daar aanwezige spirituele inzichten op het gebied 
van mens- en wereldontwikkeling in dienst van 
machtspolitieke doeleinden. 

“Apokalyps nu!” wil door middel van artikelen de 
invloed van deze machtselite zichtbaar maken, 
ingaan op actuele ontwikkelingen en waar nodig 
diep in de historie duiken om langlopende ont-
wikkelingen te duiden. 

In een tijd waarin uitsluitend het weeg- en meet-
bare, de harde feiten, het primaat van onze tijd 
schijnt te hebben, willen we ingaan op de geeste-
lijke, spirituele achtergronden van onze tijd.

Aan het eind van de 19e en begin 20e eeuw, aan 
de vooravond van de dramatische gebeurtenissen 
die leidden tot de 1e Wereld Oorlog, en in een 
tijd waarin het materialistische wereldbeeld en 
de materialistische wetenschap tot volle wasdom 
waren gekomen, bracht Rudolf Steiner zijn Gees-
teswetenschap ook wel Antroposofie genaamd in 
de openbaarheid. 

APOKALYPS NU!

Steiners Antroposofie wilde noch een nieuw ge-
loof noch een nieuw dogma in de wereld zetten. 
Vanuit een levende verbinding met een voor hem 
vanzelfsprekende wereld van de Geest, die de ma-
teriële wereld doordringt en waaraan zij haar be-
staan ontleent, werd een spiritueel mens- en we-
reldbeeld beschreven dat voor een ieder met het 
volle verstand en een gezond waarheidsgevoel op 
te nemen is. Als antwoord op de bedoelingen van 
boven beschreven Anglo-Amerikaanse loges, en 
de sociale chaos die hiervan uitging en uitgaat, 
ontwikkelde Rudolf Steiner in 1917 de idee van 
de ‘driegeleding van het sociale organisme’, een 
sociale structuur waarin de moderne mens zich-
zelf als vrijheidsimpuls in het cultureel-geestes-
leven, als broederschapimpuls in het economi-
sche leven en als democratische impuls in het 
rechtsleven, kan herkennen. Géén centralistisch 
geordende eenheidsstaat dus maar een driegele-
ding waarin de drie gebieden van de samenleving 
geordend zijn naar haar eigen wetmatigheden: 
Vrijheid als noodzaak voor de waardige ont-
wikkeling van de mens in het geestesleven (on-
derwijs, gezondheidszorg, cultuur), Gelijkheid 
in het rechtsleven (het begrensde gebied van de 
staat waar de democratische impuls op zijn plaats 
is) en Broederschap in het economische leven 
(het gebied van de economie waar op basis van 
associaties, werkelijk zakelijk kan waargenomen 
worden wat de behoeften van de mensen zijn en 
waarin de overheid géén rol speelt).

De opgave van Europa ligt niet in het blindelings 
volgen van boven beschreven westerse macht-
simpulsen. De helende kracht, die van Europa 
zou kunnen uitgaan, zal uitsluitend kunnen lig-
gen in het doorgronden van de werkelijke krach-
ten die liggen achter het westerse machtsstre-
ven op basis van een modern spiritueel denken. 
Het kweken van gevoelens van afgunst en haat 
tegen welk volk dan ook is ons vreemd. De im-
pulsen die van de westerse loges uitgaan, staan 
rechtstreeks tegenover de belangen van de ‘eigen’ 
westerse volkeren en dienen daarom in het juiste 
licht gezet te worden.
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